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Αθήνα, σήµερα στις 19 Ιουνίου 2015, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.20’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΛΕΞΙΟΥ ΜΗΤΡΟΠΟΥ-
ΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, καληµέρα σας. Αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθούν δύο επίκαιρες ερωτήσεις προς τον κ. Τσιρώνη.
Αρχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 329/9-6-2015 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό Παραγωγι-
κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε
θέµατα του Εθνικού Κτηµατολογίου.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός κ. Ιωάννης Τσιρώνης.

Κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο, παρακαλώ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στην Ελλάδα η πιο πρόσφατη προσπάθεια για

τη σύνταξη Εθνικού Κτηµατολογίου χρονολογείται από το 1995.
Από το 2008, έχουν δροµολογηθεί διαγωνιστικές διαδικασίες
ύστερα από πολλά χρόνια καθυστερήσεων. Ωστόσο, το τελευ-
ταίο διάστηµα παρατηρούνται έντονες καθυστερήσεις και ολιγω-
ρίες µετά και τη δέσµευση των αποθεµατικών της εταιρείας
«Εθνικό Κτηµατολόγιο Α.Ε.». 

Σας επισηµαίνω ότι µε την πλήρη εφαρµογή του θεσµού θα
εµπεδωθεί η ασφάλεια των συναλλαγών στα ακίνητα για το δη-
µόσιο αλλά και για ιδιώτες, ενώ η απουσία του δηµιουργεί προ-
βλήµατα στην αναπτυξιακή και οικονοµική πορεία της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, έχουµε δεσµευτεί ως τώρα ότι το 2020 θα έχει
ολοκληρωθεί το έργο του Κτηµατολογίου. Σύµφωνα µε τα στοι-
χεία της εταιρείας, ο ελάχιστος χρόνος που απαιτείται από την
υπογραφή της ανάθεσης µέχρι την ολοκλήρωση είναι τεσσερά-
µισι µε πέντε χρόνια. Άρα το αργότερο µέχρι το τέλος του 2015,
θα έπρεπε να έχουν συµβασιοποιηθεί όλες οι µελέτες. 

Από την προκήρυξη ΚΤΗΜΑ 11Β, που καλύπτει κυρίως περιο-
χές της κεντρικής Μακεδονίας, έχει ολοκληρωθεί ο προσυµβα-
τικός έλεγχος αλλά και πάλι από το σύνολο των δώδεκα µελετών
έχουν ξεκινήσει µόνο πέντε. Το ίδιο ισχύει και στην προκήρυξη
11Α, όπου δεν έχουν προχωρήσει οι συµβάσεις.

Σε ό,τι αφορά την ψηφιοποίηση του Κτηµατολογίου Δωδεκα-
νήσου, ένα έργο που είχε ενταχθεί στο Β’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στή-
ριξης, ενώ έχει ξεκινήσει το έργο, τους τελευταίους µήνες έχει

σταµατήσει η σάρωση των αρχείων. 
Η «Εθνικό Κτηµατολόγιο και Χαρτογράφηση Α.Ε.» το 2013

προκήρυξε διαγωνισµό για το υπόλοιπο της χώρας συνολικού
προϋπολογισµού συµβάσεων 572.000.000 ευρώ.

Η διαγωνιστική διαδικασία της προκήρυξης αυτής προχώρησε
γρήγορα αλλά δεν ανατέθηκε καµµία σύµβαση λόγω έλλειψης
χρηµατοδότησης.

Κύριε Υπουργέ, την ίδια στιγµή οι δασικοί χάρτες παραµένουν
καθηλωµένοι. Η κύρωση των δασικών χαρτών θεωρείται προ-
απαιτούµενο για το Κτηµατολόγιο, καθώς η κτηµατογράφηση
δεν µπορεί να ολοκληρωθεί, αν δεν έχει γίνει η οριοθέτηση των
δασικών εκτάσεων. Ως σήµερα έχουν κυρωθεί δασικοί χάρτες,
που αντιστοιχούν µόλις στο 0,56% της ελληνικής επικράτειας,
ενώ εκείνοι που έχουν αναρτηθεί αντιστοιχούν µόνο στο 1,12%.

Σας ερωτώ, λοιπόν: 
Τι θα γίνει µε τους διαγωνισµούς που εκκρεµούν για τις συµ-

βάσεις κτηµατογράφησης που βρίσκονται σε εξέλιξη αλλά δεν
έχει εξασφαλιστεί η χρηµατοδότησή τους;

Θα επιστρέψετε, πότε και µε ποιον τρόπο -και αν ξέρετε κάτι
σχετικά- τα χρηµατικά διαθέσιµα που προ µηνών δεσµεύσατε; 

Ποιες είναι οι προθέσεις, ποια είναι η πολιτική της Κυβέρνησης
για την προώθηση των δασικών χαρτών, η κατάρτιση και η κύ-
ρωση των οποίων παραµένει καθηλωµένη λόγω αδράνειας;

Κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω. Στην χθεσινή σας
επίσκεψη στο Ηράκλειο, µε αφορµή το πανελλήνιο συνέδριο για
τη διαχείριση των απορριµµάτων στη Χερσόνησο, συναντηθή-
κατε µε εκπροσώπους του Συλλόγου Οικιστών Ηρακλείου µε την
παρουσία και του Δηµάρχου Ηρακλείου, του κ. Λαµπρινού, οι
οποίοι σας µετέφεραν το πρόβληµα που αντιµετωπίζουν.

Το ζήτηµα είναι πολύ σηµαντικό και θέλω να σταθείτε µε προ-
σοχή στο πρόβληµα. Πρόκειται για περίπου τρεις χιλιάδες ιδιο-
κτήτες αυθαιρέτων κτισµάτων, που εξ όσων φαίνεται θα αυξη-
θούν κατά πολύ, οι οποίοι λαµβάνουν ειδοποιητήρια από την πο-
λεοδοµία µε τσουχτερά, υπέρογκα πρόστιµα, δεδοµένου ότι η
βεβαίωση των προστίµων ανατρέχει δεκαετίες πίσω.

Δεν είπε κανένας από τους ανθρώπους αυτούς -το ξέρετε κα-
λά- να µην πληρώσουν. Άλλωστε, δεν είναι µπαταχτσήδες. Όµως
η πλειονότητα των ανθρώπων αυτών είναι άτοµα µε ειδικές ανάγ-
κες, παλιννοστούντες, πολύτεκνες και τρίτεκνες οικογένειες, µο-
νογονεϊκές οικογένειες, µακροχρόνια άνεργοι, οικογένειες κάτω
από το όριο της φτώχειας. Αυτό που ζητούν, είναι η υπαγωγή
τους στη ρύθµιση για τη νοµιµοποίηση των αυθαιρέτων, χωρίς
υποχρέωση καταβολής παραβόλου και µε µηδενικό πρόστιµο.

Κύριε Υπουργέ, δεσµεύεστε από αυτό το Βήµα ότι θα φροντί-
σετε να φέρετε σχέδιο νόµου και πότε -αν γνωρίζετε- που θα
απαλλάξει αυτούς τους ιδιοκτήτες από τα δυσβάσταχτα πρό-
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στιµα και προσαυξήσεις και µε κοινωνικά κριτήρια, να τους δώ-
σετε τη δυνατότητα να νοµιµοποιήσουν τα κτίσµατά τους µε ευ-
νοϊκές ρυθµίσεις; Ποια είναι η επίσηµη θέση της Κυβέρνησης για
το ζήτηµα αυτό;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Αυγενάκη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Ιωάννης Τσιρώνης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγι-

κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Κύριε
Βουλευτά, κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω από το δεύτερο σηµείο
της επίκαιρης ερώτησης, το οποίο ήταν άλλωστε καταγεγραµ-
µένο, διευκρινίζοντας αυτό που είπα και χθες στον δήµαρχο ότι
δεν υπήρξε κανένας προγραµµατισµός για συνάντηση µε τους
οικιστές και η σοβαρότητα του έργου µας, µάς επιβάλλει όταν
κάνουµε συναντήσεις, να µην είναι εθιµοτυπικές αλλά ουσιαστι-
κές.

Ήρθαν, λοιπόν, µέσα οι πρόεδροι αυτών των οργανώσεων, οι
εκπρόσωποί τους και τους υποσχέθηκα να γίνει µία σοβαρή συ-
νάντηση προγραµµατισµένη και µε τους επιστηµονικούς συνερ-
γάτες, ώστε να δούµε το πρόβληµά τους σε βάθος και να µην το
αδικήσουµε. Με αυτήν την έννοια, είναι µάλλον ανακριβής ο όρος
«συναντήθηκα µε τους οικιστές».

Όσον αφορά για τη νοµοθεσία περί αυθαιρέτων, ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι είναι ένα µακροχρόνιο πρόβληµα, το οποίο οφεί-
λεται στο πελατειακό κράτος, την ευθύνη του οποίου δεν έχει η
νέα Κυβέρνηση και αυτό το πελατειακό κράτος, το οποίο γέννησε
γενεές αυθαιρέτων, πρέπει να σταµατήσει να υπάρχει, να απο-
κατασταθεί η εµπιστοσύνη του πολίτη στη δηµόσια διοίκηση και
όταν µιλάµε για πολεοδοµικά σχέδια, να φτάσουµε στη σοβαρό-
τητα εκείνη που απαιτείται, ώστε να µην υπάρχει εκτός σχεδίου
δόµηση και ο κόσµος να οικοδοµεί µέσα στους κανόνες που επι-
βάλλει κάθε ευνοµούµενη πολιτεία. Φυσικά, θα νοµοθετήσουµε
σ’ αυτήν την κατεύθυνση, αν αυτήν τη δέσµευση ζητάτε.

Για να γυρίσω στην ουσία της ερώτησης, που ήταν το Κτηµα-
τολόγιο, αναφερθήκατε στις δραµατικές αυτές καθυστερήσεις,
τις οποίες φυσικά δεν προκαλέσαµε εµείς. Υπήρχε ήδη η επι-
στολή Χάαν, η οποία έκοβε από το Κτηµατολόγιο µερικές δεκά-
δες εκατοµµύρια ευρώ, εξαιτίας ακριβώς της ολιγωρίας των
προηγούµενων κυβερνήσεων και αυτήν τη στιγµή ξέρετε πολύ
καλά ότι γίνεται αγώνας δρόµου, όχι µονάχα για να σώσουµε
αυτά τα χρήµατα του προηγούµενου ΕΣΠΑ, τα οποία είναι έτοιµα
να δοθούν αλλά γίνεται και αγώνας δρόµου και διαπραγµάτευση
από τότε που αναλάβαµε µε τους θεσµούς, ώστε να κερδίσουµε
και χρήµατα στο καινούργιο ΕΣΠΑ.

Όσον αφορά τα χρήµατα τα οποία αυτήν τη στιγµή έχει δια-
θέσιµα συνολικά το Κτηµατολόγιο και τα οποία ξεπερνούν τα 200
εκατοµµύρια ευρώ, δεν δεσµεύτηκαν για κανένα λόγο. Είναι απο-
λύτως ανακριβές ότι δεσµεύτηκαν από οποιαδήποτε κυβέρνηση
και για οποιονδήποτε άλλον λόγο. 

Από αυτά τα χρήµατα, τα 54.227.322,22 ευρώ σε ιδιωτικές τρά-
πεζες, όπως ήταν πριν, σε προθεσµίες. Τα δε 139 εκατοµµύρια,
τα οποία βρίσκονται στην Τράπεζα της Ελλάδος –και νοµίζω θα
συµφωνήσετε ότι είναι πιο διασφαλισµένα στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος θεσµικά από οποιαδήποτε άλλη ιδιωτική τράπεζα, χωρίς
να θέλω να υποτιµήσω τις ιδιωτικές τράπεζες- είναι άµεσα δια-
θέσιµα για τις ανάγκες του Κτηµατολογίου και µάλιστα µε όρους
πιο ευνοϊκούς από τους προηγούµενους, γιατί για ποσά της τά-
ξεως απ’ ό,τι ξέρουµε των 3 ή 4 εκατοµµυρίων έχουµε ηµερήσια
ανάληψη, κανονική, που δεν ήταν πριν, γιατί πριν ήταν σε τρίµη-
νες, εξάµηνες και ετήσιες καταθέσεις, τις οποίες σταµατήσαµε
µε συµφωνία των τραπεζών χωρίς penalties και για ποσά µερικών
δεκάδων εκατοµµυρίων, ακόµα και µε προειδοποίηση µόνο δύο
ηµερών. Άρα, όχι µόνο δεν µειώσαµε τη ρευστότητα αλλά θα την
αυξήσουµε. Έχουµε δε και 10 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον, τα
οποία είναι σε λογαριασµό όψεως, δηλαδή σε τρέχουσες συναλ-
λαγές. Άρα, για κανένα λόγο δεν υπάρχει ζήτηµα ότι είναι δε-
σµευµένα οποιαδήποτε ποσά και αυτό καθυστερεί το έργο. 

Για το µεγάλο διαγωνισµό των 500 εκατοµµυρίων, στον οποίο
αναφερθήκατε, ξέρετε πολύ καλά ότι η γνώµη της προγενέστε-
ρης διοίκησης ήταν ότι υπήρχαν πολύ µικρές εκπτώσεις και

έπρεπε πραγµατικά κάποια έργα να ξαναδηµοπρατηθούν, γιατί
ήταν κατά πολύ σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου. 

Αυτή ήταν η αιτία που ξανακοιτάµε τους διαγωνισµούς, όχι µε
δική µας πρόθεση αλλά γιατί αυτήν την απόφαση παραλάβαµε.
Άρα, δεν έχει καµµία σχέση το ένα ζήτηµα µε τη ρευστότητα µε
το άλλο. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά –το έχω πει από αυτό το Βήµα επα-
νειληµµένα- ότι και το Δασολόγιο ήταν πάγια προγραµµατική µας
θέση ότι έπρεπε να προηγηθεί. Επί δικών σας ηµερών ήταν που
δεν προηγήθηκε το Δασολόγιο. Πάντα ήταν πάγια θέση όλων των
κοµµάτων που στηρίζουν την Κυβέρνηση ότι έπρεπε να προηγη-
θεί το Δασολόγιο του Κτηµατολογίου και αυτό κάνουµε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Θα πω µια κουβέντα για το θέµα

των οικιστών, µιας και από αυτό ξεκινήσατε, κύριε Υπουργέ. 
Εφόσον, λοιπόν, είστε εξαιρετικά έτοιµος, όπως ακούω, όπως

σας αντιλαµβάνοµαι και όπως σας βλέπουµε και ενήµερος για
τα ζητήµατα του Υπουργείου, να ορίσετε τόπο συνάντησης,
χρόνο συνάντησης και περίγραµµα σε ό,τι αφορά το θέµα των
οικιστών του Ηρακλείου αλλά και πολλών άλλων µεγάλων πό-
λεων. Βεβαίως συναντηθήκατε και µε αντιπροσωπεία και µε το
δήµαρχο. 

Σε ό,τι αφορά το Κτηµατολόγιο, κύριε Υπουργέ, δεν προκαλέ-
σατε εσείς αλλά εσείς επιδεινώνετε την κατάσταση. Το θέµα του
Κτηµατολογίου, µε συγχωρείτε, αλλά είναι µια υπόθεση βεβαίως
µε βαθιές ρίζες. Ακούει στο όνοµα ΠΑΣΟΚ την περίοδο Λαλιώτη.
Όµως, µε τον τρόπο µε τον οποίο το χειρίζεστε, µε το να επικεν-
τρώνεστε µόνο στα οικονοµικά στοιχεία και τα τραπεζικά, βε-
βαίως δείχνει περίτρανα την προσπάθειά σας να κρύψετε τη
σκληρή δυστυχώς πραγµατικότητα.

Θέλουµε ξεκάθαρες απαντήσεις σε ό,τι αφορά το Κτηµατολό-
γιο, την πολιτική σας και δεσµεύσεις σε χρόνους. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να επισηµάνω ένα ακόµα ζήτηµα, µιας
και είναι επίκαιρη η ερώτηση, άρα σηµαίνει ότι συζητάµε για την
επικαιρότητα των θεµάτων που αφορούν το δικό σας Υπουργείο
και που αφορά τις δηλώσεις σας, για την ακρίβεια την αντίθεσή
σας στο θεσµό των ΣΔΙΤ και την πρόθεσή σας για αναστολή όλων
των έργων ΣΔΙΤ αρµοδιότητάς σας, ανοίγοντας µε τον τρόπο
αυτό, µια ακόµα πληγή στην ήδη αιµορραγούσα οικονοµία της
χώρας µας. 

Να σας ενηµερώσω, λοιπόν, ότι η υλοποίηση έργων µέσω
ΣΔΙΤ, αποτέλεσε σηµαντικό µοχλό ανάπτυξης της χώρας µας,
ιδίως σε µια περίοδο που η στενότητα πόρων του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων, καθιστούσε αδύνατη την υλοποίηση µε-
γάλων έργων υποδοµής. Η µέθοδος υλοποίησης έργων µέσω
ΣΔΙΤ, κύριε Υπουργέ, αποτελεί στην παρούσα φάση ίσως το µο-
ναδικό εργαλείο ανάπτυξης, αφού διασφαλίζει την ύπαρξη ιδιω-
τικών επενδύσεων και εγγυάται την ύπαρξη χρηµατοδότησης για
την υλοποίηση έργων που είναι κρίσιµα αλλά και απολύτως ανα-
γκαία για την ελληνική οικονοµία και κοινωνία, για παράδειγµα
µεταφορές, δηµόσια υγεία, διαχείριση αποβλήτων, ενέργεια, πο-
λιτιστικά έργα κ.λπ.. 

Η πολιτική σας, κύριε Υπουργέ, και δεν γνωρίζω εάν είναι προ-
σωπική σας πολιτική ή η επίσηµη θέση της Κυβέρνησης, για ανα-
στολή όλων των διαδικασιών, κινείται προς τη λάθος κατεύ-
θυνση, θέτοντας προσκόµµατα ακόµα και στις ελάχιστες ανάσες
επιχειρηµατικότητας και ιδιωτικής χρηµατοδότησης που έχουν
αποµείνει στη χώρα µας. 

Δίχως αυτές, η υλοποίηση µεγάλων δηµόσιων έργων καθίστα-
ται ένα πολιτικό κείµενο δίχως τεκµηρίωση, δίχως σχεδιασµό,
προγραµµατισµό και δίχως χρηµατοδότηση. 

Η Κυβέρνηση συνεχίζει, προσκολληµένη σε ιδεολογικές αντι-
λήψεις του παρελθόντος –εσείς δυστυχώς το κάνετε συστηµα-
τικά-, να διολισθαίνει σε δράσεις που έχουν ως συνέπεια την
αναστολή των µεγάλων δηµοσίων έργων υποδοµής, τη διατή-
ρηση χαµηλών ρυθµών ανάπτυξης και την επιστροφή στην ύφε-
ση.

Πρέπει άµεσα, κύριε Υπουργέ, να συνειδητοποιήσετε και εσείς
προσωπικά ότι το µέλλον των έργων είναι οι επικερδείς για το
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κράτος παραχωρήσεις και τα έργα ΣΔΙΤ. Δεν µπορούµε να περι-
µένουµε έργα υποδοµών µόνο από τα δηµόσια χρήµατα τα οποία
τελούν υπό αναζήτηση. 

Το ΣΕΣ 2014-2020, φέρνει ένα σηµαντικό ποσό της τάξεως των
4,2 δισεκατοµµυρίων για έργα υποδοµών και περιβαλλοντικά
αλλά δεν µπορεί να καλύψει µε τίποτα –και το γνωρίζετε καλά-
τις ανάγκες για σηµαντικές υποδοµές το επόµενο διάστηµα ούτε
καν την ολοκλήρωση έργων που έχουν προχωρήσει σε ποσοστό
ολοκλήρωσης 80% και 90% και έχω πολλά τέτοια παραδείγµατα
ανά την Ελλάδα να σας πω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο θεσµός των παραχωρήσεων, αποτελεί έναν

στρατηγικής σηµασίας τοµέα για τη χώρα µας και έχουν τη δική
τους αυτόνοµη, αυτοτροφοδοτούµενη δυναµική. Αποτελεί µοχλό
µέσα στο µοχλό της ανάπτυξης και δηµιουργούν συµµετρική
ανάπτυξη στη χώρα, µε πολλαπλές ευεργετικές συνέπειες, οικο-
νοµικές, χωροταξικές, κοινωνικές και πολιτιστικές. 

Σταµατήστε, επιτέλους, µε τις δηλώσεις και την πολιτική σας
να επιστρέφετε τη χώρα µας στη δεκαετία του ’50.

Και κάτι ακόµα. Πρόσφατα παρουσιάσατε το νέο Εθνικό Σχέ-
διο Διαχείρισης Αποβλήτων που τέθηκε σε διαβούλευση. Το µε-
γάλο πρόβληµα στο Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης των Αποβλήτων
είναι ότι η οικολογική ρητορική -καθ’ όλα αποδεκτή- αποτυπώνε-
ται αποσπασµατικά, ανακατεµένη µε τη λογική ΣΥΡΙΖΑ «όλα ανή-
κουν στο δηµόσιο», µε την εκ των υστέρων παρέµβαση σε υφι-
στάµενο κείµενο, µε άγνοια της πραγµατικότητας και µε έντονα
ιδεοληπτικά στοιχεία. 

Το ΕΣΔΑ, κύριε Υπουργέ, δεν είναι πολιτικό µανιφέστο αρχών
και θέσεων. Είναι θεσµικό εργαλείο, το οποίο η χώρα µας οφείλει
να διαµορφώσει και να αξιοποιήσει δίχως ιδεοληψία και χωρίς
καµµία προκατάληψη. Περιβάλλον και ανάπτυξη είναι έννοιες αλ-
ληλοσυµπληρούµενες και όχι αλληλοαναιρούµενες. 

Κύριε Υπουργέ, µια τελευταία κουβέντα. Χθες βρεθήκατε στο
Ηράκλειο στο συνέδριο για τον περιφερειακό σχεδιασµό της Πε-
ριφέρειας Κρήτης για τα απορρίµµατα και πήρατε µάλιστα µια
θέση θετική στο ξεκίνηµα. Χαρακτηρίσατε το σχεδιασµό της Πε-
ριφέρειας Κρήτης υποδειγµατικό και πρότυπο. Από την άλλη,
όµως, προαναγγείλατε αλλαγές χωρίς να πείτε κάτι συγκεκρι-
µένο, όπως το συνηθίζετε.

Να σας θυµίσω, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ότι αυτός ο σχεδια-
σµός της Περιφέρειας Κρήτης ψηφίστηκε οµόφωνα –αυτό είναι
που θέλετε εσείς να αλλάξετε αλλά δεν λέτε τι θα κάνετε- από
το Περιφερειακό Συµβούλιο, αν αυτό σας λέει κάτι. Είναι καιρός
να απορροφηθούν κονδύλια και να ξεκινήσουν, επιτέλους, τα
έργα που προβλέπονται στον συγκεκριµένο σχεδιασµό. Τα θέτω
αυτά υπ’ όψιν σας, διότι καταλαβαίνω την αγωνία σας να παρου-
σιάσετε κυβερνητικό έργο, όχι όµως καταργώντας, ισοπεδώνον-
τας, σταµατώντας έργα, εξελίξεις, αποφάσεις.

Είναι σηµαντικό να κάνετε κυβερνητικό έργο και όπου χρει-
αστείτε, θα µας βρείτε αρωγούς σε αυτήν την προσπάθεια, εφό-
σον βελτιώσετε, εκσυγχρονίσετε, φέρετε κάτι καινούργιο, που
να αποτελεί όµως πρόταση ολοκληρωµένη και τεκµηριωµένη.
«Σταµατώ για να σταµατώ και να δικαιολογήσω το ρόλο µου ως
Υπουργού», µε συγχωρείτε αλλά αυτό δεν είναι σηµαίνει σύγ-
χρονη πολιτική, δεν βοηθά τη χώρα σε αυτήν την κρίσιµη πολι-
τική περίοδο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Αυγενάκη.
Κύριε Υπουργέ, θέλετε κάτι να συµπληρώσετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός, Παραγωγι-

κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Μάλι-
στα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός, Παραγωγι-

κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Σας ευ-
χαριστώ, κύριε Αυγενάκη, γιατί από τη δευτεροµιλία σας, είναι
καταφανές ότι µάλλον συµφωνείτε µαζί µου στα ζητήµατα του
Κτηµατολογίου, που ήταν και η ουσία της επίκαιρης ερώτησης,

ότι δεν υπάρχει καµµία πρόθεση καθυστέρησης ούτε υπάρχουν
δεσµευµένα αποθεµατικά ούτε γίνεται καµµία καθυστέρηση εξαι-
τίας έλλειψης πόρων, πλην φυσικά των πόρων, που µε αµέλειες
της προηγούµενης διοίκησης κινδυνεύουν να χαθούν από τα ευ-
ρωπαϊκά προγράµµατα αλλά και εκεί δίνουµε τη µάχη και είµαι
αισιόδοξος ότι θα την κερδίσουµε.

Άρα φεύγω από αυτό το ζήτηµα και πηγαίνω σε όλα τα άλλα
στα οποία αναφερθήκατε. 

Ξαναλέω ότι δεν θεωρώ –θα το αδικούσα- ότι έγινε κάποια συ-
νάντηση µε οικιστές. Εκείνο που έγινε, ήταν µια δίλεπτη συνάν-
τηση µε τους προέδρους, που εξηγήθηκε γιατί πρέπει να γίνει
µια σοβαρή συνάντηση, η οποία φυσικά θα γίνει στο άµεσο µέλ-
λον. Μπορεί και την επόµενη εβδοµάδα, ανάλογα µε το πρό-
γραµµά µου, ή τη µεθεπόµενη -για τέτοιες ηµεροµηνίες µιλάµε-,
γιατί, πραγµατικά, δεν έχουµε καµµία πρόθεση να µη σκύψουµε
πάνω στα προβλήµατα των πολιτών.

Και γυρίζω στο άλλο κοµµάτι της δευτεροµιλίας σας, που
αφορά το νέο Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Απορριµµάτων. Δεν
ξέρω για ποιον λόγο υπάρχει παρερµηνεία ή µάλλον άγνοια πλη-
ροφόρησης. Δεν έχουµε καµµία µα καµµία απολύτως πρόθεση
να σταµατήσουµε έργα σηµαντικά και επωφελή για το δηµόσιο
συµφέρον. Δεν αναφέρθηκα µε τέτοιους όρους όπως είπατε
εσείς ως προς το περιφερειακό σχέδιο της Κρήτης, ωστόσο
πράγµατι αυτό που είπα –για να το πω όπως το λέω εγώ- είναι
ένα σχέδιο που βρίσκεται πάρα πολύ κοντά στο νέο εθνικό σχέ-
διο.

Το νέο εθνικό σχέδιο, δεν είναι όπως αποκαλέσατε ένα συνον-
θύλευµα ανάµεσα σε οικολογικές ευαισθησίες και πρόγραµµα
ΣΥΡΙΖΑ. Κατ’ αρχάς αυτόν τον διαχωρισµό, δεν αντιλαµβάνοµαι
από πού τον συνάγετε. Είναι ένα συνεκτικό σχέδιο, που µιλάει
επιτέλους για πρώτη φορά σε αυτήν τη χώρα, για την κυκλική οι-
κονοµία, την οποία εσείς ως Κυβέρνηση την είχατε µάλλον στα
αζήτητα. Άλλο πράγµα η κυκλική οικονοµία και άλλο η γραµµική
οικονοµία, το να δίνουµε πόρους του ελληνικού λαού, δηµόσιους
πόρους, σε εργολάβους.

Μια άλλη παρανόηση, η οποία προφανώς γίνεται εδώ και δε-
καετίες, είναι ότι αποκαλείται επιχειρηµατικότητα και ιδιωτική
πρωτοβουλία αυτό το καθεστώς –και το αποκαλώ καθεστώς!-
κρατικοδίαιτης διαπλοκής µεταξύ µιας διεφθαρµένης δηµόσιας
διοίκησης και επιχειρηµατιών οι οποίοι δεν ήθελαν να επιχειρούν
µε ρίσκο και απλώς αποµυζούσαν τους πόρους του ελληνικού
λαού.

Τα ΣΔΙΤ στα οποία αναφέρεστε και τα οποία κριτικάρουµε και
επανεξετάζουµε –αυτός είναι ο όρος που χρησιµοποιείται, επα-
νεξετάζουµε- είναι κάποια είδη επιχειρήσεων που διπλασιάζουν
το κόστος για τον πολίτη όσον αφορά το κόστος ανά τονάζ. Μι-
λάµε για τα απορρίµµατα. Επιπλέον υπερδιαστασιολογούν τα
έργα. 

Είναι δυνατόν, για παράδειγµα, να πληρώσει ο ελληνικός λαός
και ο Ευρωπαίος πολίτης έργο εκατόν πενήντα χιλιάδων τόνων,
την ώρα που στην περιοχή, στη συγκεκριµένη περιφέρεια, σή-
µερα χωρίς καµµία πρόληψη, παράγονται εκατόν δεκαπέντε χι-
λιάδες τόνοι απορριµµάτων;

Είναι δυνατόν, λοιπόν, αν γίνει και η πρόληψη, αν γίνει η επα-
ναχρησιµοποίηση, η διαλογή στην πηγή και αποµειωθεί αυτό το
ποσό των εκατόν δεκαπέντε χιλιάδων τόνων -εκτός αν φαντάζε-
στε ότι δεν πρέπει να το αποµειώσουµε ποτέ και να δίνουµε συ-
νέχεια πρώτες ύλες σε εργολάβους- πού θα βρίσκονται οι τόνοι
για να γίνει αυτό το µεγαλεπήβολο έργο των εκατόν πενήντα χι-
λιάδων τόνων, µε πάνω από 90 ευρώ τον τόνο κόστος και µε εγ-
γυηµένες ποσότητες που ποτέ δεν θα βρεθούν;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σε ποια περιφέρεια αναφέρεστε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγι-

κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Σε συγ-
κεκριµένη περιφέρεια, που αυτήν τη στιγµή έχει υπογραφεί το
ΣΔΙΤ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σε ποια;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγι-

κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Στην Πε-
ριφέρεια Δυτικής Μακεδονίας, σας λέω τα νούµερα συγκεκρι-
µένα. Το ζητάµε αυτήν τη στιγµή προφανώς, ως Κυβέρνηση,
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γιατί πρέπει να είναι υπογεγραµµένο αλλά σε άλλες περιφέρειες,
τα πράγµατα είναι ακόµη χειρότερα. 

Ρωτάµε τους δηµάρχους και είναι µαζί µας οι δήµαρχοι. Τους
ρωτάµε «Πείτε µας, στην Πελοπόννησο, στην ανατολική Μακε-
δονία και Θράκη, θα εγγυάστε αυτές τις ποσότητες;» και οι ίδιοι
φωνάζουν «ούτε αυτά τα λεφτά µπορούµε να δώσουµε ούτε
αυτές τις ποσότητες µπορούµε να εξασφαλίσουµε».

Αφήστε, λοιπόν, τη ρητορεία περί έργων ανάπτυξης. Δεν είναι
αυτό το πράγµα επιχειρηµατικότητα, δεν λέγεται επιχειρηµατι-
κότητα, δεν αποκαλείται έτσι πουθενά στον πλανήτη. Επιχειρη-
µατικότητα µε αποµύζηση δηµόσιων πόρων χωρίς επιχειρηµα-
τικό ρίσκο, δεν λέγεται επιχειρηµατικότητα. Απλώς, βαπτίζεται
επιχειρηµατικότητα για συγκεκριµένα πελατειακά συµφέροντα
και είµαι πολύ σαφής σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Αυγενάκη,
µήπως θέλετε ένα λεπτό; Ο κύριος Υπουργός είχε κάπως έντονο
χαρακτήρα και προσωπικό στην οµιλία του.

Θέλετε να πείτε µία κουβέντα; Και µετά θα µιλήσει και ο κύριος
Υπουργός. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν
θα καταχραστώ το δικαίωµα που µου δίνετε.

Θα πω µόνο τούτο. Κύριε Υπουργέ, εγώ καταλαβαίνω το θυµό
σας, διότι όντως οι δήµαρχοι, οι αυτοδιοικητικοί παράγοντες του
τόπου, είναι αντίθετοι µε αυτά που λέτε. Δεν συµφωνούν, δεν συ-
ναινούν. Στην πλειονότητα όλων όσων εσείς επικαλεστήκατε
αυτήν την ώρα, έχουν αντιπαρατεθεί µε επιχειρήµατα συγκεκρι-
µένα. 

Εγώ δεν τα έβγαλα αυτά από το µυαλό µου. Σας λέω, λοιπόν,
ότι µόλις πριν λίγες ηµέρες που βρεθήκατε στο Τεχνικό Επιµε-
λητήριο, σε συγκεκριµένη σύσκεψη σχετικά µε το επίµαχο ζή-
τηµα, αναφερθήκατε στην κατάργηση όλων των ΣΔΙΤ και µετά
αρχίσατε να ανακαλείτε, να ξεδιπλώνετε και να «στρογγυλεύετε»
τα λόγια σας.

Γι’ αυτό σας λέω και σας παρακαλώ, αυτός είναι ο λόγος για
τον οποίο βρισκόµαστε εδώ, για να γνωρίσουµε ποια είναι η πρό-
θεσή σας. Kαι αν δεν έχετε πρόθεση –το οποίο το καταλαβαί-
νουµε, είναι εµφανέστατο- και αν δεν έχετε στρατηγική –το οποίο
πάλι το καταλαβαίνουµε-, εδώ είµαστε, καλή πρόθεση έχουµε και
θέλουµε να συνδράµουµε στο κυβερνητικό έργο και ιδιαιτέρως
στα θέµατα του περιβάλλοντος. Το περιβάλλον δεν ανήκει σε κα-
νέναν.

Και µην περιµένετε κι εσείς, όπως και πολλοί άλλοι προηγού-
µενοι Υπουργοί οποιασδήποτε κοµµατικής αποχρώσεως, να θυ-
µάται ο ελληνικός λαός τη «σφραγίδα» τους, σε κάποιο σηµα-
ντικό περιβαλλοντολογικό έργο που έγινε τα προηγούµενα χρό-
νια. Ας αποβάλουµε αυτό το άγχος της «σφραγίδας» και να
δούµε πως πραγµατικά όλοι µα όλοι που έχουµε έγνοια και πραγ-
µατικό ενδιαφέρον για τον τόπο µας και ειδικά για το περιβάλλον,
θα συνδράµουµε προς αυτήν την κατεύθυνση.

Κανένα ευρώ δεν πρέπει να πηγαίνει χαµένο είτε είναι εθνικό
ευρώ είτε ευρωπαϊκό ευρώ. Για εµάς, είναι ευρώ το οποίο πρέπει
να αξιοποιηθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Σε αυτήν τη δια-
δικασία και τη λογική θέλουµε να συνδράµουµε αλλά παρακαλώ
πολύ ξεκαθαρίστε στο µυαλό σας τη στρατηγική σας και είµαστε
εδώ να τη συζητήσουµε. Έχουµε καλές προθέσεις και όχι να µη-
δενίσουµε καθετί σηµαντικό που πάει να γίνει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ήταν δηµιουργικός

και εποικοδοµητικός µε την τριτολογία. Πείτε κι εσείς, κύριε
Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγι-
κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Σας ευ-
χαριστώ πραγµατικά. Νοµίζω ότι τώρα αρχίζουµε να τα ξεκαθα-
ρίζουµε.

Αν πραγµατικά γνωρίζετε κάποιον δήµαρχο, ο οποίος θέλει να
εµφανίσει…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πολλούς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγι-

κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Πολ-
λούς, λοιπόν.

Αν κάποιος θέλει να εµφανίσει την αντίθεσή του στον καινούρ-

γιο εθνικό σχεδιασµό, που δίνει πραγµατικά και τους πόρους και
τα εργαλεία στους δήµους να µειώσουν τα απορρίµµατά τους
και να γλιτώσουν τους συµπολίτες µας από όλο αυτό το άχθος,
να πληρώνουµε για να πετάµε πολύτιµους πόρους, αν γνωρίζετε
τέτοιον δήµαρχο, να µου τον υποδείξετε να του µιλήσω. Είναι
ανοικτό το γραφείο µου. γιατί εγώ έχω µιλήσει µε δεκάδες δη-
µάρχους τις τελευταίες ηµέρες και µόνο θετικά σχόλια έχω ακού-
σει.

Παρ’ όλα αυτά, µπορεί να υπάρχει κάποια διαφωνία. Ειδικά
στην Κρήτη ήταν ιδιαιτέρως θετικά τα σχόλια αλλά ας πούµε ότι
εκεί πιθανά οι άνθρωποι είναι πιο κοντά στη δική µας νοοτροπία.
Αλλά µπορεί να είναι κι από οποιαδήποτε περιοχή.

Εγώ µίλησα µε συγκεκριµένα νούµερα, κύριε Βουλευτά, και
εξήγησα πάρα πολύ καλά, γιατί αυτά τα υπερδιαστασιολογηµένα
ΣΔΙΤ έχουν τόσο υψηλό κόστος. Ανέφερα νούµερα συγκεκρι-
µένα. Μιλάµε για κόστος πάνω από 90 ευρώ τον τόνο, όταν στο
δικό µας σχέδιο, τα 34-35 ευρώ τον τόνο, θεωρείται µεγάλη τιµή.

Επίσης, µιλάµε για πρόληψη. Αν αυτό το πράγµα δεν σας λέει
κάτι, να πάψουµε δηλαδή να παράγουµε τόσα απορρίµµατα και
να γυρίσουµε τα προϊόντα στην κυκλική οικονοµία, αν αυτό το
θεωρείτε µια δική µου οικολογική ιδεοληψία που δεν πρέπει να
ισχύει και να βρούµε κάτι άλλο, εµείς βλέπουµε ότι µε αυτό το
πράγµα τουλάχιστον –και µε τον κ. Μάουρ που µίλησα από την
Ευρωπαϊκή Ένωση– οι άνθρωποι δηλώνουν ενθουσιασµένοι. Επι-
τέλους, µας λένε, στρίβει η Ελλάδα προς την κατεύθυνση της
κυκλικής οικονοµίας.

Αυτή είναι η κατεύθυνσή µας. Από εκεί και πέρα, εδώ είµαστε
µε όλη την καλή διάθεση στα επιµέρους σχέδια του κάθε δήµου
και φυσικά στα επιµέρους σχέδια της κάθε περιφέρειας να δούµε
λεπτοµέρεια-λεπτοµέρεια, έργο-έργο, τι θα κάνουµε για να µει-
ώσουµε την παραγωγή απορριµµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Το είδατε, το ξέρει
το θέµα ο κύριος Υπουργός. Πήρατε την απάντηση. Ήταν καλός
και εποικοδοµητικός ο διάλογος. Συνεχίζουµε.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 335/9-6-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον
Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την επανασύσταση του «Ινστιτούτου Γεω-
λογικών και Μεταλλευτικών Ερευνών» (ΙΓΜΕ).

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ιωάννης Τσιρώ-
νης.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το 2011, προωθήθηκε από τις προηγούµενες κυβερνήσεις η

συγχώνευση του ΙΓΜΕ µε το Εθνικό Κέντρο Περιβάλλοντος και
Αειφόρου Ανάπτυξης, οδηγώντας το ουσιαστικά στην απαξίωσή
του –και µιλάµε για µοναδικό ινστιτούτο– µε προοπτική, βεβαίως,
τη διάλυσή του, αφού ο στόχος ήταν η διευκόλυνση της δράσης
του µεγάλου κεφαλαίου από την εκµετάλλευση του ορυκτού
πλούτου αλλά και τις άλλες πλουτοπαραγωγικές πηγές της χώ-
ρας. 

Για τον στόχο αυτό προωθήθηκαν εκατόν τριάντα εφεδρείες
και βέβαια, και δραστικές περικοπές στον προϋπολογισµό του
ΙΓΜΕ τόσο για την κάλυψη των µισθολογικών όσο και των λει-
τουργικών αναγκών τους. Έτσι, βεβαίως, εξυπηρετούσε καλύ-
τερα τον στόχο, ώστε ερευνητικά και άλλα αντικείµενα να δοθούν
σε εταιρείες, εργολάβους και ιδιώτες και να µην µπορεί να υλο-
ποιηθεί το έργο τους µε βάση τις ερευνητικές και επιστηµονικές
προδιαγραφές. 

Τα κόµµατα που απαρτίζουν τη σηµερινή Κυβέρνηση, ως τότε
αξιωµατική αντιπολίτευση και αντιπολίτευση συνολικά, είχαν
εναντιωθεί σε αυτήν την πολιτική και µάλιστα είχαν υποσχεθεί
την επανασύσταση του ΙΓΜΕ σαν φορέα έρευνας του ορυκτού
πλούτου.

Σήµερα όµως υπάρχει πολύ µεγάλη καθυστέρηση. Αν και είναι
ανάγκη να επανασυσταθεί το ΙΓΜΕ, οι υπογραφές στην κοινή
υπουργική απόφαση µπαίνουν µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση και
για έξι µήνες δεν υπάρχει ουσιαστικά διοίκηση στο ΙΓΜΕ. Οι ερ-
γαζόµενοι διαµαρτύρονται. Αναδεικνύουν ότι µπαίνουν συνεχώς
εµπόδια για νοµικοτεχνικές εµπλοκές, ότι υπάρχει εσκεµµένη κω-
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λυσιεργία και ότι η έλλειψη διοίκησης, έχει σοβαρότατες επιπτώ-
σεις στην εκπόνηση του ερευνητικού τους έργου. Αυτήν τη στιγ-
µή µπορεί να έχουν µπει οι υπογραφές των Υπουργών του
ΥΠΕΚΑ και της κ. Βαλαβάνη αλλά συνεχίζεται η καθυστέρηση.
Έχουν περάσει έξι µήνες χωρίς διοίκηση.

Εµείς ζητάµε –κι αυτήν την έννοια έχει, αν θέλετε, η επίκαιρη
ερώτηση- να µας πείτε άµεσα τι µέτρα θα πάρετε, ώστε πολύ
γρήγορα να ολοκληρωθεί αυτή η κοινή υπουργική απόφαση –
εξάλλου, είχατε δεσµευτεί από τις 4 Φλεβάρη- και να γίνει πραγ-
µατικότητα η επανασύσταση του ΙΓΜΕ µε διορισµό της διοίκησης
για τη λειτουργία και την ανάπτυξή του, δηλαδή αυτό που έχει
ανάγκη ο τόπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κυρία Μανωλάκου.

Κύριε Υπουργέ, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγι-

κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευχαρι-
στώ, κυρία Βουλευτά, για την ερώτησή σας, γιατί συµµεριζό-
µαστε κι εµείς αυτήν την αγωνία. Η συγχώνευση του ΙΓΜΕ µε το
Εθνικό Κέντρο Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυξης, το
ΕΚΠΑΑ, ήταν πραγµατικά µια πράξη µνηµονιακή η οποία έπληξε
το ΙΓΜΕ, όπως πολύ σωστά αναφέρετε στην ερώτησή σας.
Όµως, εάν έπληξε το ΙΓΜΕ, κυριολεκτικά διέλυσε το ΕΚΠΑΑ.

Σας θυµίζω ότι το ΕΚΠΑΑ, είναι ακριβώς εκείνος ο φορέας που
µπορεί από πλευράς πολιτείας µε σοβαρότητα και επιστηµονική
επάρκεια, όπως έκανε µέχρι τη συγχώνευση, να «τρέξει» το πάρα
πολύ σηµαντικό ζήτηµα της ποιότητας της ατµόσφαιρας στην
Ελλάδα και να χαράξει στρατηγική και µάλιστα µια στρατηγική
που σήµερα, εν όψει της Διάσκεψης στο Παρίσι, είναι κατεπεί-
γουσα.

Άρα, η επανασύσταση του ΙΓΜΕ και του ΕΚΠΑΑ, ήταν από την
πρώτη στιγµή όχι µονάχα βούληση και των δύο συναρµόδιων –
γιατί το ένα κοµµάτι είναι το δικό µου και το άλλο είναι του
Υπουργού κ. Λαφαζάνη-, αλλά ήταν πραγµατικά οµόθυµη θέληση
και των δύο πλευρών, να γίνουν ξανά και τα δύο ιδρύµατα όπως
ήταν πριν από τη συγχώνευσή τους.

Οι λόγοι που αυτήν τη στιγµή υπήρξε αυτή η καθυστέρηση,
είναι λόγοι που δεν εξαρτώνται από το δικό µας Υπουργείο.
Έχουν να κάνουν καθαρά µε µνηµονιακές δεσµεύσεις, όσον
αφορά το κατά πόσο κάθε συστηνόµενος πλέον φορέας, οφείλει
να έχει έναν προϋπολογισµό που να µην επιβαρύνει περαιτέρω
το ελληνικό δηµόσιο.

Εκεί, προφανώς, υπήρξε µια πολύ µεγάλη δυσκολία. Ξεπερά-
στηκε αυτή η δυσκολία. Έχει υπογραφεί από εµάς, από το
Υπουργείο µας, η ΚΥΑ και βρίσκεται φυσικά στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών. Γύρισε πριν από λίγες εβδοµάδες µε κάποιες διορ-
θώσεις, ακριβώς στην κατεύθυνση αυτή, δηλαδή στο να µην
έχουµε προβλήµατα και κωλυσιεργίες στην κρίσιµη µάχη που
δίνει η χώρα, να µην έχουµε προσκόµµατα και προσχήµατα από
τη µεριά των θεσµών, για να µην έχουµε το πρόβληµα. Επέ-
στρεψε από το Υπουργείο Οικονοµικών µε κάποιες µικροδιορθώ-
σεις, ώστε να µην έχουµε τέτοιας φύσεως προβλήµατα. Από
εµάς, αυτές έγιναν δεκτές. Αυτήν τη στιγµή είναι στο Υπουργείο
Οικονοµικών. 

Έχει φύγει, λοιπόν, από εµάς η ΚΥΑ. Πιστεύουµε εντός των
εποµένων ηµερών να λήξει αυτό, γιατί εµείς συµµεριζόµαστε
απόλυτα τη δική σας αγωνία, γιατί είναι και δική µας αγωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι ήταν

πράξη µνηµονιακή η διάλυση και του ΕΚΠΑΑ και του ΙΓΜΕ. Δεν
είναι ανταγωνιστικά, είναι βίοι παράλληλοι. Βέβαια, αν η Κυβέρ-
νηση είχε κάνει αποδεκτή την πρόταση νόµου του ΚΚΕ για την
κατάργηση των µνηµονίων, που καθυστερεί πέντε µήνες περί-
που, θα είχε λυθεί το πρόβληµα.

Τι υπάρχει τώρα; Όταν υπάρχει κάποια τροπολογία σε ένα νο-
µοσχέδιο, που θέλει πέντε και έξι υπογραφές, µέσα σε µισή ώρα
αυτές µαζεύονται. Εδώ, ξαφνικά χρειάζονται πέντε υπογραφές.
Έχουν µαζευτεί οι τρεις. Και υπάρχει τροµακτική καθυστέρηση,
που δεν είναι απλώς µία ΚΥΑ, είναι ότι δεν έχει διοίκηση, δεν έχει

λειτουργία. Κοιτάξτε και τι επιπτώσεις έχει από εκεί και πέρα.
Υπάρχουν σε εξέλιξη προγράµµατα που χρηµατοδοτούνται

από το ΕΣΠΑ, και είναι η τελευταία χρονιά χρηµατοδότησής
τους. Χωρίς διοίκηση αυτά δεν προχωράνε. Δεν είναι ότι δεν θα
ολοκληρωθούν, είναι ότι υπάρχουν πολλαπλοί κίνδυνοι να σου
ζητήσουν και τα λεφτά που ήδη έχουν χρησιµοποιηθεί. 

Όταν υπογράφτηκε η ΚΥΑ από εσάς –εννοώ από τον κ. Λαφα-
ζάνη και από εσάς, κύριε Υπουργέ, στις 7 του Μάη, το συνδικάτο
βγήκε και έλεγε ότι αφού υπογράφτηκε η ΚΥΑ του ΙΓΜΕ από Λα-
φαζάνη και Τσιρώνη, το πρώτο βήµα επιτέλους έγινε. Και ζη-
τούσε να διοριστεί άµεσα η νέα διοίκηση, την οποία έχει γνωστο-
ποιήσει ο Υπουργός, προκειµένου να µη χαθεί και άλλος χρόνος. 

Αυτήν τη στιγµή, σήµερα που µιλάµε, ξέρετε τι υπάρχει; Φαν-
τάζοµαι ότι έχετε ενηµερωθεί. Οµόφωνα το συνδικάτο των εργα-
ζοµένων καταγγέλλει για παρελκυστική πολιτική της Κυβέρνησης
στην επανασύσταση του Ινστιτούτου και απευθύνεται στον Πρω-
θυπουργό.

Σήµερα έχουν συγκέντρωση µε οµόφωνη απόφαση. Αυτήν την
καθυστέρηση δεν µπορούν ούτε καν να τη δικαιολογήσουν. Μά-
λιστα, µε το να υπάρχει αυτή η καθυστέρηση στη λειτουργία, ρί-
χνουν όλο το βάρος σε εσάς. Και έχουν δίκιο. Γιατί; Ποιοι είναι
οι επισπεύδοντες Υπουργοί; Και όταν λέµε επισπεύδοντες, για
να µπορεί να µας καταλάβει και ο απλός κόσµος, εννοούµε αυτόν
που έχει το συντονισµό. Βαραίνεστε µε αυτήν την ευθύνη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εµείς τι σας ζητάµε – και να είναι µια απάντηση, αν θέλετε, και
απέναντι στους εργαζόµενους; Σας ζητάµε χρονοδιάγραµµα.
Μέχρι την επόµενη βδοµάδα να έχει υπογραφτεί εξ ολοκλήρου
η κοινή υπουργική απόφαση, να έχει διοριστεί η νέα διοίκηση και
να έχει µπει ο προγραµµατισµός για την αναβάθµιση και των δύο
ινστιτούτων, έτσι όπως τα ζητάει το συνδικάτο των εργαζοµένων.
Μπορεί να επικεντρωνόµαστε στο ΙΓΜΕ αλλά εννοούµε και των
δύο ινστιτούτων. 

Άρα, εµείς περιµένουµε από εσάς συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα άµεσης και γρήγορης υλοποίησης, αναβάθµισης και του
ΕΚΠΑΑ και του ΙΓΜΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κυρία Μανωλάκου. Μπορούσατε και άλλο να µιλήσετε, γιατί λε-
γάτε ενδιαφέροντα πράγµατα.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγι-

κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Σας ευ-
χαριστώ. 

Βέβαια, τώρα πάµε σε τοµείς που δεν είναι ακριβώς δικής µου
αρµοδιότητας, γιατί είναι της αρµοδιότητας, όπως πολύ σωστά
είπατε, του Υπουργού Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας.

Εξ όσων γνωρίζω, όµως, το συνδικάτο –δεν τους αδικώ, ίσως
γιατί, πραγµατικά, υπάρχει πάρα πολύ µεγάλη καχυποψία για τη
δηµόσια διοίκηση– όταν προσωπικά είχα προτείνει να οριστεί ένα
προσωρινό διοικητικό συµβούλιο της επιλογής, που να είναι ακρι-
βώς αυτό που θα είναι και το επόµενο, που θα είναι και του ΙΓΜΕ
και όταν χωριστεί µε το καλό, να δηµιουργηθεί και ένα δεύτερο
διοικητικό συµβούλιο για τον ΕΚΠΑΑ, οι εργαζόµενοι φοβούµενοι
ότι ένας τέτοιος διορισµός προσωρινού διοικητικού συµβουλίου
θα οδηγήσει το θέµα στις καλένδες, είχαν προτιµήσει πρώτα να
υπογραφεί η ΚΥΑ και µετά να οριστούν και τα δύο διοικητικά
συµβούλια. 

Η δική µου πρόταση ήταν αυτό που λέτε. Ας είχε οριστεί το δι-
οικητικό συµβούλιο το καινούργιο, το οποίο θα συνέχιζε ως διοι-
κητικό συµβούλιο του ενός ινστιτούτου, του ΙΓΜΕ. Από εκεί και
πέρα, προφανώς και εκείνοι, µε αυτόν τον τρόπο πιστεύαν ότι θα
πιέσουν λίγο παραπάνω, για να γίνει πιο γρήγορα.

Σήµερα έχουµε φτάσει έτσι και αλλιώς ότι η υπογραφή από
µέρα σε µέρα µπαίνει. Άρα νοµίζω ότι τελικά θα είµαστε όλοι ικα-
νοποιηµένοι και εντός των χρόνων. Είµαι αισιόδοξος ότι δεν θα
υπάρξει κανένας κίνδυνος να χαθούν χρήµατα πραγµατικά, τα
οποία όπως λέτε δεν χάνονται, επειδή δεν έχει γίνει η επίσπευση
αλλά επειδή χηρεύει από το Δεκέµβριο το διοικητικό συµβούλιο.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτό θα λήξει άµεσα, αν και σας λέω το
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πώς, επειδή δεν είναι πια στο δικό µας Υπουργείο. Όµως, όπως
λέτε και εσείς, είναι πια θέµα ηµερών να µπουν οι υπογραφές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρία Μανωλάκου, µήπως θέλετε να τριτολογήσετε, προκει-
µένου να έρθει κάποιος από τους επερωτώντες Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ; 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Απλά, κύριε Πρόεδρε και κύριε
Υπουργέ, σας δίνω τη χθεσινή ανακοίνωση του συνδικάτου για
να την έχετε υπ’ όψιν σας. Την καταθέτω και στα Πρακτικά. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, ελπίζω το «άµεσο» να είναι η επόµενη
εβδοµάδα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγι-
κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εµείς το
θέλουµε περισσότερο από εσάς, κυρία συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μέχρι να συγκεν-
τρωθούν οι επερωτώντες –ήδη βλέπουµε ελαύνουσα την κ. Χρι-
στοφιλοπούλου…

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κυρία Κα-

τριβάνου, έχετε τον λόγο να µας πείτε τι θέλετε. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Επειδή δεν έχουµε ξαναδεί επίκαιρη

επερώτηση που να µιλάει όποιος θέλει, πέρα από µια καθορι-
σµένη οµάδα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Έχει προβλεφθεί να
µιλήσετε. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Θα µας δώσετε µια κατεύθυνση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αυτονοήτως!
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Θα µας δώσετε µια κατεύθυνση

πώς θα κάνουµε σήµερα τη συνεδρίαση; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αυτονοήτως και

λόγω δικής µου Προεδρίας, αλλά και λόγω αποφάσεως της Δια-
σκέψεως. Ούτε κουβέντα. Άλλωστε, το είπε και η Πρόεδρος.

Στο σηµείο αυτό, λοιπόν, και µέχρι να συγκεντρωθούν οι συ-
νάδελφοι, θα αναγνώσουµε τις επίκαιρες ερωτήσεις των οποίων
µαταιώθηκε η συζήτηση.

Η δεύτερη µε αριθµό 334/9-6-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Πα-
ραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
σχετικά µε την αποζηµίωση των αγροτών του Νοµού Ηλείας για
ζηµιές που υπέστησαν οι καλλιέργειές τους από τα έντονα και-
ρικά φαινόµενα, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού. 

Η δεύτερη µε αριθµό 293/2-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Επικρατείας,
σχετικά µε τις άδειες των τηλεοπτικών σταθµών, τα δάνεια προς
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης (ΜΜΕ) και την ισότιµη προβολή
των κοµµάτων, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού.

Ωσαύτως, η τρίτη µε αριθµό 178/4-5-2015 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας των Ανεξάρτητων Ελλή-
νων κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Επικρατείας,
σχετικά µε την προσφυγή στη δικαιοσύνη των τηλεοπτικών σταθ-
µών για τις αποφάσεις του Υπουργού Επικρατείας, µε βάση τις
οποίες τους επιβλήθηκαν αναδροµικά τέλη χρήσης συχνοτήτων,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την αναφορά στις σηµερινές
επίκαιρες ερωτήσεις που µαταιώθησαν, ολοκληρώθηκε η συζή-
τηση των επικαίρων ερωτήσεων. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 22 Ιουνίου 2015.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1.Η µε αριθµό 356/16-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθα-
νασίου Πετράκου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε την υποχρεωτική αναγραφή

των εκπτώσεων και άλλων παροχών στα τιµολόγια αγοράς των
σούπερµαρκετ. 

2. Η µε αριθµό 347/15-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τους
Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και
Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
σχετικά µε τις τεράστιες παραλείψεις στην κατάσβεση της φω-
τιάς του εργοστασίου στον Ασπρόπυργο. 

3. Η µε αριθµό 353/15-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Μιχαήλ Αρβανίτη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, σχετικά µε τις παραβιάσεις του Συντάγµατος και των νόµων
από το Δήµαρχο Πατρών.

4. Η µε αριθµό 340/11-6-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης του Ποταµιού κ. Χριστίνας Ταχιάου προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού,
σχετικά µε την υπολειτουργία των περιφερειακών αεροδροµίων
και την άµεση επίπτωση στον τουρισµό.

5. Η µε αριθµό 361/16-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύρου Τάσ-
σου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αποκατάσταση
της ενδοκυκλαδικής ακτοπλοϊκής επικοινωνίας.

6. Η µε αριθµό 341/12-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπουλου
προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρι-
σµού, σχετικά µε τα έργα της «ΕΡΓΟΣΕ». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 355/16-6-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρυσούλας Κατσιαβρά-Σιωροπούλου προς τους Υπουργούς Πα-
ραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε την
αξιοποίηση των υδάτινων πόρων των λιµνών Πλαστήρα και Σµο-
κόβου.

2. Η µε αριθµό 348/15-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγιώτη (Νότη) Μηταράκη
προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης και Οικονοµικών, σχετικά µε την έκδοση κοινής υπουργι-
κής απόφασης (ΚΥΑ) για τη ρύθµιση εκκρεµών θεµάτων της
Δηµοτικής Επιχείρησης Ύδρευσης Αποχέτευσης Νήσου Χίου
(ΔΕΥΑΝΧ).

3. Η µε αριθµό 324/9-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πανα-
γιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε το λαθρεµπόριο καπνού.

4. Η µε αριθµό 325/9-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαυρουδή Βορίδη προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχε-
τικά µε την ολοκλήρωση του έργου στον αυτοκινητόδροµο «ΜΟ-
ΡΕΑΣ».

5. Η µε αριθµό 326/9-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού,
σχετικά µε την αποπεράτωση του καθέτου οδικού άξονα Εγνα-
τίας Οδού στον Έβρο.

6. Η µε αριθµό 319/8-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Κων-
σταντίνου Μπαρµπαρούση προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υπο-
δοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε λειτουργία νέου
σταθµού διοδίων στην παράκαµψη του Αγρινίου.

7. Η µε αριθµό 289/29-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Μιχαήλ Αρβανίτη
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τις τουρκικές πα-
ραβιάσεις του εναερίου χώρου και των ελληνικών χωρικών υδά-
των.

8. Η µε αριθµό 219/14-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Πανα-
γιώταρου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την προ-
κλητική ενέργεια Σκοπιανών στη Φλώρινα.
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9. Η µε αριθµό 234/18-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις διµερείς σχέσεις
µε όµορες χώρες και την ανακήρυξη της ελληνικής αποκλειστι-
κής οικονοµικής ζώνης.

10. Η µε αριθµό 168/28-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία
Παναγιώταρου προς τους Υπουργούς Εξωτερικών και Επικρα-
τείας, σχετικά µε την εκχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας
µας στους Σκοπιανούς.

11. Η µε αριθµό 320/8-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Αρτέµιου Ματ-
θαιόπουλου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης και Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα που δη-
µιουργούνται από την απελευθέρωση λαθροµεταναστών από τα
κέντρα κράτησης.

12. Η µε αριθµό 316/8-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπουλου
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, σχετικά µε τις διατάξεις του Κώδικα Διοικητικής Δι-
κονοµίας που είναι µη συµβατές µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

13. Η µε αριθµό 287/29-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Εύβοιας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Μαυρα-
γάνη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την επα-

ναλειτουργία του εργοστασίου «ΗΛΕΚΤΡΟΜΗΧΑΝΙΚΗ ΚΥΜΗΣ
ΕΠΕ», την ένταξη αυτού στην διοικητική δοµή του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας και την επανεκκίνηση της τοπικής οικονοµίας.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής).

1. Η µε αριθµό 2058/27-4-2015 ερώτηση του Δ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τη λήψη µέτρων αντιµετώ-
πισης των προβληµάτων που προκύπτουν από τη συντήρηση των
λεωφορείων του ΟΑΣΑ.

2. Η µε αριθµό 1642/8-4-2015 ερώτηση του Δ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τη διαδικασία αδειοδότη-
σης υπαίθριων χώρων στάθµευσης στο ιστορικό κέντρο της Αθή-
νας.

3. Η µε αριθµό 1116/24-3-2015 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε πρωτοσέλιδο της
τουρκικής εφηµερίδας «AYDINLIK» ότι η Τουρκία προχώρησε σε
σύσταση επιτροπής για τη διεκδίκηση δεκαέξι ελληνικών νη-
σιών».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 1/1/26-3-2015 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ κυρίων Ευάγγελου Βενιζέλου,
Παρασκευής  Χριστοφιλοπούλου, Δηµητρίου Κρεµαστινού, Γε-
ωργίου Αρβανιτίδη, Φωτεινής Γεννηµατά, Ιωάννη Δριβελέγκα,
Βασιλείου Κεγκέρογλου, Ιωάννη Κουτσούκου, Οδυσσέα Κων-
σταντινόπουλου, Δηµητρίου Κωνσταντινόπουλου, Ανδρέα Λο-
βέρδου, Κωνσταντίνου Σκανδαλίδη και Λεωνίδα Γρηγοράκου
προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων µε
θέµα: «Ενδοσχολική βία-Πορεία υλοποίησης δράσεων για την
εξάλειψη του φαινοµένου».

Όπως αποφασίστηκε στη Διάσκεψη των Προέδρων µετά από
πρόταση της Προέδρου της Βουλής, η συζήτηση θα διεξαχθεί
σύµφωνα µε το άρθρο 137 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή
µε τη διαδικασία της γενίκευσης της συζήτησης της επερώτη-
σης. 

Όπως ορίζει ο Κανονισµός της Βουλής στην παράγραφο 2 του
άρθρου 137, αν αποφασιστεί η γενίκευση της συζήτησης, η διε-
ξαγωγή της γίνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου
2 του προηγούµενου άρθρου, δηλαδή του άρθρου 136 του Κα-
νονισµού της Βουλής, για τους επερωτώντες Βουλευτές, καθώς
και του άρθρου 97 παράγραφοι 1 έως 3 για τους Υπουργούς,
τους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και τους ανα-
πληρωτές τους και συνεχίζεται µε τις οµιλίες όσων έχουν εγγρα-
φεί στον κατάλογο έως το τέλος των αγορεύσεων των επερω-
τώντων, µε διάρκεια οµιλίας πέντε λεπτά της ώρας για τον κα-
θένα. Η γενικευµένη συζήτηση ολοκληρώνεται υποχρεωτικά
µέσα σε δύο το πολύ συνεδριάσεις, όπως λέει το άρθρο.

Η παράγραφος 2 του άρθρου 136 του Κανονισµού της Βου-
λής, που αφορά τους χρόνους οµιλίας των επερωτώντων Βου-
λευτών, ορίζει ότι: Στην περίπτωση ταυτόχρονης συζήτησης
περισσότερων από µία επερωτήσεων για το ίδιο θέµα που υπο-
γράφονται από Βουλευτές της ίδιας ή διαφορετικών Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων, ο Βουλευτής που υπογράφει πρώτος κάθε
επερώτηση, οµιλεί για δέκα λεπτά της ώρας, οι επόµενοι τέσσε-
ρις κατά σειρά υπογράφοντες κάθε επερώτηση, οµιλούν για
πέντε λεπτά της ώρας ο καθένας, µε εναλλαγή των οµιλητών και
οι δύο αµέσως επόµενοι κατά σειρά υπογράφοντες κάθε επερώ-
τηση, οµιλούν για τρία λεπτά της ώρας ο καθένας, µε εναλλαγή
των οµιλητών. Ο χρόνος δευτερολογίας είναι πέντε λεπτά της
ώρας για τον πρώτο που υπογράφει κάθε επερώτηση, τρία λεπτά
της ώρας για καθέναν από τους επόµενους τέσσερις που υπο-
γράφει κάθε επερώτηση και δύο λεπτά της ώρας, για καθέναν
από τους αµέσως επόµενους δύο. 

Συνεπώς, κάθε Βουλευτής που επιθυµεί να λάβει τον λόγο εγ-
γράφεται µε το ηλεκτρονικό σύστηµα έως τη λήξη της αγόρευ-
σης του τελευταίου επερωτώντος Βουλευτή.

Να δώσουµε τον λόγο τώρα στην κ. Χριστοφιλοπούλου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τοποθετηθώ

ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος επί της γενικεύσεως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Έχετε να αιτιάσετε

τίποτε εµένα, κύριε Λοβέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, προφανώς δεν

έχουµε αντίρρηση για τη γενίκευση αυτή. Άλλωστε, ήταν µία πα-
ρέµβαση προ ετών στον Κανονισµό της Βουλής η γενίκευση της
επερώτησης, προκειµένου στην Αίθουσα αυτή, όταν η Κυβέρ-
νηση επερωτάται µε επίκαιρο τρόπο, να δίνεται η δυνατότητα
στους υπόλοιπους πολιτικούς σχηµατισµούς να τοποθετούνται.
Ήταν µια πάρα πολύ σωστή παρέµβαση η τροποποίηση του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δυνατόν ως δηµοκρατικό
κόµµα εµείς να πούµε «όχι» σε µια γενίκευση της συζήτησης για
ένα τόσο ενδιαφέρον θέµα.

Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, έχω να παρατηρήσω -και σας ζητώ
να µε πληροφορήσετε- ότι η διαδικασία του οξύτατου αυτού κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου, δηλαδή διά της µορφής της επίκαιρης
επερώτησης, δεν είναι και πάρα πολύ συχνή σε µια πολύ επικίν-

δυνη και κρίσιµη φάση για την Ελλάδα. Θέλω να µε ενηµερώσετε
κατά πόσο κατατίθενται επίκαιρες επερωτήσεις από την πλευρά
Βουλευτών και κατά πόσο αυτές συζητούνται. Γιατί, αν δεν µε
απατά η πληροφόρηση που έχω, δεν έχουµε πολύ συχνά τέτοια
συζήτηση στη Βουλή. Οφείλεται άραγε στο γεγονός ότι το σχε-
τικό βιβλίο ήταν επί πάρα πολλούς µήνες κλειστό; Οφείλεται
άραγε στο γεγονός ότι δεν κατατίθενται επίκαιρες επερωτήσεις
από τα κόµµατα, από τους Βουλευτές; Οφείλεται άραγε στο γε-
γονός ότι υπάρχει µία ειδική διαρρύθµιση του τρόπου συζήτησης
των επίκαιρων επερωτήσεων;

Επειδή είµαστε πάρα πολύ πρόθυµοι και χαιρόµαστε πάρα
πολύ που σήµερα θα γενικευτεί αυτή η συζήτηση, µας είναι ανα-
γκαίες οι πληροφορίες αυτές, κύριε Πρόεδρε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Επίκαιρες επερωτή-

σεις έχουν κατατεθεί τουλάχιστον πέντε, κύριε Λοβέρδο, κι έχουν
προγραµµατιστεί να συζητηθούν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πόσες έχουν συζητηθεί µέχρι τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Έχει ήδη συζητηθεί

µία της Νέας Δηµοκρατίας και νοµίζω ότι προσεχώς, στην τελευ-
ταία Διάσκεψη και στη σηµερινή που θα γίνει σήµερα το από-
γευµα, πάλι έχει προγραµµατιστεί. Συνεπώς χαίροµαι που…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια προσθήκη ακόµα
θα ήθελα να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Θέλετε τον λόγο;
Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ.
Μπορείτε να µου πείτε το κριτήριο της γενίκευσης; Για εµάς η

γενίκευση είναι επιθυµητή κι όποτε τίθεται τέτοιο θέµα, θα λέµε
ναι. Μπορείτε να µου πείτε γιατί στην προηγούµενη επίκαιρη επε-
ρώτηση της Νέας Δηµοκρατίας, που αφορούσε τα δηµόσια έργα
–αν έχω καλά πληροφορηθεί-, δεν γενικεύτηκε η συζήτηση και
γενικεύεται στη σηµερινή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Λοβέρδο,
στην τελευταία Διάσκεψη των Προέδρων οµοφώνως έγινε δεκτή
η πρόταση της Προέδρου. Μπορεί και να είχε εισηγηθεί και κά-
ποιος Βουλευτής κάποιου κόµµατος. Οι παριστάµενοι, κι εγώ κι
όλοι, αποφασίσαµε οµόφωνα να γενικευτεί. Συνεπώς εδώ ήρθε
ως γενικευθείσα. Καταλαβαίνετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εξαιρετικά. Πολύ σωστό. Όµως ποιος
είναι ο κανόνας, κύριε Πρόεδρε; Ποιος είναι ο κανόνας;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέ-
πετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Πετράκο, σας
παρακαλώ.

Ολοκληρώστε, κύριε Λοβέρδο. Έχετε άνεση χρόνου. Πείτε να
τελειώνουµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για να είναι σαφές µια και καλή και για
όλη την περίοδο αυτής της Βουλής και για κάθε επόµενη πε-
ρίοδο. Η γενίκευση της συζήτησης –που, σας ξαναλέω, ήταν µια
τροποποίηση στον Κανονισµό- είναι πάρα πολύ θετική. Γιατί η
επίκαιρη επερώτηση αφορά µείζονα ζητήµατα και ποτέ και σε
καµµία περίπτωση δεν είναι ζήτηµα το θέµα της κάθε φορά της
Κυβέρνησης και του κόµµατος το οποίο επερωτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Το θέµα…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η γενίκευση είναι εξαιρετικό µέτρο,

αλλά πρέπει να ξέρει η Εθνική Αντιπροσωπεία ποιο είναι το
µέτρο. Γιατί και τα δηµόσια έργα µε την αρνητική εκτροπή που
έχουν πάρει τα πράγµατα κι αυτά αποτελούν ένα πολύ µεγάλο
ζήτηµα που καθορίζει το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν και το πο-
σοστό της ανεργίας. Πρέπει να ξέρουµε, επειδή όλα τα θέµατα
είναι µείζονα κατά τεκµήριο, ποιο είναι το κριτήριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Δηλαδή, εσείς που
πρέπει να επιχαίρετε επειδή η δική σας πρωτοβουλία θα πάρει
γενικό χαρακτήρα και συζήτηση, µας «αιτιάστε»;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αντιθέτως! Το αντίθετο λέµε. Απορώ
γιατί δεν το κατανοείτε. Το αντίθετο λέµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ήθελα να πω ότι
είναι αντίφαση καθεαυτήν, γιατί εµείς …

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κάνετε λάθος. Ακριβώς το αντί-
θετο. Επιθυµούµε τη γενίκευση όλων των συζητήσεων και επειδή
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έχουµε µια συγκεκριµένη διπλή µεταχείριση, επί το δυσµενέ-
στερο, για την πρώτη επίκαιρη επερώτηση, θέλω να ξέρω το κρι-
τήριό µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Με την ευκαιρία της
δικής σας λοιπόν, επερώτησης…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Πετράκο, να

τελειώσω. 
Η ένταση, η επικαιρότητα, η σφοδρότητα του φαινοµένου που

οδήγησε και εσάς στο να καταθέσετε την επερώτηση είναι οι
λόγοι που µας οδήγησαν στη Διάσκεψη να αποφασίσουµε να
αποκτήσει…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Πετράκο,

προηγείστε και µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Θεοχάρης. Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Νοµίζω ότι τα πράγµατα, κύριε
Πρόεδρε αν µου επιτρέπετε, είναι πολύ πιο απλά. Έγινε πρόταση
από τους συναδέλφους του Ποταµιού στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων, επειδή είχαν καταθέσει κι αυτοί επίκαιρη επερώτηση, να
γενικευτεί η συζήτηση. Δεν έγινε πρόταση από κάποιο άλλο
κόµµα στη Διάσκεψη των Προέδρων όταν ήταν η επίκαιρη επε-
ρώτηση της Νέας Δηµοκρατίας για τα δηµόσια έργα και αφού
δεν έγινε πρόταση, δεν σκέφτηκε κανείς να γενικευτεί. Απλά είναι
τα πράγµατα. Προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε εδώ πέρα µια
κατάσταση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Όχι, δεν υπάρχει τέ-
τοιο θέµα. Κύριε Θεοχάρη, θέλετε τον λόγο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι απλά τα πράγ-
µατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Είναι απλούστατα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Απλώς δεν είναι τόσο ορατές και δια-

φανείς οι διαδικασίες του Προεδρείου, όχι η δική σας, της Προ-
έδρου της Βουλής. Είναι πολύ καλό που ξέρουµε ποιο είναι το
κριτήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ο κ. Θεοχάρης που
παρίσταται, µπορεί να βεβαιώσει ότι στην τελευταία Διάσκεψη
και εισηγήθηκε και νοµίζω και πρόταση νόµου έχει ετοιµάσει. 

Θέλετε να πείτε κάτι, κύριε Θεοχάρη;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πότε έγινε η τελευταία Διάσκεψη,

κύριε Πρόεδρε; Και γιατί γίνεται Παρασκευή βράδυ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Επί αυτού…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πρώτη φορά λειτουργεί έτσι η Βουλή.

Πρώτη φορά, επί της κ. Κωνσταντοπούλου! 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Επιτέλους, να καταλάβουµε πότε

συζητούνται αυτά τα θέµατα, ποιος παίρνει αποφάσεις γι’ αυτά
τα θέµατα. Δεν µπορούµε να παρακολουθήσουµε, κύριε Πρό-
εδρε, το προσωπικό πρόγραµµα κανενός. Και σας παρακαλώ
πάρα πολύ και σας έχω στείλει και προσωπική επιστολή για όλα
αυτά τα θέµατα και δεν έχω πάρει απάντηση. 

Ποιος δεν σέβεται τις οικογένειες των Ελλήνων Βουλευτών,
ποιος δεν σέβεται τους Βουλευτές της επαρχίας, ποιος είναι
αυτός ο οποίος αποφασίζει κατά το δοκούν και κατά το δικό του
πρόγραµµα; Το πρόγραµµα της Βουλής των Ελλήνων είναι πρό-
γραµµα των Ελλήνων Βουλευτών, είναι πρόγραµµα όλων µας.
Δεν είναι πρόγραµµα ενός ο οποίος θέλει να βάλει τη Βουλή των
Ελλήνων να δουλεύει και το Σαββατοκύριακο. 

Πάρτε θέση, κύριε Πρόεδρε, και παρακαλώ να πάρουν θέση
και οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, της Κυβέρνησης. Δεν είναι κατά-
σταση αυτή. Δεν µπορούµε να λειτουργήσουµε. Δεν ξέρουµε τι
µας ξηµερώνει κάθε µέρα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πρώτη φορά η ελληνική Βουλή δου-
λεύει έτσι, κατά βούληση της Προέδρου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Λοβέρδο, πα-
ρακαλώ.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ένα λεπτό να τελειώσω, κύριε Λο-
βέρδο.

Όταν κάποιοι, λοιπόν, ήλθαν στη Βουλή την προηγούµενη
εβδοµάδα, καλά έκανε η Πρόεδρος και δεν είπε τίποτα. Μια χαρά

ήταν το προηγούµενο συλλαλητήριο. Χθες το βράδυ όταν σηκώ-
θηκαν και ήλθαν εδώ έξω, βγήκε µια Βουλευτής και τους κατα-
τρόπωσε. Και βέβαια, πήγε και έκανε παρατηρήσεις και στο
φρούραρχο της Βουλής. 

Αυτά τα φαινόµενα, είναι φαινόµενα δηµοκρατίας και ξέρω τη
δηµοκρατική σας ευαισθησία. Σας παρακαλώ πάρα πολύ, λοιπόν,
να τελειώνουµε µε αυτά τα θέµατα και να ξέρουµε πότε δουλεύει
η Βουλή και πότε όχι. 

Η Βουλή µπορεί και πρέπει να δουλεύει, βάσει του Κανονισµού
και του Συντάγµατος των Ελλήνων πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σήµερα αρκούµαι

στα αντιπροεδρικά µου καθήκοντα. Δεν υπεισέρχοµαι σε άλλα. 
Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο για µισό λεπτό, ώστε να

µπούµε στην επερώτηση.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε,

δεν θα πάρω καθόλου χρόνο.
Πράγµατι, η γενίκευση της επερώτησης και θα ήθελα να το

επιβεβαιώσω και στους συναδέλφους µου, έγινε µετά από εισή-
γηση δική µας, γιατί είχαµε κι εµείς ανάλογη πρόταση για κοινή
συνεδρίαση των επιτροπών. Οπότε, νοµίζουµε ότι θα ήταν καλή
ευκαιρία να γίνει µια κοινή συζήτηση για το θέµα του bullying, το
οποίο είναι και επίκαιρο και σηµαντικό. 

Πράγµατι, έγινε σεβαστή αυτή η απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων, σε αντίθεση -και το καταγγέλλω- µε την απόφαση της
τελευταίας Διάσκεψης των Προέδρων να εισαχθεί προς συζή-
τηση το νοµοσχέδιο της ιθαγένειας, την οποία καταπάτησε µόνη
της και χωρίς κανένα λόγο, επειδή είχε να κάνει ενδεχοµένως
άλλες ενέργειες ή σόου, η Πρόεδρος της Βουλής. Όπως κατα-
πατά το πρόγραµµα της Διάσκεψης των Προέδρων τη µία επειδή
έχει να πάει σε συναυλία -και τώρα που αρχίζει και το Φεστιβάλ
Αθηνών ενδεχοµένως να έχει και άλλες συναυλίες που θα θέλει
να πάει στην Επίδαυρο και όποτε συµβαίνει αυτό, εµείς θα κά-
νουµε την Παρασκευή Διάσκεψη- ή όπως χθες, που δεν έγινε η
Διάσκεψη των Προέδρων επειδή η Πρόεδρος της Βουλής απο-
φάσισε ότι έπρεπε να δώσει συνέντευξη Τύπου και να κάνει σόου
σε σχέση µε το χρέος. 

Αυτά τα πράγµατα τα καταγγέλλουµε ενώπιον του ελληνικού
λαού, είναι απαράδεκτα και πρέπει να σταµατήσουν πάραυτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εσείς είστε ευγε-
νής.

Είστε υπερβαλλόντως αυστηρός µε την Πρόεδρό µας, τώρα.
Έτυχε και σηµαντικό συνέδριο. 

Είστε υπερβαλλόντως αυστηροί µε την Πρόεδρο. Ελάτε, τώρα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είµαστε πολύ χαλαροί. Και κακώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρία Χριστοφιλο-

πούλου, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Με την ανοχή σας θα χρησιµοποιήσω όχι πάνω από δύο λεπτά

της οµιλίας µου, για να επισηµάνω –επειδή είµαι η πρώτη Βου-
λευτής που παίρνω τον λόγο και έχω αυτήν την τιµή- ότι χθες
εκτός από την ειρηνική διαµαρτυρία χιλιάδων πολιτών, είχαµε και
τις εξελίξεις στο Eurogroup. 

Για άλλη µια φορά η πατρίδα είναι επί ξυρού ακµής. Ακούσαµε
πριν δύο µέρες τον Πρωθυπουργό κ. Τσίπρα να λέει στην Κοινο-
βουλευτική του Οµάδα -γιατί δυστυχώς ο Πρωθυπουργός αρέ-
σκεται εκεί να απευθύνεται κυρίως και δευτερευόντως προς τα
έξω- ότι τώρα αρχίζει η διαπραγµάτευση. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα επί τέσ-
σερις-πέντε µήνες έχει στραγγίξει απολύτως, δεν κινείται τίποτα,
το δηµόσιο έχει κηρύξει στάση πληρωµών και ο κ. Τσίπρας είπε
στην Κοινοβουλευτική του Οµάδα ότι τώρα αρχίζει η διαπραγµά-
τευση. 

Οφείλουµε, λοιπόν, εµείς να στείλουµε ένα διπλό µήνυµα: ένα
µήνυµα προς τα έξω, προς τους πιστωτές και εταίρους, ότι οι αν-
τοχές της ελληνικής κοινωνίας και της ελληνικής οικονοµίας είναι
δεδοµένες και πεπερασµένες και το τέλος της λιτότητας θα πρέ-
πει να σηµάνει αλλαγή πολιτικής στην Ευρώπη, όπως εµείς οι ευ-
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ρωσοσιαλιστές παλεύουµε και σε ευρωπαϊκό και σε εθνικό επί-
πεδο. 

Δεύτερον, ότι είναι ώρα η Κυβέρνηση να κυβερνήσει, να πάρει
τις ευθύνες της, να απευθυνθεί στον ελληνικό λαό και σε όλα τα
κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου της Βουλής και να επιδιώξει
επιτέλους την εθνική συνεννόηση, συγκροτώντας εθνική οµάδα
διαπραγµάτευσης, κάτι που το ΠΑΣΟΚ συνετώς και συνεχώς
ζητά από το 2012. 

Και κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, πριν µπω στο θέµα, θα πω ότι
ακριβώς αυτές οι συνθήκες που τώρα περιγράφω διαδραµατί-
ζονται για τη χώρα, όταν η Βουλή λειτουργεί έτσι όπως είπε ο κ.
Λοβέρδος, ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και όπως και
οι άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι επισηµαίνουν, µε ένα Κοι-
νοβούλιο το οποίο προσπαθεί να φέρει η κ. Κωνσταντοπούλου
στα δικά της µέτρα και σταθµά. 

Αυτό δυναµιτίζει τη συναίνεση, αυτό δυναµιτίζει την κοινοβου-
λευτική λειτουργία και δεν µπορούµε να προχωρήσουµε έτσι
άλλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως, πράγµατι χαιρόµαστε
που µε πρόταση του Ποταµιού γενικεύεται η συζήτηση αυτής της
επίκαιρης επερώτησης που καταθέσαµε στα τέλη του Μάρτη. Και
προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι θα πάρετε τον
λόγο µετά: η συζήτηση αυτή γίνεται τρεις ολόκληρους µήνες
µετά την κατάθεση της επερώτησης από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ.
Αναρωτιέµαι γιατί. 

Και το συνδέω αυτό, κύριε Υπουργέ, µε όσα είπε ο κ. Λοβέρ-
δος τώρα. Ήταν επίκαιρη τον Μάρτη. Δυστυχώς/ευτυχώς είναι
επίκαιρη και τώρα. Είναι, λοιπόν, επίκαιρη και τώρα κι έχει σηµα-
σία να γενικευθεί αυτή η επερώτηση. 

Κι έχει επίσης σηµασία, κύριε Υπουργέ -πρόταση πρώτη, γιατί
θα ακούσετε προτάσεις κι από µας, ελπίζω κι από άλλες πλευρές
της Βουλής- η κατατεθείσα αίτηση των συναδέλφων από το Πο-
τάµι, την οποία προσυπογράψαµε κι εµείς και άλλοι Βουλευτές
άλλων κοµµάτων, θα πρέπει να γίνει. Και θα πρέπει να γίνει σε
εύθετο χρόνο, αφού σας ακούσουµε σήµερα τι έχετε να µας πεί-
τε σε όσα καταγγέλλουµε.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συναίνεση και η εθνική
συνεννόηση, δεν αφορά µόνο τα θέµατα τα µείζονα της Ελλά-
δας, αλλά αφορά εξίσου σηµαντικά θέµατα που είναι της καθη-
µερινότητας, του κάθε σχολείου, της κάθε οικογένειας, της κάθε
σχολής είτε της πρωτοβάθµιας, της δευτεροβάθµιας, είτε της
τριτοβάθµιας βαθµίδας της εκπαίδευσής µας. 

Η ελληνική κοινωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν τρεις
-τρεισήµισι µήνες έγινε µάρτυρας µιας αποτρόπαιης πράξης,
ενός ακραίου παραδείγµατος, µε το θάνατο του Βαγγέλη Για-
κουµάκη. Και για να αντιληφθούµε την πραγµατική σηµασία εκεί-
νων των περιστατικών, θα πρέπει να θυµηθούµε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ότι ο εισαγγελέας πριν λίγες µέρες µετέτρεψε
τη δίωξη σε ανθρωποκτονία από πρόθεση µε ενδεχόµενο δόλο.
Αυτό λέει πάρα πολλά. 

Και αυτό πρέπει να µας προβληµατίσει, όχι µόνο για τη σφο-
δρότητα και το ακραίο του παραδείγµατος, αλλά για τον τρόπο
που εµείς ως ελληνική πολιτεία, εµείς, εν προκειµένω, ως Κοινο-
βούλιο, εσείς ως Κυβέρνηση και η εκάστοτε κυβέρνηση, θα πρέ-
πει να αντιµετωπίζει ένα ζήτηµα που έχει τη διάσταση την
κατασταλτική βεβαίως, αλλά που η διάσταση της πρόληψης -πι-
στεύω ότι θα συµφωνήσουµε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα- είναι
εξίσου και µάλλον πολύ περισσότερο σηµαντική από τη διάσταση
της καταστολής. 

Το φαινόµενο µπορεί να είναι ρουτίνας. Μπορεί ανάµεσά µας
να υπάρχουν πολλοί µικροί Βαγγέληδες Γιακουµάκηδες και µι-
κρές, µαθήτριες, µαθητές, σπουδαστές, που υποµένουν και
δίπλα τους υπάρχουµε οι αµέτοχοι τρίτοι. Ποιοι είµαστε εµείς οι
αµέτοχοι τρίτοι -και τώρα µιλάω σε όλους µας µε την ιδιότητά
µας ως πολιτών, όχι µόνο ως Βουλευτών. Μπορεί να είναι οι συµ-
µαθητές, οι σπουδαστές, µπορεί να είναι οι εκπαιδευτικοί, µπορεί
να είναι ακόµη και οι γονείς που µπορεί κάθε µέρα να βλέπουν
περιστατικά ενδοσχολικής βίας και να λένε «εντάξει, άστο, θα πε-
ράσει, ας µην κάνω τίποτα» ή να µην συνειδητοποιούν πώς µια
ελαφρά πράξη σχολικής βίας, ελαφρότερης βίας από αυτήν που
είδε το φως της δηµοσιότητας, µπορεί, διογκούµενη µε την ανο-

χή µας -των αµέτοχων τρίτων- να καταστεί ιδιαίτερα επικίνδυνη
και όχι µόνο ιδιαίτερα επικίνδυνη ακραίως για την ανθρώπινη
ζωή, αλλά επικίνδυνη για το κλίµα το εκπαιδευτικό που πρέπει να
πρυτανεύει µέσα στις τάξεις, στις αίθουσες διδασκαλίας.

Επισηµαίνουµε, λοιπόν, κάποιες από τις δράσεις που ξεκίνησε
διαρθρωτικά η ελληνική πολιτεία, για να συµβάλλουµε στον προ-
βληµατισµό, και φτάνουµε ως εδώ. Θα σταµατήσουµε ως Έλλη-
νες κάθε φορά που υπάρχει ένα ακραίο περιστατικό να τρέχουµε
πίσω και να κάνουµε διάφορα πράγµατα, να προσπαθούµε και
µετά να ατονούµε τις προσπάθειές µας;

Αναφέροµαι σε κάποια –θεωρώ- θετικά παραδείγµατα: 
Τη λειτουργία τηλεφωνικής συµβουλευτικής γραµµής υποστή-

ριξης για εκπαιδευτικούς και γονείς. Θεσµοθετήθηκε πριν λίγα
χρόνια. Πού βρίσκεται; Υπάρχει επιλεξιµότητα. Υπάρχουν ευρω-
παϊκοί πόροι. Μπορεί αυτή να λειτουργήσει ως ένα εργαλείο,
κύριε Υπουργέ; Τι πιστεύει το Υπουργείο; Τι πρόκειται να κάνει; 

Τη λειτουργία κινητής µονάδας παρέµβασης σε περιστατικά
βίας κι εκφοβισµού. 

Έχουµε τη διαδικτυακή συµβουλευτική υπηρεσία υποστήριξης
σε µαθητές και γονείς. Υπάρχει, επίσης -κι εδώ θέλω να ζητήσω
την προσοχή σας, κύριε Υπουργέ- το επιστηµονικό πεδίο της
σχολικής και κοινωνικής ζωής, όπως εντάχθηκε αυτό στα προ-
γράµµατα σπουδών για το νέο σχολείο και στην πρωτοβάθµια
και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Θα µπορούσε αυτή η µαθησιακή ενότητα κι όχι ένα µάθηµα µε
µετωπική διδασκαλία, να βοηθήσει στην αλλαγή αντιλήψεων,
συµπεριφορών και δηµιουργίας ενός άλλου κλίµατος; Υπάρχει
πρόταση, είναι στα προγράµµατα σπουδών. 

Το Παρατηρητήριο για την πρόληψη της σχολικής βίας υπάρ-
χει. Το έχετε αξιοποιήσει; Θέλουµε να µάθουµε, µετά από πέντε
µήνες, ποιες είναι οι δικές σας -και ήσασταν Υπουργός όταν έγινε
και το συγκεκριµένο ακραίο περιστατικό- αντιλήψεις για το Πα-
ρατηρητήριο, αν τους καλέσατε, αν συζητήσατε µαζί τους και
πώς σχεδιάζετε να τους βοηθήσετε. 

Πιο ουσιαστικά. Υπάρχουν οι συνέργειες του Υπουργείου σας
µε την Παιδιατρική Κλινική Β’ και τη Μονάδα Εφηβικής Υγείας
και µε την Εταιρεία Ψυχοκοινωνικής Υποστήριξης Παιδιών και
Εφήβων, που ήδη έχουν αναπτυχθεί και δεν ξέρω κατά πόσον
έχετε πρόθεση να τις συνεχίσετε. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά την πρόληψη της διαδικτυακής βίας,
υπάρχει το πρόγραµµα «SAFERINTERNET» της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής και οι συνέργειες µε την Ελληνική Αστυνοµία και η εξαι-
ρετική δουλειά που κάνει η ειδική οµάδα υπό τον κ. Σφακιανάκη. 

Αυτά είναι κάποια παραδείγµατα δράσεων που µέχρι τώρα
έχουν υλοποιηθεί και υπάρχουν κι άλλα, κύριε Υπουργέ. Πριν
λίγες ηµέρες ανακοινώσατε το πρόγραµµα επιµόρφωσης, για το
οποίο θέλω να µας πείτε. Ελπίζω η συζήτηση αυτής της επερώ-
τησης να αποτέλεσε και αφορµή και θα ήταν χαρά µας να συµ-
βαίνει αυτό. Θα παρακαλέσω να µας πείτε κάποια στοιχεία στην
οµιλία σας. Θεωρώ ότι είναι προς την σωστή κατεύθυνση. Υπήρ-
ξαν και προηγουµένως προγράµµατα επιµόρφωσης. Είναι προς
την σωστή κατεύθυνση. Όµως, θέλω να επισηµάνω δύο διαστά-
σεις. 

Η πρώτη: Όσο κι αν συνεργαστούµε –και πρέπει να το κά-
νουµε- και µε το ΕΨΥΠΕ και µε τη Β’ Παιδιατρική Κλινική και µε
άλλους φορείς, έχει πολύ µεγάλη σηµασία το τι συµβαίνει στη
σχολική µονάδα και για να κατέβουµε στο επίπεδο της σχολικής
µονάδας, πιστεύουµε -ως πρόταση- ότι θα πρέπει σε κάθε Περι-
φερειακή Διεύθυνση Εκπαίδευσης να υπάρξει µια οµάδα υπο-
στήριξης, όχι µόνο από σχολικούς συµβούλους, όχι µόνο από
εκπαιδευτικούς αυτούς καθαυτούς, αλλά και από ψυχολόγους,
κοινωνικούς λειτουργούς, µια διεπιστηµονική µονάδα φυτεµένη,
θα έλεγα, µέσα στην Περιφερειακή Διεύθυνση Εκπαίδευσης, που
θα µπορούσε να προστρέξει κι όχι µόνο να προστρέξει, κύριε
Υπουργέ, όταν έχουµε συµβάντα, αλλά να έχει µία συµβουλευ-
τική υποστήριξη καθηµερινή. 

Διότι τα σεµινάρια επιµόρφωσης µπορεί να είναι καλά, όµως
µετά, όταν φεύγουν οι επιµορφούµενοι, πολλές φορές δεν υπάρ-
χει η απαραίτητη διάχυση και ο απαραίτητος πολλαπλασιασµός. 

Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε ότι πρέπει να δηµιουργηθεί ένα δί-
κτυο κατά της σχολικής βίας κι αυτό το δίκτυο πρέπει να το αγ-
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καλιάσει η κοινωνία. Διότι έχει πολύ µεγάλη σηµασία οι δήµοι,
για παράδειγµα, να συνεισφέρουν µε τις δικές τους κοινωνικές
υπηρεσίες, η τοπική κοινωνία να αγκαλιάσει αυτές τις προσπά-
θειες που θα κάνουν οι εκπαιδευτικοί. Και πρέπει να σας πω ότι
υπάρχουν στελέχη της εκπαίδευσης αυτήν τη στιγµή που έχουν
πάρει στις πλάτες τους κυριολεκτικά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το θέµα αυτό. Έχει, όµως, πολύ µεγάλη σηµασία να υπάρξει
περισσότερη προσπάθεια και ο ρόλος του Υπουργείου, αλλά και
όλων µας, πιστεύω, κατά δεύτερο λόγο, είναι σηµαντικός. 

Τέλος, και µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να προ-
σθέσω το δεύτερο µεγάλο άξονα, κατά τη γνώµη µας. Είδατε ότι
εµείς τη ρύθµιση που φέρατε για την αυστηροποίηση των ποινών
στις περιπτώσεις βίας, την ψηφίσαµε. Κι αν θυµάµαι καλώς, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι περισσότερες, αν όχι όλες οι πτέ-
ρυγες της Βουλής την ψήφισαν. Όµως, όπως και στην περίπτω-
ση της σχολικής βίας, έτσι και στην περίπτωση της αθλητικής
βίας και άλλων µορφών βίας, δεν είναι οι διατάξεις του δικαίου
που µας λείπουν. Συνήθως είναι –και από τον τρόπο που µου κά-
νατε το νεύµα, κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω ότι ενδεχοµένως
συµφωνείτε µαζί µου- το πώς βοηθούµε την εφαρµογή τους. 

Άρα, έχει πολύ µεγάλη σηµασία, όχι µόνο να καλλιεργηθεί ένα
κλίµα µάθησης στα σχολεία, αλλά, βεβαίως, την ίδια στιγµή να
µην υπάρχει και η αίσθηση της ατιµωρησίας. Διότι όταν υπάρχει
η αίσθηση της χαλαρότητας και της ατιµωρησίας, τότε όλοι εµείς
οι αµέτοχοι τρίτοι γινόµαστε συµµέτοχοι στα περιστατικά σχολι-
κής βίας. 

Κύριε Υπουργέ, τέλος, υπάρχει και ένα στοιχείο στο οποίο αν-
τιπαρατιθέµεθα σφοδρά. Τα προγράµµατα σπουδών, για τα
οποία έχουν δουλέψει πάρα πολλοί εκπαιδευτικοί και έχουν συµ-
µετάσχει και αξιολογητές εµπειρογνώµονες από το χώρο της εκ-
παίδευσης, καθώς επίσης και το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο -όπως
λεγόταν παλιά, τώρα Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής- είναι
στο συρτάρι σας. 

Τα προγράµµατα αυτά αλλάζουν τον τρόπο διδασκαλίας. Φεύ-
γουµε από τη µετωπική διδασκαλία και πάµε σε ένα κλίµα συνερ-
γατικό, σε ένα κλίµα όπου µαθητές και µαθήτριες συµβάλλουν
µαζί µε τους καθηγητές και δασκάλους στη δηµιουργία της µά-
θησης. 

Αυτό το κλίµα, κύριε Υπουργέ, είναι ένα κλίµα που δηµιουργεί
σχολειά συνεργατικά, σχολειά όπου η οµάδα παίρνει πολλές
φορές στα χέρια της τα έκτροπα περιστατικά, που µπορεί να
υπάρξουν στην ανθρώπινη συνεύρεση σε σχολικό περιβάλλον. 

Νοµίζω ότι αυτά τα προγράµµατα σπουδών θα πρέπει να τα
βγάλετε από το συρτάρι σας και να τα ξαναδείτε. Σας καλώ στην
απάντηση που θα δώσετε, µετά τις οµιλίες των υπολοίπων συνα-
δέλφων, να µας απαντήσετε γιατί βάλατε στο συρτάρι αυτά τα
προγράµµατα σπουδών. Γιατί εγώ δεν καταλαβαίνω για ποιον
λόγο δεν µπορούσατε να τα δείτε και να τα µετατρέψετε. 

Έχουµε πάρα πολλά να µας χωρίζουν στην πολιτική µας, κύριε
Υπουργέ, από την αντιµεταρρύθµιση στα πανεπιστήµια ως τον
πόλεµο κατά της «αριστείας», και έχουµε πολλή αντιπαράθεση
µπροστά µας, αν εµµείνετε σε αυτά. Σας καλώ, όµως, εκ µέρους
όλων των επερωτώντων Βουλευτών να δείτε τουλάχιστον τα θέ-
µατα της ενδοσχολικής βίας σε συνεργασία µε τις υπόλοιπες
πτέρυγες, να συγκαλέσετε την επιτροπή την οποία σας ζήτησε
το Ποτάµι και µε την οποία συµφωνήσαµε και εµείς και να δείτε
το ζήτηµα µε όλες τις δυνατές πτυχές που έχει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κυρία Χριστοφιλοπούλου. 

Θα ακολουθήσουν οι επερωτώντες κατά τη σειρά που µου έχει
δοθεί: Ο κ. Δηµήτρης Κρεµαστινός, ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου,
ο κ. Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος, ο κ. Ιωάννης Κουτσούκος, ο
κ. Ιωάννης Δριβελέγκας και ο κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος. 

Μας έχουν γνωστοποιηθεί από τα κόµµατα και συγκεκριµένα
από τον κ. Ιωάννη Πλακιωτάκη από τη Νέα Δηµοκρατία ότι ως
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος παρίσταται η κ. Άννα-Μισέλ Αση-
µακοπούλου, από τον κ. Γερµενή, Γραµµατέα της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Χρυσής Αυγής, ότι θα παραστεί η κ. Δέσποινα
Σβερώνη-Χονδρονάσιου, από τον κ. Καρκατσούλη Παναγιώτη

από το Ποτάµι ότι σήµερα θα είναι ο κ. Νικόλαος Ορφανός, από
τον κ. Λεωνίδα Γρηγοράκο, Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, ότι θα παραστεί ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος και από τον κ. Παφίλη Αθα-
νάσιο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ότι θα παραστεί ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Μανώλης Συντυχάκης. 

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Να µιλήσω από το Βήµα ή από

τη θέση µου; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Όπως προτιµάτε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, θα

ήθελα να επισηµάνω την απουσία του Υπουργού Παιδείας, όχι
διότι δεν εκτιµώ τον κ. Κουράκη, τον οποίο εκτιµώ ιδιαιτέρως.
Όµως, ο Υπουργός Παιδείας, όταν γίνεται επερώτηση και µάλι-
στα γενικευµένη επερώτηση για ένα τέτοιο θέµα, έχω την εντύ-
πωση ότι πρέπει να παρίσταται στην Αίθουσα. Και αν ακόµα
υπήρχε κάποιος ιδιαίτερος λόγος για τον οποίο δεν µπορεί να
είναι, θα έπρεπε να αναβληθεί η επερώτηση, για να είναι ο
Υπουργός. Αυτή είναι η άποψή µου. 

Για το θέµα του bullying, όπως γνωρίζετε, χρησιµοποιούµε τον
αγγλοσαξονικό όρο «bullying», γιατί δεν µπορούµε ελληνικά να
δώσουµε την ίδια έννοια. Διότι bullying δεν είναι κατά βάση ο εκ-
φοβισµός. Bullying είναι η κακοµεταχείριση, είτε η ψυχική είτε η
σωµατική, σε όλες τις εκφάνσεις. 

Bullying έχουµε σε ολόκληρη την κοινωνία, στην ίδια την οικο-
γένεια, στο δηµόσιο και ιδιωτικό βίο, στο στρατό και κατ’ εξοχήν
στην παιδεία, σε όλες τις βαθµίδες της. 

Bullying, όµως, δεν είναι η αµιγής βία. Παραδείγµατος χάριν,
bullying δεν είναι το να δείρεις τον πρύτανη και να παραιτηθεί,
όπως έγινε στο Εθνικό Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο. 

Bullying δεν είναι να το παραιτηθεί ή να προσαχθεί στο νοσο-
κοµείο ο Πρύτανης του Αριστοτελείου. Bullying δεν είναι ο κ. Πα-
νούσης να κακοποιηθεί από κουκουλοφόρους µέσα στο πανε-
πιστήµιο. 

Και το λέω αυτό διότι µε το νόµο που ψηφίστηκε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αυτό για τον κ. Πα-

νούση είναι παρελθόν και ξεχασµένο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Δεν φταίει ο κ. Πανούσης. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν το ξεχάσαµε ποτέ! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ξεχα-

σµένο. Γιατί αυτά τα φαινόµενα θα επαναληφθούν. Όταν, δη-
λαδή, αποποινικοποιείται ο νόµος µε την περίφηµη κουκούλα,
αυτό σηµαίνει ότι ο φοιτητής µπορεί να πάει στο πανεπιστήµιο
µε την κουκούλα του, να παρακολουθήσει το µάθηµά του. Δεν
είναι παράνοµος. Μόνο όταν βιαιοπραγήσει, γίνεται παράνοµος.
Και σας ρωτώ. Όταν βιαιοπραγήσει, είναι εύκολο µετά να συλ-
ληφθεί; Και από ποιον θα συλληφθεί; 

Αυτά τα πράγµατα είναι πάρα πολύ σοβαρά και τα λέω, γιατί
θα έπρεπε να τα ακούσει και ο ίδιος ο Υπουργός, ο οποίος, όταν
έφερε τον περίφηµο νόµο -αυτόν τον πρώτο νόµο που έφερε-
δεν άκουσε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Δεν άκουσε,
δηλαδή, τη θέση των κοµµάτων. 

Αυτό το λέω, διότι η παιδεία θέλει διαρκή διάλογο. Το ξέρετε,
κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, ότι µου είπανε οι εκπαιδευτι-
κοί ότι τέτοιο σύστηµα που να εκλέγεται, δηλαδή, ο διευθυντής
από τους καθηγητές δεν υπάρχει πουθενά στον κόσµο και ότι
µία χώρα της Νοτίου Αµερικής που το υιοθέτησε και αυτή το στα-
µάτησε; 

Και σας ρωτώ: Αν ήταν αυτό καλό, γιατί τα ιδιωτικά σχολεία
να µην είχαν τον διευθυντή τους οριζόµενο από το προσωπικό
τους; Διότι ο ιδιοκτήτης του ιδιωτικού σχολείου ενδιαφέρεται για
την καλύτερη ποιότητα των σπουδών του και ξέρει ότι όταν ο δι-
ευθυντής εκλέγεται από τους υφισταµένους του, απλούστατα
δεν µπορεί να κάνει έλεγχο στο τέλος. Είναι ο ψηφοφόρος του.
Δεν µπορεί να τον ελέγξει τι ώρα ήρθε, αν έφυγε από το µάθηµα,
αν πήρε κάποια άδεια που δεν έπρεπε να την πάρει. Είναι ο ψη-
φοφόρος του. 

Πού οδηγείτε την παιδεία; Πού οδηγούµε την παιδεία, αν θέ-
λετε να το γενικεύσουµε το θέµα; Αυτά είναι τα ερωτήµατα. 

Και ερωτώ, λοιπόν: Το bullying ως έννοια που θα έπρεπε να
µας ενώνει όλους -κι εγώ επικροτώ τη θέση του να γενικευθεί η
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επερώτηση- µε ποιο τρόπο, όµως, θα το ξεχωρίσουµε από τη βία,
που αυτήν τη στιγµή στα ανώτατα ιδρύµατα αρχίζει και πάλι να
διαφαίνεται; 

Είναι δύσκολη η διάκριση του bullying, γιατί ουσιαστικά ενε-
δρεύει µέσα στο ζωικό βασίλειο. Δηλαδή ακόµα και η γάτα, αν
την ξυρίσετε –πειραµατικά έχει αποδειχθεί αυτό που σας λέω- οι
άλλες γάτες την αποδοκιµάζουν. Είναι κάτι διαφορετικό. 

Θα σας φέρω για παράδειγµα το bullying στο σεξ. Η παρενό-
χληση συνδέεται µε τη γενετήσια λειτουργία. Bullying στο σεξ
είναι η διαφορετικότητα. Όταν, δηλαδή, παραδείγµατος χάριν,
αποδοκιµάζεται ο οµοφυλόφιλος αυτό είναι bullying. Bullying δεν
είναι η παρενόχληση. Bullying είναι η διαφορετικότητα. 

Δεν θα επαναλάβω όσα καλά και ωραία είπε η εισηγήτριά µας
κ. Χριστοφιλοπούλου. Θα πρέπει, όµως, να επισηµάνω ότι θα
πρέπει το Υπουργείο Παιδείας, πέραν της επερώτησης, να κάνει
µία διακοµµατική επιτροπή, όχι τόσο για να ακουστούν οι θέσεις
των κοµµάτων -γιατί είναι γνωστές- αλλά για να δούµε πώς θα
εφαρµοστεί στην πράξη η καταπολέµηση ή ελάττωση του bully-
ing, δεδοµένου ότι στην Αγγλία, που εκεί µετράνε τα πράγµατα
µε αριθµούς, λένε ότι έχουν περίπου είκοσι µε εικοσιπέντε αυτο-
κτονίες φοιτητών και µαθητών το χρόνο, λόγω του bullying. Του
bullying, όµως, όπως σας το περιέγραψα, µε την έννοια της δια-
φορετικότητας, της ψυχολογικής κακοµεταχείρισης, που µπορεί
να µετατραπεί και σε σωµατική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Κρεµαστινέ, για την επιστηµονική αποσαφήνιση του όρου.
Ήταν πολύ σηµαντική. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ο τραγικός θάνατος του

Βαγγέλη Γιακουµάκη έφερε ξανά στο προσκήνιο το µεγάλο θέµα
της ενδοσχολικής βίας, του εκφοβισµού και όλων αυτών που
συµβαίνουν, αλλά πολλές φορές αποσιωπώνται, όλων αυτών που
είναι πλέον φαινόµενα σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης,
αλλά δεν υπάρχει ουσιαστικός µηχανισµός αντιµετώπισης και
όποια προσπάθεια πήγε να δηµιουργηθεί φαίνεται ότι έχει παγώ-
σει.

Για το Βαγγέλη Γιακουµάκη, πέρα από το γεγονός ότι η δικαιο-
σύνη θα πρέπει να αποδώσει ευθύνες όπου υπάρχουν, είτε αυτό
που συνέβη ήταν αυτοκτονία ως αποτέλεσµα όσων είχαν συµβεί
εις βάρος του το προηγούµενο διάστηµα είτε ήταν δολοφονία, η
δικαιοσύνη πρέπει να αποδοθεί. Αυτή είναι η µία πλευρά.

Η ψυχή του, όµως -πιστεύω- αυτό που ζητάει είναι να δούµε
και να ερευνήσουµε µε σοβαρότητα, µε επιστηµονικό τρόπο, µε
µέθοδο όλα όσα συνέβησαν και σε αυτήν την περίπτωση, ούτως
ώστε η υπεύθυνη πολιτεία να πάρει µέτρα, για να µην έχουµε και
άλλους Βαγγέληδες. 

Αυτό πιστεύω ότι είναι το νόηµα και γι’ αυτό είναι υποχρέωσή
µας να κάνουµε αυτή τη σοβαρή συζήτηση εδώ στο Κοινοβούλιο,
πέρα από τον δηµόσιο διάλογο, ο οποίος θετικός είναι όσο δεν
εκτρέπεται και όσο δεν εκτρέπεται σε κατεύθυνση λαϊκισµού ή
ό,τι άλλο, που τα είδαµε και αυτά στα µέσα το προηγούµενο διά-
στηµα.

Προσωπικά απέφυγα να εµφανιστώ µε τη µια ή µε την άλλη
άποψη απ’ αυτές που δίνουν εύκολες απαντήσεις, γιατί ακριβώς
το φαινόµενο θέλει µια βαθιά επιστηµονική ανάλυση η οποία στο
γενικότερό της επίπεδο είναι αντικείµενο της επιστήµης, αλλά
θέλουµε και µε βάση τα φαινόµενα αυτά –που έχουν πολλαπλα-
σιαστεί στη χώρα µας το τελευταίο διάστηµα- να δούµε τι κά-
νουµε.

Και βέβαια, πρέπει να πω ότι οι εύκολες λύσεις και οι εύκολες
ρήσεις ότι όλο αυτό που συνέβη είναι µια ιδιαιτερότητα των Κρη-
τικών ή της Κρήτης ή κάτι άλλο είναι στην κατεύθυνση του να
κουκουλωθεί το πραγµατικό πρόβληµα το οποίο αφορά όλη την
κοινωνία και δεν αφορά, φυσικά, µόνο τη χώρα µας. 

Είναι ένα φαινόµενο της σύγχρονης κοινωνίας σε όλη την Ευ-
ρώπη και όχι µόνο, µε διαφορετικά χαρακτηριστικά απ’ αυτό που
συνέβαινε σε κοινωνίες υπό ανάπτυξη τα προηγούµενα χρόνια,
τις προηγούµενες δεκαετίες ή ακόµα και σήµερα. Διαφορετικά
εκδηλώνεται το φαινόµενο, µε διαφορετικά κίνητρα, µε διαφορε-

τικά αίτια.
Έτσι, λοιπόν, το πρώτο πράγµα που έπρεπε να έχει κάνει –δεν

ξέρω εάν το έχει κάνει- το Υπουργείο Παιδείας είναι να δώσει σε
συνεργασία µε ειδικούς µέσα από θεσµοθετηµένους φορείς, πα-
νεπιστήµια, συγκεκριµένα τµήµατα, την κατεύθυνση για την
έρευνα, και µε αφορµή το συγκεκριµένο γεγονός, προκειµένου
να δούµε τις πραγµατικές πτυχές πέρα από τη θεωρία. Γιατί –ξέ-
ρετε- ορισµένες φορές και τα καθηγητικά συγγράµµατα είναι αν-
τιγραφή ευρωπαϊκών συγγραµµάτων ή οτιδήποτε άλλο. Εδώ,
όµως, µπορούµε να έχουµε µία επιστηµονική έρευνα πεδίου, που
θα µας δώσει απαντήσεις σε πολλά απ’ αυτά που πρέπει να κά-
νουµε και δεν τα κάνουµε. Αυτό είναι το πρώτο.

Το δεύτερο αφορά την αντίληψη για το πώς αντιµετωπίζεται
το θέµα. Όχι ως ένα µεµονωµένο ζήτηµα, το οποίο είναι κάθετα
δοµηµένο και µπορεί σε οποιοδήποτε επίπεδο να αντιµετωπιστεί
χωριστά απ’ ό,τι το ευρύτερο θέµα που έχει να κάνει µε τις κρί-
σεις µέσα στην εκπαίδευση. 

Είναι ένα ζήτηµα -γιατί µιλάµε για την ενδοσχολική βία- που
πρέπει να το δούµε σε έναν ευρύτερο σχεδιασµό, αν θέλετε και
µαζί µε το θέµα που έχει να κάνει µε τον ηλεκτρονικό εκφοβισµό
και το ηλεκτρονικό έγκληµα και πώς στηρίζουµε τα θύµατα, τα
παιδιά, µέσα από τον ευρύτερο σχεδιασµό. Άρα, λοιπόν, µέσα
σε ένα ευρύτερο σχέδιο για την αντιµετώπιση κρίσεων πρέπει να
δούµε το θέµα της αντιµετώπισης του bullying. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι καλά τα σεµινάρια, απαραί-
τητα, αλλά δεν είναι αυτοσκοπός. Δεν γίνονται σεµινάρια µόνο
και µόνο για να απορροφήσουµε κάποιους πόρους από αντί-
στοιχο πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το σεµινάριο είναι
απαραίτητο, ούτως ώστε ο εκπαιδευτικός να είναι ικανός και
στην ιδιαίτερη ώρα που θα πρέπει να αφιερωθεί για την αντιµε-
τώπιση της ενδοσχολικής βίας, αλλά και µε κάθε ευκαιρία να
µπορεί να έχει τη δική του συµβολή.

Βεβαίως, θα πρέπει να έχουµε ιεράρχηση. 
Θα σας θυµίσω ότι ο διευθύνων σύµβουλος του ΕΛΓΟ είπε ότι

«Βεβαίως, το πόρισµα είναι ότι υπήρξε ενδοσχολική βία, αλλά
δεν είχε ενηµερωθεί η διοίκηση». Άρα, δεν υπήρχε η σύνδεση,
δεν υπήρξε η ενηµέρωση, παρ’ ότι ο διευθυντής είχε καλέσει
γραµµή ψυχοκοινωνικής στήριξης.

Πρέπει να λειτουργεί, λοιπόν, πλάι στο Υπουργείο το Παρατη-
ρητήριο ή όπως αλλιώς θέλει να το ονοµάσει. 

Πρέπει οι σχολικοί σύµβουλοι να είναι στη συνέχεια τα πρό-
σωπα- κλειδιά σε σχέση µε τις σχολικές µονάδες, όπου ο διευ-
θυντής ή ο υποδιευθυντής θα έχουν συγκεκριµένο ρόλο για την
αντιµετώπιση του φαινοµένου σε πρώτο χρόνο. Άµα τη εκδηλώ-
σει, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να υπάρχει αντιµετώπιση του θέ-
µατος, ούτως ώστε πραγµατικά αυτό να µην προχωρεί. 

Και βέβαια, ενηµέρωση όλου του συστήµατος που σας προ-
ανέφερα, διότι και το ΕΨΥΠΕ µπορεί να κάνει πάρα πολύ σηµαν-
τική δουλειά και οι οµάδες διαλόγου µέσα σε κάθε σχολείο
-εκπαιδευτικοί, γονείς και τα ίδια τα παιδιά- µπορούν να κάνουν
πολύ σηµαντική δουλειά, αρκεί να υπάρχει η ενηµέρωση, να
υπάρξει δηλαδή ο µηχανισµός της ενηµέρωσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, ούτως
ώστε να µην σπαταλήσω παραπάνω χρόνο από τους συναδέλ-
φους.

Πρέπει και εγώ να επισηµάνω ότι µας προκάλεσε ιδιαίτερη
χαρά η γενίκευση της συζήτησης, διότι η πρωτοβουλία µας
αφορά ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό για την ίδια την κοινωνία,
για όλους µας και ιδιαίτερα για τη νέα γενιά και το αύριο. 

Δεν είναι µόνο τα µεγάλα θέµατα και όλα τα άλλα τα αφήνουµε
πέντε µήνες τώρα ή άλλους πέντε µέχρι τον Μάρτιο του 2016 να
τρέχουν όπως-όπως, ενώ υπάρχει, βεβαίως, ένα µεγάλο θέµα για
τη χώρα. Όχι, και αυτά είναι µεγάλα θέµατα και πρέπει να µας
απασχολούν. Γι’ αυτό, λοιπόν, είναι χαρά µας που γενικεύεται η
συζήτηση και πρέπει όλοι να συµβάλουν µε τον καλύτερο τρόπο.

Και στην επιτροπή να γίνει συζήτηση, να καλέσουµε εκεί τους
φορείς -δεν υπάρχει η δυνατότητα στην Ολοµέλεια- δηλαδή
ΕΨΥΠΕ, πανεπιστήµια, τµήµατα, εκπαιδευτικούς, το Παρατηρη-
τήριο και όποιοι άλλοι µπορούν να συνδράµουν, ούτως ώστε να
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έχουµε έναν καλό σχεδιασµό, µια καλή λειτουργία η οποία να
είναι αποτελεσµατική σε σχέση µε το φαινόµενο της ενδοσχολι-
κής βίας.

Τέλος, θέλω να αναφέρω το θέµα που έχει να κάνει µε την επί-
σκεψη των σχολείων στη Βουλή. Μην το παρεξηγήσετε, κύριε
Πρόεδρε, είναι εντελώς αντιαισθητικό και ξεφεύγει από τα όρια.
Λέγαµε µέχρι τώρα ότι έχει κάποια ιδιαιτερότητα η Πρόεδρος,
αλλά το χθεσινό µε το δηµοσιογράφο βάζει σκέψεις για ιδεολο-
γικές αντιλήψεις σε σχέση µε την ελευθερία του Τύπου και του
ατόµου, δυστυχώς. Βέβαια, αυτό συνδέεται και µε παθήσεις και
θα το δούµε αυτό σε άτοµα που έχουν παίξει ρόλο στην ιστορία
πάρα πολύ αρνητικό. 

Αλλά µπορούµε να κάτσετε το Προεδρείο, η Διάσκεψη των
Προέδρων, αντί να διαφωνείτε για επουσιώδη να συµφωνήσετε
σε ένα µηνυµατικό τρόπο λειτουργίας του Προεδρείου στα παι-
διά και στα σχολεία που επισκέπτονται τη Βουλή και στην ενηµέ-
ρωση που γίνεται στην αίθουσα κάτω για την ιστορία του κτηρίου
και λοιπά και στις εκθέσεις. 

Να συµπληρωθεί ένα µικρό κοµµάτι που να αφορά και το θέµα
της αντιµετώπισης της ενδοσχολικής βίας και το θέµα του µεγά-
λου κινδύνου από την κακή χρήση του διαδικτύου µε δυο µηνύ-
µατα. Αυτά τα δύο σηµαντικά θέµατα µπορούµε να τα περά-
σουµε µε µηνύµατα, ακόµη και εκείνη την ώρα που εσείς λέτε ότι
«µας επισκέπτεται µε χαρά κ.λπ..». Αντί να τους στέλνουµε αρ-
νητικά µηνύµατα, µπορούµε να τους στείλουµε ένα θετικό µή-
νυµα και να συµβάλλουµε και εµείς µε τον τρόπο µας. 

Και οι εκπαιδευτικοί, αντί να πλακώνονται στα σχολεία για
άλλα θέµατα δίνοντας το µήνυµα προς τα κάτω, να συµπεριφέ-
ρονται διαφορετικά, ούτως ώστε να έχουµε τα θετικά αποτελέ-
σµατα που όλοι θέλουµε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Κεγκέρογλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος.
Θα έρθετε στο Βήµα; Μου είπαν και οι Αιτωλοακαρνάνες ψη-

φοφόροι σας ότι σας απολαµβάνουν καλύτερα από του κεντρι-
κού Βήµατος και όχι από τα κοινά Βουλευτικά έδρανα.

(Γέλωτες απ’ την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

κάνω και εγώ χρήση της δευτερολογίας µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αφού θα είµαι ανε-

κτικός, κρατήστε τη δευτερολογία για µετά. Κάντε χρήση της
πρωτολογίας πρώτα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τραγικός θάνατος του
φοιτητή της Γαλακτοκοµικής Σχολής Ιωαννίνων, Βαγγέλη Γιακου-
µάκη µας συγκλόνισε όλους. 

Ήταν µια γροθιά στο στοµάχι σε µια κοινωνία που έχει χάσει
την ανθρωπιά της και σε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που ενώ έχει
την ευαισθησία και τις υποστηρικτικές δοµές, δεν τις αξιοποιεί. 

Τα προβλήµατα των περιστατικών βίας και εκφοβισµού έχουν
αυξητικές τάσεις στη σχολική ζωή, εφιστώντας την προσοχή
όλων µας. Είναι ένα ζήτηµα που αφορά όχι µόνο τη σχολική κοι-
νότητα, αλλά και την κοινωνία στο σύνολό της επηρεάζοντας
τόσο τη µαθησιακή διαδικασία όσο και την ευηµερία των µαθη-
τών γενικότερα. 

Οι συνέπειες αυτού του φαινοµένου είναι ευρείες και δεν αφο-
ρούν µόνο τους µαθητές, αλλά αντανακλώνται τόσο στα σχολεία
όσο και στις οικογένειες των µαθητών. 

Ακόµη, πιο πολύπλοκα εξελίσσονται τέτοια φαινόµενα στο ίν-
τερνετ, όπου η ανωνυµία λειτουργεί ως απενοχοποίηση για τους
θύτες. 

Πώς σκοπεύετε, κύριε Υπουργέ, να αντιµετωπίσετε αυτού του
είδους την παραβατικότητα; Έχει γίνει µια σηµαντική προσπά-
θεια µέχρι τώρα να αφυπνιστεί η κοινωνία γύρω από αυτό το ζή-
τηµα. Σκοπεύετε να συνεχίσετε; Έχετε σχέδιο;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ κατέθεσε την επίκαιρη
επερώτηση για τα φαινόµενα της ενδοσχολικής βίας, αποδει-

κνύοντας στην πράξη για µια ακόµη φορά την ευαισθησία και την
αγωνία που έχει για την ανάγκη της πρόληψης και αντιµετώπισης
των προβληµάτων µέσα στα σχολεία. 

Το ΠΑΣΟΚ, ως Κυβέρνηση, πήρε πρωτοβουλίες, ίδρυσε το Πα-
ρατηρητήριο για την ενδοσχολική βία. Ανέπτυξε πανελλαδικά δί-
κτυα εθελοντισµού και αλληλεγγύης, ενεργοποίησε την τοπική
αυτοδιοίκηση, τους τοπικούς κοινωνικούς φορείς και µε πρωτο-
πόρα εκπαιδευτικά συστήµατα πρόταξε την καταστολή της εν-
δοσχολικής βίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαιτείται σε κάθε σχολική µο-
νάδα από την αρχή της σχολικής χρονιάς η συµβολή και σύµ-
πραξη όλων των συµµετεχόντων -συλλόγου διδασκόντων, συλλό-
γου γονέων και κηδεµόνων- και σε συνεργασία µε τον συντονιστή
δράσης να διαµορφώνεται ένα πλαίσιο διαχείρισης και αντιµετώ-
πισης τέτοιων περιστατικών. 

Θα πρέπει να ενθαρρύνεται και να διευκολύνεται η συνεργασία
των σχολικών µονάδων, πρώτον, µε τους υπεύθυνους Αγωγής
Υγείας, τα ΚΕΔΔΥ, τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της χώρας, τις
ψυχοκοινωνικές υπηρεσίες των δήµων αλλά και φορείς-οργανι-
σµούς, όπως ενδεικτικά ο Συνήγορος του Παιδιού, η ΕΨΥΠΕ, το
Χαµόγελο του Παιδιού. 

Ωστόσο, οι όποιες παρεµβάσεις συµβαίνουν στο σχολικό πε-
ριβάλλον και αφορούν στην πρόληψη και αντιµετώπιση της σχο-
λικής βίας και του εκφοβισµού δεν πρέπει να εξαντλούνται στο
πρωινό ωράριο του σχολείου, αλλά είναι αναγκαίο να νοηµατο-
δοτούνται και στο ολοήµερο πρόγραµµα, βρίσκοντας τη συνέ-
χειά τους. 

Για τον λόγο αυτό, ο ρόλος του ολοήµερου στην πρόληψη και
την παρέµβαση του φαινοµένου της ενδοσχολικής βίας είναι ση-
µαντικός. Το ολοήµερο σχολείο αποτελεί τον τύπο του σχολείου
που δηµιουργήθηκε, προκειµένου να εκπληρώσει συγκεκριµέ-
νους παιδαγωγικούς και κοινωνικούς στόχους. 

Μία από τις βασικές λειτουργίες του διευρυµένου προγράµ-
µατος είναι και η κοινωνικοποίηση των παιδιών, όπου οι ευκαιρίες
για συναντήσεις, επικοινωνία και συνεργασία µεταξύ τους είναι
προτεραιότητα. Στο πλαίσιο αυτό τα παιδιά αναπτύσσουν έντονα
της κοινωνικές τους δεξιότητες και µπορούµε να παρέµβουµε
προληπτικά σε ζητήµατα πρόληψης της προσχολικής και ενδο-
σχολικής βίας και του εκφοβισµού, µέσα από δοµηµένες δρα-
στηριότητες. 

Για την επιτυχία τέτοιων παρεµβάσεων είναι απαραίτητη η
κοινή προοπτική και στόχευση του πρωινού και ολοήµερου σχο-
λείου. Στην κατεύθυνση αυτή µια σειρά ενέργειες και πρωτοβου-
λίες απαιτούν άµεση υλοποίηση. Κι εδώ προτείνω άµεσα,
πρώτον, κινητή µονάδα παρέµβασης, δεύτερον, λειτουργία τη-
λεφωνικής γραµµής υποστήριξης, τρίτον, διαδικτυακή συµβου-
λευτική για εφήβους και εκπαιδευτικούς, τέταρτον, καταγραφή
και εκτίµηση του φαινοµένου και πέµπτον, προβολή και δηµοσιό-
τητα και, τέλος, συνεργασία όλων των φορέων. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς ως
ΠΑΣΟΚ αναδείξαµε το πρόβληµα και αποδεικνύουµε στην πράξη
την επιθυµία µας να συµβάλλουµε θετικά στην επίλυσή του. 

Είναι στη δική σας ευθύνη, κύριε Υπουργέ, να δηµιουργήσετε
µια επιτροπή για την παρακολούθηση και την πρόληψη του φαι-
νοµένου και να ενεργοποιήσετε το Παρατηρητήριο και τους αρ-
µόδιους φορείς. Περιµένουµε τις ενέργειές σας. Είµαστε εδώ
για να συµβάλλουµε στην υλοποίηση όσων παραπάνω ανέφερα,
για να µη βιώσει και πάλι η κοινωνία συµβάντα, όπως αυτό των
Ιωαννίνων. 

Κύριε Υπουργέ, καταχρώµαι λίγο τον χρόνο που έχω, για να
σας µεταφέρω τον θυµό και την οργή των πολιτών του Νοµού
της Αιτωλοακαρνανίας. Αποτέλεσµα της δηµιουργικής σας ασά-
φειας είναι και αυτό που βιώνω σήµερα ως Βουλευτής της Αιτω-
λοακαρνανίας, µε την απαράδεκτη απόφαση της Συγκλήτου του
Πανεπιστηµίου Πατρών, που εν µία νυκτί αποφάσισε τη µετα-
φορά τριών πανεπιστηµιακών τµηµάτων από το Αγρίνιο στην
Πάτρα. Αποφάσισε να υποθηκεύσει το επαγγελµατικό µέλλον
των πτυχιούχων των πανεπιστηµιακών σχολών µε έδρα το Αγρί-
νιο, να υποβαθµίσει το βιοτικό επίπεδο των κατοίκων της περιο-
χής και να τους στερήσει την πολιτιστική και πνευµατική τους
αναφορά. 
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Προκαλεί ωστόσο, κύριε Υπουργέ, πολλά ερωτηµατικά το γε-
γονός ότι µόνο τα πανεπιστηµιακά τµήµατα του Αγρινίου βάζουν
λουκέτο µε πρόσχηµα την υποχρηµατοδότηση των πανεπιστη-
µιακών τµηµάτων και ιδιαίτερα του Πανεπιστηµίου Πατρών. Διε-
ρωτώµαι: Για ποιο λόγο µόνο τα συγκεκριµένα τµήµατα έχουν
µπει στο στόχαστρο -δεν γνωρίζω, εσείς θα µας απαντήσετε- τη
στιγµή που η τοπική κοινωνία, η δηµοτική αρχή, αλλά και όλοι οι
τοπικοί φορείς που επενδύουν στην παρουσία τους έχουν σχε-
διάσει και έχουν προτείνει βιώσιµες λύσεις εδώ και καιρό; Γιατί
δεν έχει αξιοποιηθεί τίποτα µέχρι σήµερα; 

Προτείνεται το παλιό Νοσοκοµείο Αγρινίου, προκειµένου να
ανακατασκευαστεί για χώρους στέγασης και σίτισης των φοιτη-
τών. Καµµία απάντηση από το Πανεπιστήµιο Πατρών. Παραχω-
ρήθηκε οικόπεδο έκτασης εκατόν εβδοµήντα οκτώ στρεµµάτων,
µε συγκεκριµένο σχεδιασµό από το πρώην Πανεπιστήµιο Δυτικής
Ελλάδος. Καµµία απάντηση από το Πανεπιστήµιο Πατρών. Καµ-
µία αξιοποίηση σε οτιδήποτε προτάθηκε από το πρώην Πανεπι-
στήµιο Δυτικής Ελλάδος στο Πανεπιστήµιο Πατρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλετε να κάνετε
χρήση και της δευτερολογίας σας, κύριε συνάδελφε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, σας την προ-
σθέτω. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Οι διαθέσιµοι χώροι στέ-
γασης των κτηριακών εγκαταστάσεων των εν λόγω τµηµάτων
στο Αγρίνιο ανέρχονται σε εννέα χιλιάδες διακόσια τετραγωνικά
µέτρα. Κι όµως, κι αυτά αγνοούνται. Έχει το Πανεπιστήµιο Πα-
τρών καλύτερους χώρους; Μήπως τελικά υπάρχει σχέδιο υφαρ-
παγής των πανεπιστηµιακών τµηµάτων από το Αγρίνιο στην
Πάτρα; 

Το ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι ανατρέπεται βίαια η ζωή
της τοπικής κοινωνίας, των φοιτητών, της εκπαιδευτικής κοινό-
τητας και ενός ολόκληρου νοµού που ήδη έχει πάρα πολλά προ-
βλήµατα, για να ικανοποιηθούν κάποια συντεχνιακά συµφέροντα.
Δεν ξέρω, τα συµπεράσµατα δικά σας. Είναι λυπηρό, όµως, σε
αυτό το παιχνίδι να σύρονται και οι φοιτητές και κάποιοι να µι-
λούν δήθεν στο όνοµα του συµφέροντος αυτών. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Από κοινού, όµως, η δηµοτική αρχή, οι Βουλευτές του νοµού,
η Εκκλησία, η εκπαιδευτική κοινότητα Αγρινίου, οι δηµότες και
οι πολίτες δεν θα επιτρέψουµε να γίνουν τα τµήµατα του Αγρι-
νίου η Ιφιγένεια για να ικανοποιηθούν τα συµφέροντα κάποιων
καθηγητών, που επιθυµούν να ασκούν το λειτούργηµά τους στον
τόπο διαµονής τους. Ούτε να γίνουν τα δίκαια αιτήµατα των φοι-
τητών και των οικογενειών τους για καλύτερες συνθήκες διαβίω-
σης και εκπαίδευσης ο Δούρειος Ίππος για να αλωθεί η πανε-
πιστηµιακή κοινότητα που έχει δηµιουργηθεί στην πόλη του Αγρι-
νίου και φωτίζει µε τη γνώση της όλη την Αιτωλοακαρνανία. 

Σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να παρέµβετε. Φανείτε συνεπής
µε τις προεκλογικές σας δεσµεύσεις. Εµποδίστε να κάνει απο-
δεκτή την απόφαση της Συγκλήτου, η Επιτροπή Στρατηγικού και
Χωροταξικού Σχεδιασµού για την τριτοβάθµια εκπαίδευση του
Υπουργείου και σταθείτε αλληλέγγυος στην προσπάθειά µας να
συνεχίσουν να λειτουργούν τα τρία πανεπιστηµιακά τµήµατα στο
Αγρίνιο. Είναι χρέος του Υπουργείου να διασφαλίσει τη συνέχιση
της λειτουργίας τους στο Αγρίνιο. Η παιδεία αποτελεί δηµόσιο
κοινωνικό αγαθό και είναι υποχρέωση της πολιτείας να παρέχει
αδιακρίτως το δικαίωµα της καθολικής και ισότιµης πρόσβασης
σε αυτή. 

Ας τηρήσει επιτέλους η Κυβέρνηση τις δεσµεύσεις της! Δεν
µπορεί να χρησιµοποιείται το κράτος και βασικά αγαθά ως κοµ-
µατικά λάφυρα για να εξυπηρετούν την πελατεία τους ο ΣΥΡΙΖΑ
και οι ΑΝΕΛ. Το κράτος έχει συνέχεια. Έγινε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ».
Λήφθηκαν συγκεκριµένες αποφάσεις για τη διατήρηση αυτών
των τµηµάτων στον τόπο µας. Δεν γίνεται σήµερα αυτές να κα-
ταστρατηγηθούν. 

Η αποκεντρωµένη λειτουργία των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων
στη χώρα µας έχει αποτελέσει οπλοστάσιο παραγωγής εξαιρε-
τικού επιστηµονικού δυναµικού. Έχει συµβάλλει ουσιαστικά στην
αναβάθµιση του πολιτιστικού επιπέδου των νοµών, όπου φιλοξε-

νούνται οι έδρες των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και έχει µει-
ώσει ουσιαστικά την Ελλάδα των δύο ταχυτήτων.

Δεν µπορεί, λοιπόν, µία απόφαση της Συγκλήτου να αλλάξει
τον προσανατολισµό της εκπαίδευσης και την πορεία ανάπτυξης
ενός ολόκληρου νοµού. Περιµένουµε τη δική σας παρέµβαση,
τις δικές σας αποφάσεις. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος κ. Γιάννης Κουτσούκος.

Θα ήθελα να σας πω το εξής: Εντάξει, θα υπάρχει ανοχή, αν-
ταποκρινόµενος στο νεύµα του φίλου συναδέλφου κ. Λοβέρδου
-εµείς έχουµε και τα προβλήµατα µε την οµάδα µας Ανδρέα
τώρα, άστα- αλλά επειδή είναι διευρυµένη η συζήτηση, έχουν
ήδη γραφτεί για να µιλήσουν, πέραν αυτών που δικαιούνται να
µιλήσουν στην επερώτηση -Βουλευτές του κόµµατος, Κοινοβου-
λευτικοί, ο Υπουργός- και εφτά συνάδελφοι. Είναι Παρασκευή.
Εγώ µέχρι τις 14.00’ θα είµαι εδώ, αλλά σας το λέω να το έχετε
στα υπόψη σας. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Γιατί το απόγευµα δεν θα είστε στη
Διάσκεψη των Προέδρων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κου-
τσούκο, έχετε τον λόγο. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πήρε την πρωτοβουλία η Κοι-

νοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ για τη συζήτηση αυτής της επί-
καιρης επερώτησης, όχι µόνο γιατί ο αδικοχαµένος Γιακουµάκης
κέντρισε και προκάλεσε το ενδιαφέρον της κοινής γνώµης για τα
φαινόµενα της βίας στο σχολείο και στην κοινωνία µας γενικό-
τερα, αλλά γιατί πιστεύουµε ότι είναι ένα θέµα το οποίο υπερ-
βαίνει τεχνητούς και ψεύτικους διαχωρισµούς που πολλές φορές
καλλιεργούνται στην κοινωνία µας για µικροκοµµατικούς λόγους
και σκοπιµότητες και µπορεί να µας δώσει τη δυνατότητα να πε-
τύχουµε ευρύτερη συνεννόηση, συναίνεση µέσα από ένα ουσια-
στικό διάλογο και αξιοποίηση των πιο δηµιουργικών και προο-
δευτικών δυνάµεων της κοινωνίας µας. 

Θα µου πείτε: Αυτό είναι που απασχολεί σήµερα την κοινή
γνώµη; Προφανώς, σήµερα την κοινή γνώµη την απασχολεί το
πού θα είναι η Ελλάδα τη Δευτέρα και στο τέλος του µήνα. Ευ-
χόµαστε η Κυβέρνηση να πάρει αυτές τις αποφάσεις, που δεν
θα γυρίσουν την Ελλάδα στην εποχή του δελτίου για τα τρόφιµα
ή του τριψήφιου πληθωρισµού, που θα χάσει αξία κάθε περιου-
σιακό στοιχείο των Ελλήνων πολιτών. Το ευχόµαστε αυτό. 

Επειδή δεν πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση θέλει να οδηγήσει σε
αυτό το σηµείο την Ελλάδα, µας επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ, να
ονειρευόµαστε µία διαφορετική κοινωνία και να διατυπώνουµε
ένα άλλο αφήγηµα για µία κοινωνία πιο προοδευτική, µε δικαιο-
σύνη, µε ισότητα, µε το δικαίωµα των πολιτών στην ευηµερία,
τον πολιτισµό, το σεβασµό στην ιδιαιτερότητα, µία κοινωνία της
µη βίας, στον αντίποδα της οποία βρίσκεται το φαινόµενο για το
οποίο συζητάµε σήµερα: του bullying και της ενδοσχολικής βίας.

Είναι φανερό ότι για να αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο
πρέπει να πάρουµε µία σειρά από πρωτοβουλίες. Πάνω από όλα
όµως, πρέπει εµείς να δείξουµε το παράδειγµα στους πιο µι-
κρούς, στους νεότερους, σε αυτούς που διαµορφώνουν χαρα-
κτήρες. 

Αναφέρθηκε ο κύριος καθηγητής νωρίτερα, ο κ. Κρεµαστινός
σε φαινόµενα βίας στα πανεπιστήµια, στην κοινωνία µας γενικό-
τερα, πολλές φορές µέσα στη Βουλή. Μπορεί αυτά να γίνουν πα-
ράδειγµα στο σχολείο και στους εκπαιδευτικούς και να διαµορ-
φώσουν τους χαρακτήρες των νέων; Εµείς πρέπει, πρώτα από
όλα, να δώσουµε το παράδειγµα.

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -ειπώθηκε νωρίτερα
από τους οµιλητές µας- η ενδοσχολική βία καλλιεργεί έναν τραµ-
πούκο όταν θα µεγαλώσει, ευεπίφορο στις ιδέες τις αυταρχικές,
τις ακροδεξιές, τις φασιστικές κι έναν φοβικό πολίτη, αυτόν που
δέχεται τη βία, ο οποίος θα δέχεται παθητικά όλα τα φαινόµενα
της πολιτικής και κοινωνικής βίας στη ζωή του και καλλιεργεί
έναν πολίτη ουδέτερο στα κοινωνικά φαινόµενα και τις εξελίξεις,
έναν παρατηρητή που δεν θα παρεµβαίνει όταν θίγονται αξίες
σηµαντικές για τη ζωή, τα δηµοκρατικά και κοινωνικά δικαιώµατα
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των πολιτών. 
Για να τα αντιµετωπίσουµε όλα αυτά πρέπει να διαµορφώ-

σουµε τους χαρακτήρες εκεί, στο σχολείο που σύµφωνα µε όλες
τις µελέτες διαµορφώνεται ο χαρακτήρας του ανθρώπου. Για τον
λόγο αυτό, απαιτείται ένα σχολείο συνεργατικό, ένα σχολείο
ανοιχτό, το οποίο έχει προοδευτικές αντιλήψεις συνεργασίας,
συνέργειας και όχι ανταγωνισµού στο εσωτερικό του. 

Όσο υπάρχει ανταγωνισµός στο εσωτερικό του σχολείου, πο-
λιτικός, παραταξιακός, ακόµα και σε σχέση µε τις θέσεις των δι-
ευθυντών, αυτό το σχολείο δεν µπορεί να συµβάλει. Φυσικά,
αυτό το σχολείο δεν είναι κλειστό, αλλά είναι ανοιχτό στην κοι-
νωνία. Είναι σηµαντικός ο ρόλος των δήµων, των κοινωνικών δι-
κτύων, των συλλόγων γονέων και κηδεµόνων. Δεν αναφερόµαστε
µόνο δηλαδή σε αυτά που η κ. Χριστοφιλοπούλου ως εισηγήτρια
σας παρουσίασε ως µέτρα, πρωτοβουλίες και προτεραιότητες,
που είχαν υπάρξει στο παρελθόν και τα οποία εσείς οφείλετε να
ενισχύσετε και να βελτιώσετε. Διότι αυτός είναι ο ρόλος σας,
κύριε Υπουργέ: Το παρατηρητήριο, οι επιµορφώσεις και όλα
αυτά. Αναφέροµαι στο γενικότερο κοινωνικό περιβάλλον, στις
αντιλήψεις που οφείλουµε να διαµορφώσουµε, έχοντας στο
µυαλό µας µία κοινωνία καλύτερη, µακριά από τους ψεύτικους
διαχωρισµούς που πολλές φορές οδηγούν σε πολώσεις, οι
οποίες παίζουν το ρόλο τους σε µία περιορισµένη συγκυρία,
όπως τώρα που χωρίσαµε τους Έλληνες –εσείς, µάλλον, τους
χωρίσατε- σε µνηµονιακούς και αντιµνηµονιακούς. Οι Έλληνες
όµως, έχουν πολύ περισσότερα για να συνεννοηθούν και που
τους ενώνουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κρατήσω το χρόνο µου για δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το ρόλο έχει, κύριε Πρόεδρε, η πρωτοβουλία µας. Είναι

επίκαιρη επερώτηση, που σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βου-
λής είναι επικριτική για την Κυβέρνηση, αλλά εµείς δεν αξιοποι-
ούµε αυτό το στοιχείο. Εµείς αξιοποιούµε το στοιχείο να βάλουµε
όλο το Κοινοβούλιο και µε τις δικές σας πρωτοβουλίες να συγ-
καλέσουµε την επιτροπή, να φωνάξουµε τους φορείς, για να πά-
ρουµε µέτρα, να δώσουµε το µήνυµα στην κοινωνία, γιατί εµείς
από δω πρέπει να δώσουµε αυτό το µήνυµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε
Κουτσούκο.

Τον λόγο έχει ο παλιός και καλός συνάδελφος κ. Ιωάννης Δρι-
βελέγκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, σήµερα συζητάµε την επίκαιρη επερώτηση για την

ενδοσχολική βία και φαίνεται σαν να είµαστε έξω από το τι συµ-
βαίνει στην κοινωνία, σε σχέση µε τα δρώµενα για τη χώρα. Αυτό,
πράγµατι, πρέπει να πούµε ότι έχει κάποια σχέση. Και ποια είναι
αυτή η σχέση, κύριε Υπουργέ; Η σχέση είναι ότι, επειδή η χώρα
ζει πάρα πολύ δύσκολες στιγµές -και ελπίζουµε να πάνε κατ’
ευχήν τη Δευτέρα, για να µην έχουµε χειρότερες καταστάσεις-
µέσα σ’ αυτό το πνεύµα το παιδευτικό της Βουλής, πρέπει να
συµβάλουµε στο να επικρατήσει στην κοινωνία µία σταθερότητα,
ψυχραιµία και όχι µε δηλώσεις και µε συµπεριφορές να συµβά-
λουµε στην κοινωνική βία, πράγµα το οποίο το κόµµα σας και
εσείς κάποτε προσωπικά το κάνατε κατά κόρον. Δεν είναι ώρα,
όµως, να πούµε αυτά τα πράγµατα. Θα έρθει ο καιρός να τα
πούµε.

Έτσι, λοιπόν, µε αυτή τη συλλογιστική πρέπει να δούµε όλοι
θετικά την πρόταση την οποία έκανε η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΠΑΣΟΚ και βεβαίως, πιστεύω ότι στην ίδια κατεύθυνση θα
είναι και τα άλλα κόµµατα. Ποια κατεύθυνση δηλαδή; Στο να συµ-
βάλουµε έτσι ώστε αυτό το πρόβληµα της ενδοσχολικής βίας,
αλλά και της γενικότερης βίας που έχει αναδειχθεί µε τον τρα-
γικό χαµό του Γιακουµάκη να το περιορίσουµε. Δεν λέω ότι θα
το εξαλείψουµε. Γιατί η αλήθεια είναι ότι στη χώρα µας, όταν
συµβαίνουν τα γεγονότα, τα αναδεικνύουµε σε πολύ υψηλό
βαθµό και µετά από λίγο καιρό τα ξεχνάµε. Κι αυτό είναι σύµ-
πτωµα της ελληνικής κοινωνίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, έχω το λεπτό µου ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δριβελέγκα, θα

υπάρξει και ανοχή. Θα πάρετε και άλλα δύο λεπτά από τη δευ-
τερολογία σας.

Συνεχίστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Λέω, λοιπόν, ότι καλό θα είναι να

αξιοποιήσετε την πρότασή µας. Πώς να την αξιοποιήσετε; Όχι
ερχόµενος εδώ να πείτε τι δεν έγινε, τι έπρεπε να γίνει στο πα-
ρελθόν και δεν έγινε, τι έπρεπε να γίνει τώρα τον τελευταίο καιρό
και δεν έγινε. Πρακτικά πράγµατα. Ξέρετε, εγώ είµαι και µαθη-
µατικός και µ’ αρέσουν τα πρακτικά πράγµατα. 

Λέω, λοιπόν, ότι αύριο εσείς πρέπει να καλέσετε, µε πρωτο-
βουλία σας την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, να καλέσετε
τα κόµµατα για να συµβάλουν σε προτάσεις, έτσι ώστε, κατά το
συντοµότερο δυνατό να φέρετε νοµοσχέδιο, προτάσεις, να αν-
τιµετωπιστεί το φαινόµενο αυτό, όπως είπα κατά το δυνατόν κα-
λύτερα και περισσότερο. 

Να το κάνετε, κύριε Υπουργέ, αυτό, τώρα που περάσατε την
επαναστατική σας περίοδο και αρχίζετε σιγά-σιγά να προσγει-
ώνεστε στην πραγµατικότητα, καλό είναι για το χώρο της παι-
δείας αλλά και για τη χώρα, που η παιδεία είναι χώρος κατ’
εξοχήν συνεννόησης και συναίνεσης, να αξιοποιήσετε την πρό-
ταση αυτή για το καλό και των σχολικών µονάδων και των παι-
διών, αλλά να δώσουµε και το µήνυµα στην κοινωνία ολόκληρη.

Και πρέπει να το δίνουµε όλοι, από τον Πρόεδρο της Βουλής,
τον Προεδρεύοντα ή την Προεδρεύουσα κάθε στιγµή, από όλους
εµάς τους Βουλευτές, από το Υπουργικό Συµβούλιο. Πρέπει να
δίνουµε µήνυµα, όχι πολιτικού bullying, αλλά κλίµατος εθνικής
συνεννόησης και συναίνεσης. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και κλείνουµε µε τον
τελευταίο επερωτώντα συνάδελφο από το ΠΑΣΟΚ, τον δύο
φορές συνάδελφό µου, γιατρό και Βουλευτή, τον κ. Λεωνίδα Γρη-
γοράκο. 

Να σας βάλω, κύριε Γρηγοράκο, και τα δύο λεπτά της δευτε-
ρολογίας σας; 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι, γιατί είναι πολύ λίγος ο χρό-
νος.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ήταν πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οι δύο τελευταίοι

έχουν τρία και δύο λεπτά, κυρία Κατριβάνου. Γι’ αυτό και πήρα
την πρωτοβουλία να προσθέτω τα δύο λεπτά της δευτερολογίας. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πολύ. 

Υπάρχει µία καινούργια κοινοβουλευτική διαδικασία, την οποία
πιστεύω ότι όλοι µας θα ακολουθήσουµε. Ως εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ στην Διάσκεψη των Προέδρων θα είµαι πάντα σύµφωνος
µε τη διεύρυνση της συζήτησης από όλα τα κόµµατα. Το θεωρώ
πολύ σηµαντικό αυτό και το θεωρώ µία µεγάλη κοινοβουλευτική
κατάκτηση και µια καινοτοµία για τη λειτουργία της Βουλής των
Ελλήνων, κύριε Πρόεδρε. Άρα, από εδώ και πέρα, για όλες τις
επερωτήσεις, εµείς θα είµαστε υπέρ της γενικευµένης επερώτη-
σης από όλα τα κόµµατα. 

Το συγκεκριµένο θέµα είναι κάτι το οποίο έπρεπε να το έχουµε
συζητήσει εδώ και καιρό, µιας και συνέβη αυτό το θλιβερό γεγο-
νός µε τον Γιακουµάκη, αλλά και µε τη νεαρή φοιτήτρια, αλλά
και όλα αυτά τα δύσκολα και πραγµατικά λυπηρά περιστατικά
που συµβαίνουν στην ελληνική επαρχία. Να µην ξεχνάµε, βέβαια,
και τον θάνατο του Άλεξ, διότι εµπίπτει και αυτός σε αυτή την
περίπτωση. 

Θα, ήθελα, λοιπόν από την πλευρά του Υπουργείου Παιδείας,
που ξέρω την ευαισθησία που διαθέτουν οι συνάδελφοι Βουλευ-
τές και Υπουργοί που είναι αυτή τη στιγµή στο Υπουργείο Παι-
δείας, και πιστεύω ότι θα υπάρξει και µία συναίνεση µε το
Υπουργείο Υγείας, αλλά και µε όλους τους άλλους Υπουργούς,
οι οποίοι εµπλέκονται στη διαδικασία του bullying, να γίνει κάτι
σηµαντικό, ούτως ώστε να µπορέσουµε να βγούµε από τα αδιέ-
ξοδά µας στα θέµατα που η ελληνική κοινωνία έχει εµπλακεί τα
τελευταία χρόνια. 
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Συζητάµε ένα θέµα, κύριε Πρόεδρε, που µας πονάει όλους -
και γονείς και φίλους και συγγενείς και πονάει και την ελληνική
πολιτεία. Παρακολουθούµε στο διεθνή Τύπο κάθε µέρα τα διεθνή
γεγονότα σε χώρες πολύ ανεπτυγµένες τεχνολογικά, πνευµα-
τικά, αλλά και οικονοµικά, και βλέπουµε ότι αυτό το φαινόµενο
έχει πάρει τεράστιες διαστάσεις. 

Οι έρευνες αυτές σε διεθνές επίπεδο έχουν δείξει ότι περίπου
το 15% των µαθητών έχουν βιώσει συµπεριφορές εκφοβισµού
και βίας. Βέβαια, παρατηρείται στην πλειονότητα την εποχή της
εφηβείας. Έχουν αλλάξει όµως οι εποχές. Ο κόσµος σήµερα
περνάει δύσκολα, γενικά. Τα ερεθίσµατα είναι πολύ περισσό-
τερα. Και όλα αυτά έχουν µετατοπιστεί σε ηλικίες προς τα πάνω. 

Έρευνες στην Ελλάδα -το ξέρετε πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε
και κύριε Υπουργέ- έχουν δείξει ότι το φαινόµενο της βίας και
του εκφοβισµού αφορά ένα στα δέκα παιδιά -είναι πολύ υψηλό
ποσοστό για την Ελλάδα- µε αποτέλεσµα σοβαρές επιπτώσεις
στην ψυχοκοινωνική εξέλιξη και στις διαδικασίες εκµάθησης, που
εκφράζονται µε διάφορους τρόπους. 

Είναι γεγονός ότι έχουν γίνει πολλά βήµατα τα τελευταία χρό-
νια στην Ελλάδα σε αυτό το επίπεδο. Θα πρέπει να γίνουν, κύριε
Υπουργέ, περισσότερα. Μπορούµε, έστω και στη δύσκολη συγ-
κυρία που περνάµε, να κάνουµε κάποια πιο σηµαντικά πράγµατα
για το bulling που παρατηρείται το τελευταίο χρονικό διάστηµα. 

Δεν θα µιλήσω για τα είδη του bulling. Σε όλες τις µορφές bul-
lying, που παρατηρούµε το τελευταίο χρονικό διάστηµα µπο-
ρούµε να βάλουµε και το πολιτικό bullying, αλλά αυτό είναι µία
άλλη ιστορία, που θα συζητήσουµε εκτενέστερα µία άλλη φορά. 

Υπάρχουν, λοιπόν, πολλές µορφές εκφοβισµού, κατά τον
οποίο ο θύτης προσπαθεί να αποµονώσει κοινωνικά το άτοµο -
όχι µόνο στο σχολείο- ή το αγνοεί ή ακόµα κι επιχειρεί να πείσει
και τους άλλους να αισθανθούν αντιπάθεια γι’ αυτό.

Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εκφοβι-
σµός και η βία στο σχολείο και στην κοινωνία αποτελούν πράξεις
επιθετικότητας και οποιαδήποτε πράξη επιθετικότητας ενέχει
µέσα της την έννοια του bullying.

Έτσι, λοιπόν, εκφράζεται µε διαφορετικό τρόπο σε κάθε ηλι-
κία, σε κάθε κοινωνική οµάδα, σε κάθε επιστηµονική οµάδα, σε
κάθε οµάδα, η οποία έχει την ιδιαιτερότητά της. 

Έτσι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, ορίζεται το bullying ότι οριο-
θετείται, για να µπορεί η πολιτεία να το διακρίνει, να το ελέγχει
και να το υπερβαίνει, κάτι το οποίο, δυστυχώς, ακόµη δεν ισχύει
στην Ελλάδα. Θα πρέπει να το οριοθετήσουµε. Πρέπει να δούµε
τι θα κάνουµε ως Βουλή των Ελλήνων, ως Έλληνες πολιτικοί, ως
υπεύθυνοι άνθρωποι, ως γονείς, ως φίλοι, ως συγγενείς, ως µία
χώρα, η οποία µπορεί και δίνει παραδείγµατα οµοιογένειας, πα-
ραδείγµατα πνεύµατος, παραδείγµατα καινοτοµίας, ώστε, επιτέ-
λους, έστω και την τελευταία στιγµή, στην Ελλάδα να κάνουµε
κάτι διαφορετικό, κάτι το οποίο να είναι σύγχρονο για να µπορέ-
σουµε να αντιµετωπίσουµε αυτήν τη σύγχρονη µορφή βίας που
παρατηρείται, όχι µόνο στα σχολεία, αλλά και στην κοινωνία µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, τώρα θέλω λίγο τη βοήθειά σας για από εδώ και πέρα.

Η τυπική διαδικασία λέει ότι, πρώτον, ρωτώ τον Υπουργό αν
θέλει να απαντήσει τώρα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Μετά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θέλετε τώρα.
Έχουν γραφτεί εφτά συνάδελφοι. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-

σωποι θέλουν να µιλήσουν οι επτά συνάδελφοι πρώτα και
ύστερα εκείνοι ή έχετε το δικαίωµα, όπως το έχετε, να µιλήσετε
τώρα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μετά τον κύριο Υπουργό θα µιλή-
σουµε εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Υπουργός είπε ότι
δεν επιθυµεί να παρέµβει τώρα. Θέλει µετά να παρέµβει. Εποµέ-
νως και εσείς µετά. Ξεκινάµε, λοιπόν, τον κατάλογο των οµιλη-
τών. 

Για να µην υπάρχουν παράπονα και απαντώ εµµέσως, κύριε
Παππά, και σε εσάς, θα πάµε όπως το κάνουµε συνήθως. Ξεκι-

νάµε µε έναν οµιλητή από κάθε κόµµα και µετά οι υπόλοιποι µε
τη σειρά που είναι γραµµένοι. Δηλαδή, οι πρώτοι τέσσερις θα
είναι εναλλάξ. Άρα, θα µιλήσουν η κυρία Κατριβάνου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο κ. Κεφαλογιάννης από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Παππάς
από τη Χρυσή Αυγή, ο κ. Μαυρωτάς από το Ποτάµι και ο κ. Πα-
παχριστόπουλος από τους ΑΝΕΛ.

Κύριε Ορφανέ, είχατε γραφτεί κατά λάθος, γιατί εσείς είστε
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Οπότε σας έσβησα.

Μετά είναι άλλοι τρεις συνάδελφοι: ο κ. Καρκατσούλης, ο κ.
Λεουτσάκος και ο κ. Κουµουτσάκος.

Συµφωνούµε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αν µιλήσει ο Υπουρ-

γός, έχετε τη δυνατότητα να µιλήσετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν δεν µιλήσει ο Υπουργός, δεν έχει

νόηµα να µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µπορώ να του το

επιβάλω, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η Κυβέρνηση επερωτάται. Αν δεν

απαντήσει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα απαντήσει ο κύ-

ριος Υπουργός. Απλά θέλει να ακούσει.
Θα το πάµε τότε ως εξής: Θα µιλήσουν τέσσερις συνάδελφοι

και θα µιλήσετε µετά, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εξαντλείται ο κατάλογος των συνα-

δέλφων, µιλάει ο Υπουργός και στη συνέχεια θα µπορέσουµε να
απαντήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κακώς τότε
παρεµβαίνετε. Αυτό είπα εξ αρχής. Δεν έγινα σαφής.

Ξεκινάµε µε την κ. Βασιλική Κατριβάνου, που µπορεί να µιλήσει
είτε από το Βήµα είτε από τη θέση της.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Θα έχω την ανοχή σας, αν γίνεται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη µε ταλαιπωρείτε

Παρασκευιάτικα. Θα την έχετε κι εσείς την ανοχή.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ποτέ δεν σας ταλαιπωρώ.
Κατ’ αρχάς, χαίροµαι ιδιαίτερα που γίνεται αυτή η ερώτηση.

Τη θεωρώ εξαιρετική και θεωρώ εξαιρετικό που γίνεται σε µία
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, η οποία έχει και τη βούληση και τη δυνατό-
τητα να εφαρµόσει ένα πρόγραµµα που να καλύπτει αυτήν την
ερώτηση σε θέµατα εκφοβισµού, θέµατα επίλυσης συγκρού-
σεων, θέµατα δικαιωµάτων κ.λπ..

Θεωρώ, επίσης, ότι έχει, όχι µόνο αυτήν τη δυνατότητα, αλλά
έχει επιδείξει και µε την πολιτική της ότι τα δικαιώµατα και η αξιο-
πρέπεια των ανθρώπων που ζουν εδώ είναι η προτεραιότητά της
και µε όλα τα νοµοσχέδια που έχει φέρει, όπως για τις εκατό δό-
σεις, για την ανθρωπιστική κρίση, για την ιθαγένεια, για τη διεύ-
ρυνση του συµφώνου συµβίωσης κ.λπ..

Γιατί; Πέρα από οτιδήποτε κάνουµε στα σχολεία, αν δεν υπάρ-
χει ένα θεσµικό πλαίσιο που να καλύπτει τους ανθρώπους, να
τους θωρακίζει, να µην υπάρχουν άνθρωποι δεύτερης κατηγο-
ρίας, να µην υπάρχουν άνθρωποι αόρατοι, να µην υπάρχουν στο
περιθώριο χωρίς ίσα δικαιώµατα, ό,τι και να κάνουµε σαν εκπαι-
δευτικό υλικό στα σχολεία ακυρώνεται. Ακυρώνεται θεσµικά,
ακυρώνεται γιατί η κοινωνική µας εκπαίδευση είναι αντίθετη.

Δηλαδή, στην προηγούµενη περίοδο, όταν δεν είχαµε ιθαγέ-
νεια, όταν δεν είχαµε σύµφωνο συµβίωσης, όταν υπήρχε ένας
θεσµικός ρόλος και από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό που ήταν ρα-
τσιστικός, όποια αντιρατσιστική εκπαίδευση και εάν γινόταν στα
σχολεία, ήταν άκυρη, γιατί η κοινωνία έπαιρνε άλλα µηνύµατα
και από την πολιτεία και από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Συµφωνώ µε αυτό που είπε η κ. Χριστοφιλοπούλου, ότι είναι
βασική η πρόληψη και όχι η καταστολή σε αυτό το πλαίσιο. Αυτό
πρέπει να το καταλάβουµε. 

Η υπόθεση Γιακουµάκη αφορά το θέµα της οµοφοβίας. Πρέπει
να το πούµε αυτό. Δεν είναι γενικά bullying. Είναι θέµα και οµο-
φοβικού bullying. Και αυτό είναι ένα µεγάλο ζήτηµα στην ελλη-
νική κοινωνία, που πρέπει να το αναγνωρίσουµε. Πρέπει να εκπαι-
δεύσουµε τους µαθητές µας και τους καθηγητές µας προς αυτή
την κατεύθυνση. Επίσης πρέπει να βάλουµε και τη νοµοθεσία
ενάντια και στην οµοφοβία –όπως είπα το σύµφωνο, ο γάµος,
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όλα αυτά που θωρακίζουν τους ανθρώπους. Συγκεκριµένα όµως,
πρέπει να µπει στην εκπαίδευση και σας το λέω από προσωπική
εµπειρία, επειδή έχω δουλέψει µε εκπαιδευτικούς και µε παιδιά
σε θέµατα δικαιωµάτων και σε θέµατα ρατσισµού. Στο θέµα του
ρατσισµού οι εκπαιδευτικοί µας τα πάνε καλύτερα. Σε θέµατα
οµοφοβίας υπάρχει µεγάλη δυσκολία και στους ίδιους και µέσα
στην τάξη, πώς να τα χειριστούν. Και εγώ εκεί θέλω να σας επι-
στήσω την προσοχή. Και στο θέµα της οµοφοβίας και στο θέµα
της τρανσοφοβίας. Και το λέω αυτό, γιατί, όπου έχουµε εντοπίσει
τρανς µαθήτριες, έχουν περάσει το χειρότερο bullying όλων,
µέχρι και κάψιµο έχουν υποστεί. 

Νοµίζω ότι η µεγαλύτερη επιτυχία του ΣΥΡΙΖΑ και οποιασδή-
ποτε κυβέρνησης θα είναι να µπορέσει να κάνει ένα σχολείο, που
δεν µε νοιάζει τι θα µαθαίνει στα παιδιά, αλλά να µαθαίνει το
εξής: Πώς να έχουµε ένα δηµοκρατικό σχολείο, πώς τα παιδιά
θα συµµετέχουν, πώς θα µάθουν να συνεργάζονται, πώς θα επι-
λύουν συγκρούσεις, πώς θα συµβιώνουν και πώς θα αξιοποιούν
τη διαφορετικότητα. Πώς δηλαδή θα µπορούν να ζουν µε τον
άλλον και µε όλη τη διαφορετικότητα που φέρει ο άλλος. Εάν ο
ΣΥΡΙΖΑ κατορθώσει να προσθέσει σε αυτή την κατεύθυνση, θα
είναι καταπληκτικό. 

Υπάρχουν πράγµατα που έχουν γίνει στο παρελθόν. Υπάρχουν
εκπαιδεύσεις για τα δικαιώµατα, για τον εκφοβισµό, για τη δια-
µεσολάβηση κλπ. Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει να βάλετε ένα εβδο-
µαδιαίο πρόγραµµα, που να έχει επίκεντρο αυτή την εκπαίδευση.
Να είναι βιωµατικό, να µην είναι θεωρητικό και να µην είναι σε
µορφή διαλέξεων. Τα παιδιά δεν ακούνε, θέλουνε το βίωµα.
Μόνο µέσα από το βίωµα καταλαβαίνει κάποιος, µαθαίνει και
συνδιαλέγεται. 

Δεύτερον, για να γίνει αυτό, χρειάζεται να υποστηριχτούν οι
καθηγητές. Όχι µόνο να µάθουν να κάνουν αυτά τα προγράµ-
µατα, δηλαδή να εκπαιδευτούν οι καθηγητές, αλλά να υπάρχει
ενδυνάµωση των καθηγητών. Οι καθηγητές είναι µέχρι εδώ! Δεν
αντέχουν να µάθουν οτιδήποτε καινούργιο, γιατί το θεωρούν ένα
ακόµη βάρος. Θα πρέπει, λοιπόν, να τους δοθεί σταθερά χώρος,
για να µπορούν να «ξεφορτώνουν» και να µάθουν κάτι καινούργιο
προς αυτή την κατεύθυνση, πάλι µε βιωµατική εκπαίδευση. Αυτό
µπορεί να γίνει µόνο σε µηνιαία βάση και µε εποπτεία. Δεν µπορεί
να τους το µάθεις µια φορά και να τους αφήσεις έτσι. Θα το ξε-
χάσουν και δεν θα το αξιοποιήσουν.

Τρίτον, στην Αµερική και σε άλλα µέρη, το peer mediation, δη-
λαδή η διαµεσολάβηση των συµµαθητών, είναι αυτό που έχει
αποδώσει περισσότερο. Όταν το κάνεις αυτό, το ίδιο το παιδί
είναι στην αυλή, βλέπει το bullying να γίνεται και παρεµβαίνει και
δεν είναι ένας απλός µάρτυρας. Αυτό πρέπει να το βάλετε στο
µυαλό σας. 

Θεωρώ, όπως σας είπα, ότι πρέπει σε οτιδήποτε από όλα αυτά
να συµπεριληφθεί το θέµα της οµοφοβίας, της τρανσοφοβίας και
βέβαια του ρατσισµού, ειδικά τώρα που έχουµε και ανάπτυξη στα
σχολεία, της Χρυσής Αυγής κ.λπ..

Θα έλεγα να µην προχωρήσετε, εάν δεν διαβουλευτείτε επί
της ουσίας µε τους καθηγητές, µε τα παιδιά και ει δυνατόν µε
τους γονείς. Αλλά διαβουλευτείτε και φέρτε τις προτάσεις σας. 

Υπάρχει µεγάλη εµπειρία, γιατί οι άνθρωποι δουλεύουν, αγω-
νιούν και πάνε οι καθηγητές και κάνουν εκπαίδευση, για να µπο-
ρέσουν να αντιµετωπίσουν αυτά τα θέµατα στην τάξη. Αξιο-
ποιήστε, λοιπόν, αυτή την εµπειρία και µάθετε τι πιάνει και τι δεν
πιάνει. Μην κάνετε οτιδήποτε είναι on line, οτιδήποτε είναι θεω-
ρητικό, οτιδήποτε είναι άλλο ένα πράγµα που πρέπει να διαβά-
σουνε, γιατί αυτά δεν πιάνουν τόπο.

Είναι συµπληρωµατικά, αλλά δεν είναι το καίριο. Δεν είναι η
καίρια παρέµβαση. Η κ. Χριστοφιλοπούλου έχει δουλέψει σε τέ-
τοια πράγµατα, έχω συνεργαστεί µαζί της στο παρελθόν. Ξέρει
τι λέµε.

Τελειώνω. Για να γίνει αυτό, χρειάζεται διαβούλευση µε όλη
την κοινότητα. Και όταν λέω «όλη την κοινότητα», εννοώ εκπαι-
δευτικούς, παιδιά, γονείς. Προσέξτε το. Πρέπει να συµµετέχει ο
γονιός. Να µπορεί να το υποστηρίξει. Να µπορεί να το καταλα-
βαίνει.

Ξέρω ότι σε κάποιες γειτονιές, σε κάποιους δήµους, υπάρχει
η λογική του ανοιχτού σχολείου, δηλαδή όταν τελειώνει το σχο-

λείο, να µπορούν τα παιδιά στο χώρο του σχολείου να στηρίζον-
ται είτε µε κάποια πολιτιστικά θέµατα είτε να παίζουν είτε να κά-
νουν άλλα µαθήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κατριβάνου,
ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Αξιοποιήστε το και αυτό σε µεγαλύ-
τερη εµβέλεια. Είναι ένας πάρα πολύ ικανός θεσµός. Όπου έχει
λειτουργήσει, έχει πιάσει τόπο. 

Μπορεί να γίνει το σχολείο ένας πυρήνας στήριξης και µάθη-
σης, σε µια κοινωνία που έχει πραγµατικά µια τόσο µεγάλη αγω-
νία. Το bullying, o εκφοβισµός από κάτω έχουν θυµό, οργή,
φόβο, αγωνία και αδυναµία να χειριστείς τη διαφορετικότητά σου
και να ξέρεις τι θα κάνεις στη ζωή σου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεφαλογιάννη,

έχετε τον λόγο. Μετά τον κ. Κεφαλογιάννη, τον λόγο έχει ο κ.
Παππάς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από µία τουλάχιστον ατυχή αναφορά της συνα-

δέλφου της κ. Κατριβάνου στην υπόθεση του Βαγγέλη Γιακου-
µάκη και µια σύνδεση περί οµοφοβικού bullying.

Κυρία συνάδελφε, θα σας έλεγα, επειδή είναι εκκρεµής η ποι-
νική δικογραφία, είναι ανοιχτή η υπόθεση, να µην βιαζόµαστε να
βγάλουµε κάποια συµπεράσµατα, ειδικά όταν δεν προκύπτουν
πουθενά από αυτήν την υπόθεση. Λίγο σεβασµό στη µνήµη του
παιδιού.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Όσο το κρύβουµε, τόσο το εντεί-
νουµε. Δεν ξέρω αν ο Γιακουµάκης ήταν gay. Το bullying όµως
ήταν οµοφοβικό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία συνάδελφε, να το διευ-
κρινίσετε αυτό, γιατί τουλάχιστον αυτό το συµπέρασµα βγήκε
από την τοποθέτησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ήταν η πρόθεση
της κ. Κατριβάνου αυτή. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κατριβάνου,

µην παίρνετε τον λόγο µόνη σας. Δεν ήταν η πρόθεσή της αυτή.
Διευκρινίζει ότι µίλησε γενικά και όχι ειδικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Με καλύπτετε, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ φοβάµαι ότι σε συζητή-

σεις καθ’ όλα χρήσιµες, όπως η σηµερινή, διατρέχουµε έναν κίν-
δυνο ως Εθνική Αντιπροσωπεία. Να αναλωθούµε δηλαδή σε
περιφραστικές καταδίκες και ατέρµονες αναλύσεις ψυχολογικού
ή κοινωνιολογικού περιεχοµένου για το φαινόµενο του σχολικού
εκφοβισµού, τη στιγµή που για εµάς το ζητούµενο δεν είναι τί-
ποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο από την ουσιαστική πολι-
τική του διαχείριση. 

Αισθάνοµαι την ανάγκη να κάνω εισαγωγικά αυτήν την παρα-
τήρηση, επειδή η ελληνική κοινωνία εξοικειώθηκε βίαια µε τον
σχολικό εκφοβισµό, µέσα από το τραγικό συµβάν του συµπα-
τριώτη µου Βαγγέλη Γιακουµάκη, µε αποτέλεσµα να µην έχει
αναπτύξει ακόµα επαρκή γνωστική άµυνα για την αντιµετώπιση
του φαινοµένου. 

Ο δηµόσιος διάλογος γύρω από το θέµα είναι εξαιρετικά φτω-
χός, γεµάτος στερεότυπα και προκαταλήψεις, που µάλλον συ-
σκοτίζουν, παρά διαφωτίζουν τα αίτια, τη λειτουργία και κατ’
επέκταση τα ενδεδειγµένα µέσα για την εξάλειψή του. 

Πιστεύω ότι όση σηµασία έχει να γνωρίζουµε τι πρέπει να κά-
νουµε για την αντιµετώπιση του σχολικού εκφοβισµού, άλλη
τόση σηµασία έχει να κατανοήσουµε τι δεν πρέπει να κάνουµε,
ώστε να µην συνεισφέρουµε στην υποτίµηση της σηµασίας και
συνεπώς στην αναπαραγωγή του φαινοµένου. 

Καταθέτω ορισµένες σκέψεις, µε την ελπίδα να φανούν χρή-
σιµες.

Υπάρχει η εντύπωση ότι ο εκφοβισµός αφορά αποκλειστικά
αυτόν που εκφοβίζει και εκείνον που εκφοβίζεται. Σε τέτοιου εί-
δους, όµως, περιστατικά δεν εµπλέκονται δύο µέρη, αλλά τρία.
Είναι ο θύτης, το θύµα και το κοινό τους. Πολύ συχνά, γινόµαστε
και εµείς οι ίδιοι µέρος αυτού του κοινού. 

Η αδιάλειπτη προβολή του φαινοµένου ως δήθεν µάστιγα της
εποχής, όχι µόνο το αυτοτροφοδοτεί, αλλά το κάνει περισσότερο
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µόδα εκεί που η εµφάνισή του είναι σχετικά πρόσφατη, όπως στα
σχολεία. 

Μέρος της παιδευτικής αξίας της ποινής των δραστών είναι η
µαζική περιφρόνηση και όχι η µαζική προβολή.

Το bullying είναι ένα εξαιρετικά σοβαρό θέµα για να ποστά-
ρουµε αυτάρεσκα likes στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης ως συγ-
κλονισµένοι, οργισµένοι ή κοινωνικά ευαισθητοποιηµένοι. Καλό
είναι να θυµόµαστε πόσο θέριεψαν αντίστοιχα φαινόµενα τραµ-
πουκισµού, ακόµα και µε καθαρά πολιτικό περιεχόµενο µέσα από
καταστάσεις µαζικών αφορισµών και στείρας δαιµονοποίησης,
που συχνά προσδίδουν στον θύτη την αίγλη του παραβατικού και
του αµφισβητία, που πηγαίνει κόντρα στο ρεύµα.

Δεύτερον, δεν χρειάζεται να υποδαυλίζουµε συνεχώς τη µοι-
ρολατρική λογική ότι το θύµα είναι ένα εξ ορισµού αδύναµο πλά-
σµα, που αν δεν λάβει τη βοήθεια, θα συνεχίσει να υποµένει
στωικά, µέχρι τελικής πτώσεως.

Όσο αλήθεια είναι ότι ο εκφοβισµός πετυχαίνει εκεί ακριβώς
που τα θύµατα δεν έχουν πουθενά να στραφούν για βοήθεια είτε
λόγω ντροπής είτε λόγω αδιαφορίας και εγκατάλειψης, άλλο
τόσο αληθές είναι ότι το πρόβληµα δεν αντιµετωπίζεται µε καµ-
πάνιες ευαισθητοποίησης, αλλά µε κατάλληλες κοινωνικές δοµές
και εξειδικευµένους γνώστες, που θα αντιµετωπίσουν το πρό-
βληµα και θα βοηθήσουν τα παιδιά και τους εκπαιδευτικούς να
το αναγνωρίσουν και να το αντιµετωπίσουν. 

Τέλος, δεν πρέπει να γίνουµε κι εµείς ένα µέρος ενός ανήλεου
µιντιακού τσίρκου, το οποίο πρέπει να καταγγείλουµε µε κάθε
τρόπο και κάθε ευκαιρία, όπου παριστάνει ότι γνωρίζει τι συµβαί-
νει στην ψυχή και στη ζωή ενός νέου ανθρώπου και της οικογέ-
νειάς του. 

Όταν µιλάµε για τρυφερές ηλικίες, για παιδιά που ενοχοποι-
ούνται επειδή είναι πιο ευαίσθητα, άρα µπορεί να µη συµπεριφέ-
ρονται όπως οι περισσότεροι ενήλικοι, δεν κάνουµε τίποτα
περισσότερο από το να ενισχύουµε τα στερεότυπα που οδηγούν
πολλούς, αντί να απορρίπτουν το θύτη, στο να αµφισβητούν βα-
σικά δικαιώµατα αυτού που δέχεται την επίθεση. Έτσι, όµως,
αφήνουµε το περιθώριο και το πεδίο ελεύθερο για την εµφάνιση
ακόµα περισσότερων περιστατικών βίας και εκφοβισµού. Ας κρα-
τήσουµε, λοιπόν, τα στερεότυπα και τις προκαταλήψεις για το
δικό µας σπίτι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς, κύριε Κεφα-

λογιάννη. Άψογος! Κερδίσαµε και χρόνο. 
Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συζητούµε για την ενδο-

σχολική βία και πολύ καλά κάνουµε. Το Σώµα, όµως, αυτό, δεν
είναι µόνο ένα εκλεγµένο νοµοθετικό Σώµα. Προηγουµένως,
ένας οµιλητής µίλησε για το παιδευτικό πνεύµα της Βουλής και
συµφωνώ µαζί του. Ειδικά, λοιπόν, κατά τη διαδικασία της σηµε-
ρινής συζητήσεως, τη διαδικασία ανάπτυξης αυτού του τύπου
επερωτήσεων, δίδεται η ευκαιρία, θα έλεγα, παραγωγής ιδεών
απ’ αυτό το Σώµα. 

Στην αρχή της συζητήσεως ζητήθηκε από πολλούς συναδέλ-
φους και στη συνέχεια πραγµατοποιήθηκε η επέκταση της συζη-
τήσεως σχετικά µε τη βία. Οι συνάδελφοι αναφέρθηκαν και σε
άλλα θέµατα και ο κ. Λοβέρδος, µε πάθος θα έλεγα µεγάλο, ζή-
τησε στην αρχή να επεκτείνουµε τη σηµερινή συζήτηση. Συµ-
φωνώ, είναι µια ευκαιρία να επεκτείνουµε την κουβέντα.

Εµείς, όπως όλοι οι Έλληνες, κατά τον ίδιο τρόπο –και οµιλώ
για τους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής- βιώνουµε στην πράξη
ένα είδος βίας, θα έλεγα µια µορφή κοινοβουλευτικής βίας. Βιώ-
νουµε κι εµείς, όπως ο υπόλοιπος ελληνικός λαός, τη διαστρε-
βλωµένη µορφή της δηµοκρατίας, την παραµορφωµένη δηµο-
κρατία. Ας µου επιτραπεί η έκφραση -και θα τολµήσω να το πω-
δικτατορία. 

Αιτιολογώ τη σκέψη µου λέγοντάς σας και ρωτώντας σας το
εξής: Πότε ρωτήθηκε ο ελληνικός λαός για τα µεγάλα θέµατά
του; Το ένα κόµµα διαδέχεται το άλλο, ξεχνώντας την εποµένη
των εκλογών και το πρόγραµµά του και τις εξαγγελίες του. Ο
λαός, λοιπόν, µένει πάντα στην άκρη, πάντα ευκολόπιστος και
πάντα προδοµένος. 

Δεν έγινε κανένα δηµοψήφισµα εδώ και σαράντα χρόνια, αν
εξαιρέσει κανείς το δηµοψήφισµα του Δεκεµβρίου του 1974 σχε-
τικά µε το πολιτειακό. Δεν ρωτήθηκε ποτέ ο ελληνικός λαός ούτε
για την ΕΟΚ, δηλαδή για την Ευρώπη ούτε για τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», που είναι πολύ σπουδαίο θέµα, που µας επηρεάζει και
θα µας επηρεάζει ούτε για το ευρώ ούτε για το µνηµόνιο ούτε
για τη µετάλλαξη της ελληνικής κοινωνίας, µε τη νοµοθετηµένη
πλέον αλλαγή των ηθών. Δεν ρωτήθηκε ούτε για την πληθυ-
σµιακή µετάλλαξη των Ελλήνων µε την αθρόα και απρόσκοπτη
εισβολή ξένων, µη Ελλήνων. 

Στο σύγχρονο, λοιπόν, δίληµµα που τίθεται αυτές τις µέρες
«πατρίδα ή ευρώ», «Ελλάδα ή Ευρώπη», εµείς ως λαϊκό κίνηµα,
ο Λαϊκός Σύνδεσµος Χρυσή Αυγή, απαντούµε σθεναρά και ελλη-
νικά: Ελλάδα και µόνο Ελλάδα!

Κυρίες και κύριοι, τη στιγµή αυτή που οµιλούµε έχουµε κατ’
ουσίαν πόλεµο, πόλεµο χωρίς όπλα, αλλά πόλεµο µε πεσόντες,
πόλεµο µε δυστυχία, µε καταστροφές, µε παράπλευρες απώ-
λειες. 

Πραγµατοποιείται µια βιαία µετάλλαξη της ελληνικής κοινω-
νίας: Μαρξιστές και καπιταλιστές θέλουν να διαλύσουν τη χώρα.
Δεν θα τους αφήσουµε. Εµείς, οι Χρυσαυγίτες, δεν θα τους αφή-
σουµε.

Απευθύνοµαι σε όλους τους Έλληνες και σε όλες τις Ελληνί-
δες, σε όσους η ελληνική φλόγα καίει στην ψυχή τους και θα συ-
νεχίσει να καίει, η φλόγα η ελληνική, που δεν πρόκειται να τη
σβήσει κανείς. Καλούµε τους Έλληνες, µε αυτή την ευκαιρία της
σηµερινής συζητήσεως, να µην φοβούνται, να σταθούν όρθιοι
και ατρόµητοι µπροστά στην προπαγάνδα και την τροµολαγνεία
των αργυρώνητων, των παπαγάλων υπαλλήλων του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου, των εκπροσώπων της άτυπης τετάρτης
εξουσίας, τους παραµνηµονιακούς τροµοκράτες παρουσιαστές
των ειδήσεων των µεγάλων καναλιών. Καλούµε τους Έλληνες να
σταθούν όρθιοι και µάχιµοι, να σταθούν ως Έλληνες ασυµβίβα-
στοι και να πουν το µεγάλο «όχι». 

Εµείς, ως τρίτη πολιτική δύναµη, αντιµνηµονιακή και παθια-
σµένα λαϊκή και ελληνική, στεκόµαστε στο πλευρό του λαού και
µαχόµεθα πολιτικά και θα συνεχίσουµε να µαχόµεθα, µε όποιο
προσωπικό ή άλλο κόστος, µε όποιο εµπόδιο και αν βάζουν σε
εµάς οι εκπρόσωποι του δήθεν δηµοκρατικού τόξου. 

Εµείς είµαστε εναντίον όλων, όχι επειδή έτσι µας κάπνισε. Εί-
µαστε εναντίον όλων, γιατί είµαστε µε το λαό, είµαστε µε την Ελ-
λάδα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Παππά.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι καλή η

συζήτηση που γίνεται στην Ολοµέλεια µε αφορµή την επίκαιρη
ερώτηση για την ενδοσχολική βία. 

Ακούσαµε και θα ακούσουµε πολύ ενδιαφέροντα πράγµατα
και νοµίζω ότι θα είναι ακόµη µεγαλύτερη η συµβολή της, αν πάει
αυτή η συζήτηση και στην κοινή συνεδρίαση των Επιτροπών
Μορφωτικών και Κοινωνικών Υποθέσεων, όπως έχει προτείνει το
Ποτάµι, και εκεί θα ακούσουµε και θα ρωτήσουµε τους ειδικούς
επιστήµονες και θα βγάλουµε πολύ καλύτερα συµπεράσµατα. 

Το φαινόµενο του bullying είναι παλιό παγκοσµίως. Υπάρχουν
επιστηµονικές µελέτες ήδη από τη δεκαετία του 1970. Υπάρχουν
χώρες που έχουν αναπτύξει antibullying στρατηγικές και πολιτι-
κές εδώ και χρόνια, όπως η Αµερική, η Μεγάλη Βρετανία, ο Κα-
ναδάς και η Γερµανία, ενώ στην Ελλάδα είναι ένα πρόβληµα το
οποίο αναγνωρίστηκε σχετικά πρόσφατα και δεν γνωρίζαµε
µέχρι τώρα τις πραγµατικές του διαστάσεις.

Στο φαινόµενο του σχολικού εκφοβισµού, στο bullying, εµπλέ-
κονται πολλά µέρη: Είναι το παιδί που δέχεται τη βία, το παιδί ή
τα παιδιά που την ασκούν, τα παιδιά θεατές σε αυτό το φαινό-
µενο, οι εκπαιδευτικοί και οι γονείς.

Εγώ θα εστιάσω σε αυτό, που για εµένα είναι πολύ κρίσιµο,
δηλαδή στο θέµα του διπλανού που σιωπά. Είναι µια συµπερι-
φορά που ενισχύει το ρόλο του πολίτη παθητικού θεατή, αντί για
το ρόλο του πολίτη ενεργητικού παίκτη στο κοινωνικό γίγνεσθαι.
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Βλέπουµε δηλαδή το στραβό και λέµε «Πού να µπλέκουµε τώρα;
Πού να τα βάλω εγώ µε αυτούς;», µια συµπεριφορά που εκµε-
ταλλεύονται όσοι ασκούν κάθε είδους βία και εκφοβισµό.

Ο µεγαλύτερος, λοιπόν, αντίπαλος της βίας είναι ουσιαστικά
η κοινωνική κατακραυγή και ο καλύτερος σύµµαχός της είναι η
σιωπηλή αποδοχή. Αν αυτή η νοοτροπία καταπολεµηθεί, όταν
είναι νωρίς -και το bullying είναι µια περίπτωση στην οποία ενδεί-
κνυται αυτό να γίνει ήδη από τα σχολικά χρόνια, δηλαδή να µι-
λήσει ο διπλανός που σιωπά- τότε δυναµώνουν τα αντισώµατα
της κοινωνίας απέναντι στη βία κάθε µορφής.

Βασική αιτία του φαινοµένου είναι η µη ανοχή στη διαφορετι-
κότητα, η οποία καλλιεργείται και στην κοινωνία και στο σχολείο,
αλλά και στην οικογένεια. Με άλλα λόγια, όσο η κοινωνία περι-
θωριοποιεί ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και υποδαυλίζει µε τον
τρόπο της τη σύγκρουση µε αυτές τις οµάδες, οποιαδήποτε µε-
µονωµένη δράση στο σχολείο έχει πολύ µικρή αποτελεσµατικό-
τητα και απόδοση.

Εδώ έχουµε κι εµείς έναν ρόλο ως Βουλευτές µε τον λόγο που
χρησιµοποιούµε ως εκπρόσωποι της κοινωνίας. Αν χρησιµοποι-
ούµε ένα λόγο µισαλλόδοξο έναντι κοινωνικών οµάδων, όπως για
παράδειγµα τον οµοφοβικό λόγο που έχουµε ακούσει κατά και-
ρούς από κάποιες πλευρές του Κοινοβουλίου, πώς είναι δυνατόν
να περιµένουµε από ένα φυλλάδιο κατά της οµοφοβίας, που θα
µοιραστεί στα σχολεία, να έχει αποτελεσµατικότητα; 

Υπάρχουν οι δοµές, όπως ακούσαµε από προηγούµενους οµι-
λητές και οµιλήτριες, τουλάχιστον στα χαρτιά.

Το θέµα είναι πόσο συµβάλλουν στην πρόληψη και στην κατα-
στολή του bullying και πόσο συντονίζονται και δηµιουργούν συ-
νέργειες µεταξύ τους για τη βελτιστοποίηση του αποτελέσµατος.
Όπως µε τα περισσότερα πράγµατα στην Ελλάδα, το ζήτηµα έγ-
κειται στον τρόπο υλοποίησης και όχι µόνο στη θεσµοθέτηση δε-
κάδων φορέων και στην εξαγγελία δεκάδων δράσεων.

Πρέπει να πούµε ότι είναι πολύ σηµαντικός και ο ρόλος των
δασκάλων, των καθηγητών και των σχολικών συµβούλων, που
πρέπει να έχουν ανοιχτές κεραίες, µία συνεχή επιµόρφωση και
ευαισθητοποίηση σε τέτοια θέµατα. Είναι τα πρώτα ραντάρ απέ-
ναντι σε τέτοια θέµατα και πρέπει τα ραντάρ αυτά να είναι πάντα
ανοικτά και να έχουν όσο το δυνατόν µεγαλύτερη εµβέλεια.

Επίσης, σηµαντικό ρόλο καλούνται να παίξουν προγράµµατα
που αφορούν την εκπαίδευση ευαίσθητων και ευάλωτων κοινω-
νικών οµάδων της χώρας, όπως, για παράδειγµα, το πρόγραµµα
«Εκπαίδευση των παιδιών Ροµά», που είναι ένα πρόγραµµα οµα-
λής ένταξης των αντίστοιχων παιδιών στα σχολεία των διαφόρων
περιοχών, ένα πρόγραµµα που έχει λήξει όµως και δεν έχει συµ-
περιληφθεί στα επόµενα εµπροσθοβαρή προγράµµατα του
ΕΣΠΑ.

Το bullying, όµως, δεν υπάρχει µόνο στο σχολείο. Μπορεί να
υπάρξει στους αθλητικούς χώρους, σε µια κατασκήνωση, γι’
αυτό πρέπει πάντα οι κεραίες µας να είναι ανοικτές.

Ένα άλλο σηµείο το οποίο πρέπει να αποσαφηνισθεί είναι και
το θέµα της ηλικίας. Μιλάµε για σχολικό εκφοβισµό, ενώ υπάρ-
χουν περιστατικά όπου το θύµα και ο θύτης παύουν να είναι ανή-
λικοι. Η περίπτωση του Βαγγέλη Γιακουµάκη κατέδειξε ότι το
bullying µπορεί να συνεχιστεί και στην ενήλικη ζωή, σε συνθήκες
που προσοµοιάζουν στο σχολικό περιβάλλον. Υπάρχει στη µετα-
λυκειακή εκπαίδευση, λοιπόν, υπάρχει στο πανεπιστήµιο, υπάρ-
χει στο στρατό, στην εργασία, ακόµη και στην πολιτική.

Θα ήθελα, όµως, να επισηµάνω ότι δεν πρέπει από τη µία άκρη
του εκκρεµούς να πάµε στην άλλη. Άλλο η ευαισθητοποίηση και
άλλο η υπερβολική αντίδραση και αναγωγή οποιασδήποτε φυ-
σιολογικής διένεξης µεταξύ των παιδιών σε περιστατικό bullying.
Πρέπει να ισορροπήσουµε, για να µην έχουµε το αντίθετο απο-
τέλεσµα, δηλαδή να αποφεύγεται η κοινωνικοποίηση των παι-
διών, φοβούµενοι το bullying ή να οδηγήσουµε τα παιδιά στο να
θεωρούν ότι κάθε πείραγµα του φίλου είναι bullying, αποστειρώ-
νοντάς τα έτσι στις κοινωνικές τους σχέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό έχω ακόµα, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Μαυ-

ρωτά. Προχωρήστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Η µάχη θα κερδηθεί στην πρόληψη.
Θέµατα νοµοθέτησης και απόπειρας ποινικοποίησης και κατα-
στολής µε έννοµα µέσα του ζητήµατος θα πρέπει να διερευνη-
θούν µε µεγάλη προσοχή και φειδώ, καθώς ούτε η αποτελεσ-
µατικότητά τους έχει αποδειχθεί ούτε λύση αποτελούν, κυρίως
όταν µιλάµε για ανήλικους.

Τελειώνοντας, ανυποµονούµε να οριστεί και να γίνει κοινή συ-
νεδρίαση των Επιτροπών Μορφωτικών και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε σκοπό τη σύνταξη και υποβολή σχετικής έκθεσης στη
Βουλή, µετά από διάλογο µε επιστηµονικούς φορείς. Εκεί πέρα
θα ακούσουµε πραγµατικά τον επιστηµονικό κόσµο και θα µπο-
ρέσουµε να βγάλουµε εµπεριστατωµένες προτάσεις, να προτεί-
νουµε αλλαγές στις υπάρχουσες δράσεις ή ακόµη και να
προτείνουµε νέες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να έρθει ο
φίλος µου κ. Παπαχριστόπουλος στη Βήµα, θα σας διαβάσω, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρεις ανακοινώσεις.

Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας και Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και οι Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας και Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κατέθεσαν
στις 18-6-2015 σχέδιο νόµου: «Ρύθµιση συνταξιοδοτικών θεµά-
των του Δηµοσίου και άλλες διατάξεις».

Ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας ζητεί άδεια τετραήµε-
ρης απουσίας στο εξωτερικό από την Παρασκευή 19 Ιουνίου έως
τη Δευτέρα 22 Ιουνίου. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος ζητεί άδεια τε-

τραήµερης απουσίας στο εξωτερικό από την Παρασκευή 19 Ιου-
νίου έως τη Δευτέρα 22 Ιουνίου. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ο κ. Παπαχριστόπουλος έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα χαιρόµουν να υπο-

γράψω και εγώ αυτή την επερώτηση, µαζί µε τους συναδέλφους
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ. Πιστεύω ότι είναι θλιβερό -διότι υποτί-
θεται ότι εδώ µέσα είναι η ποιότητα της σκέψης, ο πολύ δυνατός
διάλογος, από τον οποίο µπορεί να αποκοµίσουν και κάποιοι µα-
θητές που έρχονται να µας παρακολουθήσουν- το εξής. Η Ολο-
µέλεια είναι άδεια και θα είναι άδεια σε κάθε σοβαρό θέµα, γιατί
είναι πάρα πολύ σοβαρό το θέµα αυτό και αυτή είναι µία διαπί-
στωση λίγο κακή.

Η βία, κατά τη γνώµη µου, είναι αδιαφάνεια, είναι ένα πολύ µε-
γάλο θέµα και θεωρώ λίγο άδικο να περιµένουµε από έναν Υ-
πουργό Παιδείας να λύσει ένα θέµα, που είναι πια κοινωνικό ζή-
τηµα µε εκρηκτικές διαστάσεις.

Για να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους –χωρίς να µονο-
πωλώ την αλήθεια- η αδιαφάνεια στη ζωή µας φέρνει βία. Η έλ-
λειψη αξιοκρατίας φέρνει βία. Η οικονοµική ανισότητα φέρνει
τεράστια βία. Η διαδεδοµένη διαπλοκή και διαφθορά, αυτή κι αν
φέρνει βία της βίας!

Το φαινόµενο δεν το ζούµε πια µόνο στα σχολεία. Δεν µπορώ
να καταλάβω γιατί θα έπρεπε τα σχολεία να αποτελούν εξαίρεση,
τη στιγµή που δεν λειτουργούµε πια σαν σύνολα, αλλά υπερι-
σχύει η φιλοσοφία του ατόµου, του απόλυτου ατοµισµού. Αυτό,
µάλιστα, οδήγησε, ώστε, σύµφωνα µε τη στατιστική της OXFAM,
ογδόντα έξι µεγιστάνες –θα το λέω και ας κουράζω- να έχουν πε-
ριουσιακά στοιχεία όσο τριάµισι δισεκατοµµύρια πολίτες, οι πιο
φτωχοί σε όλον τον πλανήτη. Και µόνο αυτή η διαπίστωση είναι
πραγµατικότητα βίας.

Θα ήθελα, επίσης, να επισηµάνω ότι πάντα υπήρχαν –αλλά σε
µικρογραφία- οι νταήδες. Δεν µου αρέσει να χρησιµοποιώ ξένες,
εγγλέζικες λέξεις. Πιστεύω ότι η ελληνική γλώσσα έχει πολύ
πλούσιο λεξιλόγιο. Ήταν οι νταήδες και στα χωριά και στα σχο-
λεία και στο στρατό και παντού. Θα έλεγα, όµως, ότι τότε ήταν
µια ευχάριστη, γραφική νότα και τίποτα περισσότερο, τίποτα λι-
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γότερο. Σήµερα πλέον, η βία είναι σήµα κατατεθέν στη ζωή µας. 
Αλήθεια, τι πρότυπο µπορεί να έχει ένα παιδάκι που µεγαλώνει

σε µια οικογένεια που ο πατέρας δεν έχει προσαρµοστεί ούτε
στην αλληλεγγύη ούτε στο ότι πρέπει να λειτουργούµε σαν σύ-
νολα στη ζωή µας; Το πρότυπο είναι συγκεκριµένο –και δεν µπο-
ρεί να το παραβιάσει κανείς, τουλάχιστον προς το παρόν- και
µιλά για µεθόδους όχι καθαρές, όπως για παράδειγµα αυτές που
έγραφε ο Ρουσσώ στον «Αιµίλιο», που έπαιρνε ένα παιδάκι από
µικρό και το µεγάλωνε. Σήµερα πολλοί θα γελούσαν, γιατί εκεί ο
Ρουσσώ, στον Διαφωτισµό, περνά τις ιδέες της αλληλεγγύης,
των συνόλων, της αγάπης για τον πλησίον ή για τον αδύναµο ή
την έννοια των πολυπολιτισµικών κοινωνιών και όλα αυτά, τα
οποία θεωρούνται κωµικά, για να µην πω και αποτρεπτικά.

Η δε οικονοµική ανισότητα, που έχει σαν συνέπεια την τερά-
στια µετακίνηση πληθυσµών φτωχών ατόµων, που έρχονται στη
«Γη της Επαγγελίας» –κάτι που το εισπράττουµε εµείς σήµερα-
επιτείνει την έννοια της βίας και, µάλιστα –το επαναλαµβάνω- όχι
µόνο στα σχολεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό δευτερόλεπτο και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε συ-

νάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ένα θέµα εκρη-

κτικό. Πιστεύω ότι είναι ίσως το πιο επίκαιρο στην εποχή µας και
θα έπρεπε αυτή η Αίθουσα σήµερα να είναι γεµάτη. Δεν είναι και
δεν θα γίνει, γιατί βία ασκείται και εδώ µέσα στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Λυπάµαι που το λέω.

Θα ήθελα, τελειώνοντας, για να µην καταναλώνω χρόνο, να πω
ότι προσυπογράφω όλη την εισήγηση που έκανε το Πανελλήνιο
Σοσιαλιστικό Κίνηµα, µε όλες τις προτάσεις. Νοµίζω ότι και ο
Υπουργός που έχει ευαισθησία, θα τα λάβει υπόψη του, παρ’ ότι
–επαναλαµβάνω- είναι θέµα πρόληψης και όχι καταστολής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Παπαχριστόπουλε.
Κύριε Καρκατσούλη, έχετε τον λόγο από τη θέση σας ή από

το Βήµα, απ’ όπου θέλετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΡΚΑΤΣΟΥΛΗΣ: Προτιµώ από εδώ, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως θέλετε, κύριε

συνάδελφε. Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΡΚΑΤΣΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η

ανάπτυξη του θέµατος µέχρι στιγµής έχει καλυφθεί, τόσο από
τους επερωτώντες Βουλευτές συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, όσο
και από τους υπόλοιπους οµιλητές.

Αυτό που θα ήθελα εγώ στο λίγο χρόνο που έχω, είναι να κάνω
κάποια συγκεκριµένη πρόταση για το τι µπορούµε να κάνουµε
την επόµενη µέρα. Συµφωνούµε, λοιπόν, και εµείς ότι πρέπει να
γίνει µια συνεδρίαση της διευρυµένης Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων και Δηµόσιας Διοίκησης, προκειµένου να έχουµε
χρόνο να συζητήσουµε. Τι να συζητήσουµε όµως; 

Επ’ αυτής, λοιπόν, της ατζέντας θα ήθελα να απευθύνω κά-
ποιες σκέψεις, κύριε Υπουργέ, µε την παράκληση να τις δείτε.
Αυτό το οποίο θεωρώ ότι είναι σηµαντικό, είναι να δείτε το κοµ-
µάτι της αξιολόγησης των πολιτικών –θα αναφερθώ στο χρόνο
που έχω- που έχουµε µέχρι τώρα.

Εγώ θεωρώ, αντίθετα από κάποιους άλλους, ότι το Υπουργείο,
αλλά και οι περιφερειακές Υπηρεσίες του Υπουργείου και κά-
ποιες άλλες οργανώσεις µη κυβερνητικές ή άλλες, οι οποίες
ασχολούνται µε το θέµα, έχουν κάνει κάποια πράγµατα. Δηλαδή,
για να είµαι λίγο πιο συγκεκριµένος, µέτρησα επτά συγκεκριµέ-
νες δοµές οι οποίες ασχολούνται µόνο µε το θέµα της ενδοσχο-
λικής βίας. Δεν θα τις αναφέρω. Τις ξέρετε. Έχουν ήδη αναφερ-
θεί από άλλους συναδέλφους.

Πρώτο ερώτηµα: Το προϊόν αυτών των δοµών ποιο είναι; Δη-
λαδή, τι έχουν κάνει µέχρι τώρα και πώς το αξιολογούµε σε
σχέση µε τον στόχο τον οποίο έχουµε βάλει είτε ως Κοινοβούλιο
είτε εσείς ως πολιτική ηγεσία σε σχέση µε το bullying; 

Υποθέτω ότι δεν θέλουµε να έχουµε άλλα κρούσµατα και σί-
γουρα θέλουµε να δούµε την κατάσταση να βαίνει προς το κα-
λύτερο, σε σχέση µε το τραγικό συµβάν το οποίο συζητάµε και
έδωσε την αφορµή για αυτή την επερώτηση και για αυτή τη συ-
ζήτηση σήµερα. 

Τις δοµές να τις αξιολογήσουµε. Τι ακριβώς δηλαδή να αξιο-
λογήσουµε; Να δούµε ποιες από αυτές, για παράδειγµα, έχουν
ή δεν έχουν προστιθέµενη αξία. Διότι δείτε: Αν έχουµε έξι, επτά
δοµές, οι οποίες ασχολούνται µόνο µε το bullying, το πρώτο ερώ-
τηµα το οποίο τίθεται είναι πώς συντονίζονται αυτές. Άρα ποιος
το κάνει αυτό;

Αντιλαµβάνοµαι ότι κάθε Υπουργός, όπως εσείς ή όποιος
άλλος, είναι σχεδόν αδύνατον να το κάνει, διότι ζητάει ένας
άλλος να έχει και αυτός λόγο σε αυτόν. Και αυτό είναι γνωστό
πρόβληµα της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης, ποιος θα συντονί-
ζει εν πάση περιπτώσει όλους αυτούς οι οποίοι είναι υπεύθυνοι
για τον συντονισµό κάποιων άλλων.

Εσείς, όµως, θα µπορούσατε, αν µη τι άλλο, για τους τριάντα
εννιά περιφερειακούς συντονιστές που έχετε ορίσει µε την από-
φαση –εννοώ του έργου του συγκεκριµένου το οποίο έτρεξε από
το Δ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης- να µας πείτε τι κάνουν αυτοί.
Όχι µε την έννοια να ψάξουµε να δούµε πού υπάρχουν ελλείµ-
µατα, αλλά πώς µπορούµε να βελτιώσουµε την παρουσία αυτών
των ανθρώπων. 

Υπάρχουν τρεις άνθρωποι ανά περιφέρεια, σύµφωνα µε το
έργο το οποίο βλέπω εδώ από τα παραδοτέα, οι οποίοι έχουν
επιµορφωθεί και εν πάση περιπτώσει αυτοί είναι υπεύθυνοι για
την αντιµετώπιση των θεµάτων της σχολικής βίας.

Άρα, λοιπόν, εδώ το νόηµα αυτής της συζητήσεως θα µπο-
ρούσε να είναι: Να δούµε τις δοµές, να δούµε τις υποδοµές, να
δούµε για όλα αυτά τα χρήµατα –ήταν µισό εκατοµµύριο, εγώ
δεν λέω ότι ήταν πολλά, ωστόσο, ήταν ένα σηµαντικό ποσό το
οποίο διατέθηκε από το προηγούµενο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήρι-
ξης για την αντιµετώπιση αυτού ακριβώς του θέµατος–, να δούµε
τα παραδοτέα τα οποία είχαµε, τι έµεινε, τι δεν έµεινε. Μπορεί
να φαίνονται σαν λεπτοµέρειες, αλλά µόνο έτσι, αν γενικευτεί η
συζήτηση, µπορούµε να έχουµε µια συνολική εικόνα.

Επίσης, θα πω ένα παράδειγµα: Στο να αξιολογήσουµε το θε-
σµικό πλαίσιο τι κάνουµε; Ψηφίζουµε νόµους ή τροποποιούµε
διάφορες διατάξεις, αλλά κανείς δεν έρχεται να πει ότι εκείνες
οι προηγούµενες απέδωσαν ή δεν απέδωσαν ή χρειαζόµαστε µια
καινούργια. Χρειαζόµαστε δηλαδή προσωπική ευθύνη –γιατί ανα-
φέρθηκε από κάποιους συναδέλφους- του ίδιου του εκπαιδευτι-
κού σε σχέση µε το θέµα της ενδοσχολικής βίας; Οι Ηνωµένες
Πολιτείες έχουν θεσπίσει πρόσφατα νοµοθεσία τέτοια, που εν-
δεχοµένως πρέπει εµείς να αλλάξουµε κάτι από τα δικά µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς εµείς, το µεγάλο µας πρό-
βληµα είναι –επαναλαµβάνω- στην αξιολόγηση. Και εννοώ την
ευρύτερη αξιολόγηση, δεν εννοώ την αξιολόγηση µόνο προσώ-
πων, αλλά και δοµών και αποτελεσµάτων.

Τρεις Διευθύνσεις έχει το Υπουργείο Παιδείας και έχει και
Τµήµα το οποίο ασχολείται µόνο µε αυτό. Ποια είναι τα παραδο-
τέα που έχουµε; Τι παρέδωσαν όλοι αυτοί; Τι έδωσαν σε σχέση
µε αυτό; Έδωσαν κάποιες εγκυκλίους; Να τις δούµε. Πήγαν πα-
ρακάτω;

Έχω, λοιπόν, την εντύπωση ότι, µιλώντας για τέτοια θέµατα,
θα πρέπει πρώτα να κάνουµε µια αποτίµηση του τι ήδη έχουµε
και στη συνέχεια να σχεδιάσουµε κάτι το οποίο θα είναι βατό. 

Διότι, κατά τα λοιπά, γίνονται συζητήσεις και γενικόλογες ανα-
φορές, του τύπου «πρέπει, πρέπει να σταµατήσει». Νοµίζω ότι η
Βουλή δεν πρέπει να εξαντλείται σε αυτό, αλλά ασκώντας και
ένα είδος κοινοβουλευτικού ελέγχου, θα έλεγα, µέσω των άλλων
µηχανισµών που έχει, να φέρει κάποια πρόταση την οποία θα
µπορούσε να συζητήσει το Σώµα και να είναι ένα βήµα πιο µπρο-
στά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά ήθελα να σας πω. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, ολοκληρώ-
νουµε τους οµιλητές µε δύο «–άκους», τον κ. Ευστάθιο Λεου-
τσάκο και τον κ. Γεώργιο Κουµουτσάκο.

Κύριε Λεουτσάκο, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ (ΣΤΑΘΗΣ) ΛΕΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι

και συναδέλφισσες, νοµίζω ότι για το θέµα που συζητάµε σή-
µερα, το µεγαλύτερο bullying το δέχθηκε ο ίδιος ο ελληνικός
λαός τα πέντε χρόνια του µνηµονίου. Μάλιστα, το δέχεται και σή-
µερα, που προσπαθούν να καλλιεργήσουν ότι ή θα πρέπει να
οδηγηθούµε στην υποταγή, στην ταπείνωση ή στην καταστροφή.
Προσπαθούν µε αυτό τον τρόπο να κατατροµοκρατήσουν έναν
ολόκληρο λαό να δεχθεί υποταγή και ταπείνωση. Αυτό είναι η πιο
ακραία µορφή του bullying.

Για το συγκεκριµένο παιδί από την Κρήτη, τον Βαγγέλη Για-
κουµάκη, νοµίζω ότι κάποιοι έκαναν ό,τι χειρότερο µπορούσαν
να κάνουν. Του έκαναν τον βίο αβίωτο και έτσι ένα παιδί, στην
πιο όµορφη και χρήσιµη ηλικία και έχοντας όλη τη ζωή µπροστά
του, οδηγήθηκε ή τον οδήγησαν στην έξοδο από τη ζωή.

Η έξαρση αυτών των περιστατικών στο σχολικό περιβάλλον
δεν είναι χωρίς αιτία και δεν γίνεται και σε ουδέτερο κοινωνικό
περιβάλλον. Εάν κανείς ρίξει µια προσεκτική µατιά, θα δει ότι
αυτό καλλιεργήθηκε και γιγαντώθηκε όταν συγκροτήθηκαν ορι-
σµένα πρότυπα σε µια Ελλάδα, σε µια χώρα που είχε επίπλαστη
ευηµερία, είχε το πρότυπο των πετυχηµένων, είχε µοντέλα στην
εµφάνιση και τη συµπεριφορά. Αλλά και στη συνέχεια στην Ελ-
λάδα των µνηµονίων, της ανεργίας και του κοινωνικού αυτοµατι-
σµού τα φαινόµενα αυτά βρήκαν πρόσφορο πεδίο.

Όποια και όποιος δεν ανταποκρίνεται σ’ αυτά τα κυρίαρχα επι-
βαλλόµενα µοντέλα από πλευράς εµφάνισης, οικονοµικής κατά-
στασης, επιλογών συµπεριφοράς και ταυτότητας, µπορεί να
βρεθεί στο στόχαστρο. Και αυτό στο πλαίσιο µιας κοινωνίας που
η έλλειψη ανοχής απέναντι στο διαφορετικό και το «ξένο» καλ-
λιεργούνταν και καλλιεργείται κυρίαρχα και από τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης. Όλα αυτά στο πλαίσιο µιας κοινωνίας που η ίδια τα
έχει δεχθεί στο σύνολό της και όχι µόνο στο σχολικό περιβάλλον,
αλλά και στο εργασιακό, το κοινωνικό και στην κατοικία.

Όλοι όσοι σήµερα που επικαλούµαστε –και δικαίως!- και ζη-
τάµε από την πολιτεία –εξάλλου αυτή είναι η υποχρέωση της πο-
λιτείας- να προστατεύσει το δικαίωµα της ασφάλειας, της υγείας
και της µάθησης, να µην ξεχνάµε τι συντελέστηκε αυτά τα χρόνια
ιδιαίτερα στο κοµµάτι των σχολικών µονάδων.

Συντελέστηκε µια βαθιά υποβάθµιση, η οποία δηµιούργησε κα-
λύτερο περιβάλλον για να αναπτυχθούν αυτά τα φαινόµενα, α-
φού, καλλιεργώντας παρεµβάσεις που είχαν έναν σκληρό, νεο-
φιλελεύθερο χαρακτήρα, ενίσχυσαν τους φραγµούς στην εκπαί-
δευση, αύξησαν τον ανταγωνισµό και τον ατοµισµό, συρρίκνω-
σαν το σύνολο του σχολικού χάρτη στη χώρα µας και απαξίωσαν
τους εκπαιδευτικούς. 

Αυτό έγινε συνεχώς επί πέντε χρόνια, µια απαξίωση της εκπαι-
δευτικής µονάδας, όταν όλοι ακόµα και εδώ τώρα συνοµολο-
γούµε ότι από τα πρώτα που θα πρέπει να αναβαθµιστούν και να
βρεθούν µέθοδοι και τρόποι για να αντιµετωπιστούν είναι η ίδια
η σχολική κοινότητα και ο ίδιος ο εκπαιδευτικός. Και πρέπει να
υπάρχει ένα τέτοιο πλαίσιο, το οποίο να µπορεί να ανταποκριθεί
και να αντιµετωπίσει µε συνέπεια και συνέχεια ένα δύσκολο φαι-
νόµενο, που, παρά τις δυσκολίες, πρέπει να ξεπεραστεί.

Νοµίζω ότι η εκπαίδευση πρέπει να αλλάξει ρότα, να στρίψει
και να καλλιεργήσει όχι µόνο γνώσεις σε εξειδικευµένα µαθή-
µατα –τα οποία και αυτά έχουν τη σηµασία τους και πρέπει να
καλλιεργηθούν-, αλλά και αξίες, όπως την αξία της αλληλεγγύης,
της συλλογικότητας, της συνεργασίας, της στήριξης του αδυνά-
του, της ανοχής στη διαφορετικότητα. 

Αυτή κατά τη γνώµη µου είναι η ουσιαστική παιδεία που πρέπει
να παρέχουµε σήµερα στους νέους, στα παιδιά από το νηπιαγω-
γείο, στο δηµοτικό, στο γυµνάσιο, ώστε να έχουν την πυγµή για
να διεκδικήσουν στην πορεία τους µέσα στην κοινωνία το δι-
καίωµα της ζωής τους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Γεώργιος Κου-

µουτσάκος έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ παρά να αντιδράσω
σε κάτι που µόλις ελέχθη, ότι η Ελλάδα υφίσταται το τελευταίο
χρονικό διάστηµα και κατά την περίοδο της κρίσης, όπως ειπώ-
θηκε, ένα bullying. Και θα ήθελα να ρωτήσω: Υπάρχει πιο ακραία
µορφή bullying από το να λέει ένα κυβερνητικός Βουλευτής ότι
θα επιβληθεί δελτίο τροφίµων και δελτίο καυσίµων; Ποιος µπορεί
να τροµάξει περισσότερο έναν λαό από αυτά τα απαράδεκτα…

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ (ΣΤΑΘΗΣ) ΛΕΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν υπήρξε ποτέ τέ-
τοια δήλωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λεουτσάκο, δεν
απευθύνεται σε εσάς. Δεν το είπατε εσείς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: … απ’ αυτά τα απαράδεκτα που
ξεστόµισε κυβερνητικός Βουλευτής.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ (ΣΤΑΘΗΣ) ΛΕΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κανένας Βουλευτής
δεν το έχει πει αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι εσείς, κύριε Λεουτσάκο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ (ΣΤΑΘΗΣ) ΛΕΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κανένας Βουλευτής.

Ξέρω για ποιον λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη χαλάσουµε τώρα

το κλίµα. Είπατε εσείς αυτά που είπατε. Ο κ. Κουµουτσάκος δι-
καιούται να πει την άποψή του ελευθέρως.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Επειδή για µια ακόµη φορά ένα
κοινωνικό φαινόµενο επιχειρείται να ιδεολογικοποιηθεί µε έναν
τρόπο που είναι µακράν του φαινοµένου, θα απαντήσω µε ένα
µόνο επιχείρηµα. 

Φαινόµενα σχολικού εκφοβισµού και βίας υπάρχουν σε κοινω-
νίες –και µάλιστα εντονότερα από ό,τι στην Ελλάδα τα τελευταία
πέντε χρόνια– που βρίσκονται σε µεγάλη ακµή οικονοµική ή που
δεν έχουν τα τροµερά προβλήµατα που περνάει η Ελλάδα αυτά
τα πέντε χρόνια. Εκεί τι συµβαίνει και υπάρχει το φαινόµενο; Ας
µείνει, λοιπόν, αυτή η απόπειρα ιδεολογικοποίησης ενός κοινω-
νικού προβλήµατος µε την απάντηση αυτή.

Είναι ένα νοσηρό φαινόµενο το φαινόµενο του ενδοσχολικού
εκφοβισµού και της βίας. Δηλητηριάζει όχι µόνο την καθηµερι-
νότητα, αλλά µπορεί και το σύνολο της ζωής των νέων παιδιών,
µε τραγικά αποτελέσµατα πολλές φορές. Μια αυτοκτονία νέου
παιδιού είναι κάτι που η κοινωνία µας δεν πρέπει να αντέχει. Και
πολλές φορές αυτές οι αυτοκτονίες είναι τυπικά αυτοκτονίες,
ενώ ουσιαστικά είναι δολοφονίες. Οδηγούνται εκεί, σε αυτό το
απονενοηµένο διάβηµα νέα παιδιά, γιατί υφίστανται µια συνεχή
πίεση, που δεν µπορούν να αντέξουν.

Προφανώς, όταν µιλάµε για σχολικό εκφοβισµό και βία, δεν µι-
λάµε για έναν περιστασιακό καβγά στη γωνία της αυλής του σχο-
λείου. Μιλάµε για φαινόµενο που έχει χαρακτηριστικά µονιµότη-
τας. Συγκεκριµένοι θύτες ή θύτης και συγκεκριµένα θύµατα ή
θύµα.

Αυτό που κάνει τόσο δύσκολο έναν αποτελεσµατικό τρόπο αν-
τιµετώπισης του φαινοµένου είναι ένα ιδιότυπο χαρακτηριστικό
που έχει. Είναι το χαρακτηριστικό µιας ιδιόµορφης οµερτά, µιας
σιωπής. Σιωπής του θύτη, που γνωρίζει ότι έχει µια παραβατική
συµπεριφορά, σιωπής του θύµατος, που δεν θέλει να εµφανίζε-
ται περιθωριοποιηµένο και ηττηµένο στη µαθητική κοινότητα,
αλλά και σιωπής ακόµα και των µαρτύρων φαινοµένων bullying.

Αυτό για να σπάσει, που είναι η πρώτη και κύρια µέθοδος για
να το αντιµετωπίσουµε, απαιτεί εγρήγορση, ενηµέρωση και συ-
νεχή εκπαίδευση. Εάν δεν µπορέσουµε να σπάσουµε αυτό τον
κύκλο της οµερτά, δεν θα µπορέσουµε ποτέ να αντιµετωπίσουµε
αυτό το φαινόµενο, το οποίο έχει πάρει πρόσφατα και µια άλλη
διάσταση, πιο δηλητηριώδη και πιο επικίνδυνη: τη διαδικτυακή
του µορφή. Ξέρετε τι συµβαίνει πολλές φορές; Το θύµα της
αυλής το πρωί γίνεται ο θύτης της νύχτας στο διαδίκτυο. Και
είναι πολύ σκληρός, γιατί εκδικείται. 

Το φαινόµενο, λοιπόν, είναι σύνθετο. Απαιτεί συνέργεια, συ-
νεργασία και συντονισµό πολλών πλευρών της δράσης της πο-
λιτείας. Ειδάλλως δεν θα µπορέσουµε να το αντιµετωπίσουµε. 

Εγώ θα ήθελα να µιλήσω µόνο –γιατί ακούστηκαν πολλές προ-
τάσεις και µακάρι το αρµόδιο Υπουργείο να τις ακούσει, να τις
µελετήσει και να προχωρήσει γρήγορα στην εφαρµογή τους,
αυτών που θεωρεί ρεαλιστικές και εφαρµόσιµες– για πολύ λίγο
για την ευρωπαϊκή διάσταση.

Κινηθείτε, κύριε Υπουργέ, προς την Ευρώπη. Ξέρω ότι δεν την
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αγαπάτε πολύ, δεν σας ταιριάζει πολύ, δεν την καταλαβαίνετε
την Ευρώπη, αλλά διεκδικήστε κοινοτικά κονδύλια για την αντι-
µετώπιση του φαινοµένου. Υπήρχαν προγράµµατα, το «ΔΑΦΝΗ»,
υπάρχει το «SAFER INTERNET», µε παρουσία και µε ενηµέρωση
για το φαινόµενο στην Ελλάδα.

Προσωπικά επιχείρησα να το κάνω, µε µια σχετική επιτυχία,
ως µέλος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, καταθέτοντας σχετικό
και το µόνο ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την αν-
τιµετώπιση του φαινοµένου και για να υπάρξει ευρωπαϊκή ηµέρα
κατά της ενδοσχολικής βίας και του εκφοβισµού. Αυτή η µέρα
δεν θα είναι µόνο µια µέρα συζήτησης, αλλά µπορεί να αντληθεί
ή να γίνει αφορµή να αντληθούν και κεφάλαια πολύ χρήσιµα και
για την ενηµέρωση και για την αντιµετώπιση.

Κλείνω µε αυτό: Το πρώτο µέληµα για την αντιµετώπιση ενός
σύνθετου, νοσηρού φαινοµένου είναι να σπάσει ο κύκλος της
σιωπής που το περιβάλλει, ο κύκλος της οµερτά µεταξύ θύτη,
θύµατος και κοινωνίας. Αυτό πρέπει να κάνουµε και σε αυτό πρέ-
πει να συµβάλλουµε. Και ελπίζω ότι η σηµερινή συζήτηση στη
Βουλή των Ελλήνων, µε πρωτοβουλία της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, συνέβαλε προς αυτήν την κατεύθυνση όσο
µπορούσε να συµβάλει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήρθε η ώρα τώρα να
µιλήσει ο Υπουργός.

Κύριε Υπουργέ, έχετε είκοσι λεπτά πρωτολογία, δέκα λεπτά
δευτερολογία, πέντε τριτολογία. Θερµή παράκληση, λόγω και
της ρητορικής σας δεινότητος, µην εξαντλήσετε όλους τους χρό-
νους. Αµέσως µετά µπαίνουµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους.

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν θα εξαντλήσω όλους τους χρόνους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς πρέπει να σας πω –
γιατί ζητήθηκε από την αρχή, από τον κ. Κρεµαστινό νοµίζω- για
την απουσία του Υπουργού. Ο Υπουργός τυχαίνει να έχει ένα
ελαφρό πρόβληµα υγείας, που δεν του επιτρέπει να είναι εδώ.
Δεν µπορώ να πω φυσικά περισσότερες λεπτοµέρειες. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Περαστικά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Περαστικά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Θα του τα διαβιβάσω,
κύριε Λοβέρδο και κυρία Χριστοφιλοπούλου.

Νοµίζω ότι µια αναβολή θα ήταν µάλλον λάθος. Νοµίζω ότι
έγινε µια πάρα πολύ καλή συζήτηση. Καταλαβαίνετε ότι µας εν-
διαφέρει πρωτίστως να κατανοήσουµε το φαινόµενο. Νοµίζω ότι
η Βουλή σε αυτό συνέβαλε σήµερα, σε δύο κατευθύνσεις: πρώ-
τον, να κατανοήσουµε το φαινόµενο και, δεύτερον, να κατευθύ-
νουµε τις δράσεις εκεί που θεωρούµε ότι είναι οι γενεσιουργές
αιτίες, που το παράγουν δηλαδή.

Θα ήθελα να πω εκ προοιµίου ότι η τοποθέτηση του κ. Καρκα-
τσούλη ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση, όσον αφορά το σηµείο
ότι το περιεχόµενο της κοινής συνεδρίασης των Επιτροπών Μορ-
φωτικών και Κοινωνικών Υποθέσεων της Βουλής. Όσον αφορά
το θέµα, πρέπει περισσότερο να στραφεί όχι σε αυτό που κάναµε
σήµερα εδώ, αλλά στην αποτίµηση των δράσεων του Υπουρ-
γείου και των προγραµµάτων, ώστε να ξέρουµε και µε µεγαλύ-
τερη άνεση να συζητήσουµε τι έγινε και πώς προχωράµε από
εκεί και πέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, να
σας διακόψω για τριάντα δευτερόλεπτα, σας παρακαλώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, πενήντα πέντε µέλη από τη Λέσχη Φιλίας Κυψέλης.

Εκ µέρους της Βουλής των Ελλήνων σάς καλωσορίζουµε στη
Βουλή και ευχαριστούµε για την επίσκεψη. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Θα έλεγα ότι το φαινόµενο
της ενδοσχολικής βίας αναπτύσσεται πάνω σε µια αντίληψη µη
ανοχής της διαφορετικότητας. Καθηµερινά ερχόµαστε σε επαφή
µε ανθρώπους οι οποίοι έχουν κάποια χαρακτηριστικά που τους
διαφοροποιούν από αυτόν τον λεγόµενο και αντιεπιστηµονικό
όρο «φυσιολογικό µέσο όρο». Δεν υπάρχει φυσιολογικός µέσος
όρος.

Στο πλαίσιο αυτό ό,τι αποκλίνει από αυτό -και αυτό είναι θέµα
παιδείας και κουλτούρας όλης της κοινωνίας- εµφανίζεται ως το
λεγόµενο κοινωνικό στίγµα, που οδηγεί τελικά στον κοινωνικό
αποκλεισµό των ατόµων. 

Υπάρχουν, όπως γνωρίζετε, πολλά είδη κοινωνικού στίγµατος.
Μπορεί να είναι σωµατικά γνωρίσµατα, όπως είναι η αναπηρία,
η σωµατική δυσπλασία, το γήρας, βεβαίως -το οποίο κάποια
στιγµή όλοι θα περάσουµε-, το στίγµα που αναφέρεται σε ψυχικά
νοσήµατα, όπως είναι ψυχική ασθένεια, εθισµός σε ουσίες. Πό-
σοι άνθρωποι, ας πούµε, ακόµα και τώρα θεωρούν ότι τα άτοµα
µε σχιζοφρένεια είναι επικίνδυνα; Άρα οδηγούνται σε µια από-
σταση από αυτά και από το σηµείο αυτό µέχρι του να φθάσουµε
στον κοινωνικό αποκλεισµό και στην προκατάληψη είναι πάρα
πολύ µικρό το διάστηµα. 

Πόσες είναι οι διακρίσεις που υφίστανται άτοµα τα οποία χα-
ρακτηρίζονται ως διαφορετικά, είτε έχουν διαφορετικό χρώµα
είτε διαφορετικό σεξουαλικό προσανατολισµό είτε διαφορετική
γλώσσα, είτε διαφορετικά -όπως είπαµε προηγουµένως- σωµα-
τικά χαρακτηριστικά και άλλα; Και πόσο το σχολείο θα έπρεπε
να ενθαρρύνει προγράµµατα που να βοηθούν τον µαθητή στο να
θεωρεί ότι το διαφορετικό είναι απολύτως φυσιολογικό, καθώς
κάποια στιγµή ο καθένας εξ ηµών µπορεί να µεταπέσει στην κα-
τηγορία του διαφορετικού; 

Παραδείγµατος χάριν, ένας άστεγος. Μπορεί ο καθένας από
εµάς να βρεθεί στη θέση αστέγου ή ενός µετανάστη -όπως
έχουµε δει πολλά παιδιά της Ελλάδας, της χώρας µας, να φεύ-
γουν τώρα ως µετανάστες- ή µπορεί να µεταπέσει το επόµενο
δεκάλεπτο σε µια κατάσταση ΑΜΕΑ από ένα τροχαίο ατύχηµα.
Και, βεβαίως, είναι και το αναπόφευκτο γήρας, µε τη σωµατική
ανικανότητα που επιφέρει.

Αυτό είναι µια ολόκληρη κουλτούρα, η οποία µπορεί στο πλαί-
σιο της διδαχής, της διαπολιτισµικότητας, µε ολόκληρα προ-
γράµµατα να διδάσκεται. Η κ. Χριστοφιλοπούλου νοµίζω ότι µε
την πρώτη οµιλία της εντόπισε σωστά τη λέξη «πρόληψη». Η πρό-
ληψη περιλαµβάνει κι αυτή τον σεβασµό της διαφορετικότητας. 

Θα έλεγα ότι ένα άτοµο το οποίο παρουσιάζει µια διαφορετι-
κότητα το δυσκολότερο ζήτηµα που έχει να αντιµετωπίσει είναι
όχι αυτή ταύτη τη διαφορετικότητα, αλλά την αρνητική στάση
της κοινωνίας απέναντι σε αυτήν τη διαφορετικότητα. Ενσωµα-
τώνει, ξέρετε, µέσω του βλέµµατος των άλλων, που είναι ο κα-
θρέφτης, ότι το ίδιο είναι διαφορετικό, άρα κατώτερο. Άρα δεν
έχει και ίδια δικαιώµατα. Έτσι µπορεί να υποστεί και τη σχολική
βία και την πάσης φύσεως βία, γιατί πραγµατικά είναι ένα άτοµο
το οποίο έχει ενσωµατώσει ότι είναι κατώτερο, άρα δεν αξίζει. 

Βέβαια, είναι αλήθεια πως πολλά άτοµα δεν γνωρίζουν πώς να
φερθούν σε ένα άτοµο µε αναπηρία ή άλλου είδους απόκλιση
και γίνονται -χωρίς πάντα να το συνειδητοποιούν- φορείς στερε-
οτύπων και προκαταλήψεων, µε συχνές αντιδράσεις, όπως το
επίµονο κοίταγµα σε ένα άτοµο που είναι διαφορετικό ή αδιάκρι-
τες ερωτήσεις ή συµπεριφορά απόρριψης των ατόµων αυτών. 

Όσον αφορά τα προβλήµατα ψυχικής υγείας, είναι πολύ πιο
συχνά από ό,τι πιστεύει η επικρατούσα κοινωνική αντίληψη. Σύµ-
φωνα µε διεθνείς επιστηµονικές έρευνες, το 1/5 των ενηλίκων
έχει βιώσει τουλάχιστον µια φορά σε κάποιο στάδιο της ζωής του
κάποια εµπειρία ψυχικής δυσλειτουργίας. Έτσι, λοιπόν, θα έλεγα
ότι τα όρια ανάµεσα στο «φυσιολογικό» και στο «παθολογικό»
είναι πολλές φορές δυσδιάκριτα και πολύ εύκολα µπορεί να πε-
ράσει ο καθένας, όπως ανέφερα προηγουµένως, από τη µια κα-
τηγορία στην άλλη. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να συζη-
τήσουµε αυτό το ζήτηµα. Ορθώς µας απασχολεί. Η πρωτοβουλία
που αναλήφθηκε από τους συναδέλφους Βουλευτές είναι άξια
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επαίνων. Στόχος, βέβαια, του Υπουργείου σε αυτήν τη συζήτηση
δεν είναι να εστιάσουµε στα τραγικά γεγονότα που συνέβησαν
και όχι γιατί δεν τα θεωρούµε σηµαντικά, αλλά γιατί σήµερα πρέ-
πει να αποσαφηνίσουµε τις δράσεις της πολιτείας στην κατεύ-
θυνση της καταπολέµησης της ενδοσχολικής βίας, ώστε να µη
χρειαστεί να κάνουµε τέτοια συζήτηση ποτέ ξανά. 

Ακούγοντας τις τοποθετήσεις προηγουµένως, θα ήθελα να
υπογραµµίσω το γεγονός ότι η καταπολέµηση του φαινοµένου
ενδοσχολικής βίας εξαρτάται, όπως ο καθένας κατανοεί βε-
βαίως, από µια πληθώρα παραγόντων και συναρτάται άµεσα µε
τις γενικότερες κοινωνικές συνθήκες, οι οποίες, σε περιπτώσεις
κοινωνικής και οικονοµικής κρίσης, όπως η σηµερινή, λειτουρ-
γούν δυστυχώς πολλαπλασιαστικά.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που τίθεται είναι πώς µπορεί το Υπουρ-
γείο να απαντήσει ουσιαστικά και αποτελεσµατικά σε ένα τόσο
πολυδιάστατο φαινόµενο, το οποίο αφορά βεβαίως το σχολικό
περιβάλλον, αλλά οι πραγµατικές αιτίες του πολλές φορές το
υπερβαίνουν. Και ακόµη γνωρίζουµε ότι δεν είναι ανεξάρτητη η
οικονοµική κρίση που βιώνουµε από την ένταση του φαινοµένου
που θα συνεχίσει και το επόµενο διάστηµα. 

Σε αυτό το πλαίσιο, µετά από αυτήν την εισαγωγή, ήθελα να
σας πω ότι το Υπουργείο Παιδείας έχει εστιάσει την προσοχή του
σε δύο δέσµες δράσεων: Αφ’ ενός στις δράσεις καταγραφής,
πρόληψης και παρέµβασης και αφ’ ετέρου στις δράσεις ευαισθη-
τοποίησης και ενηµέρωσης. Και πρέπει να σας πω από την αρχή,
µε κάθε εντιµότητα, ότι αυτούς τους τοµείς δεν τους επινοούµε.
Δεν αρχίζουµε από το µηδέν, δεν ερχόµαστε να πούµε ότι δεν
έχει γίνει τίποτα και ότι τα τραγικά φαινόµενα που παρουσιάστη-
καν ήταν αποτέλεσµα µιας ανυπαρξίας πολιτικής. Σε καµµία πε-
ρίπτωση. Αξιοποιούµε τις προσπάθειες που είχαν καταβληθεί στο
παρελθόν, συνεχίζουµε τις θετικές δράσεις και η αποτίµηση που
λέµε να κάνουµε σε αυτήν την κοινή συνεδρίαση είναι περισσό-
τερο για να ενισχύσουµε τις προσπάθειες από εδώ και πέρα, χτί-
ζοντας πάνω σε ό,τι έχει γίνει µέχρι στιγµής.

Προτού αναφερθώ αναλυτικά, λοιπόν, σε όλες τις παρεµβά-
σεις που εξελίσσονται αυτήν τη στιγµή από το Υπουργείο Παι-
δείας, θέλω να επισηµάνω µια διάσταση του ζητήµατος η οποία,
κατά την άποψή µας, είναι ιδιαίτερα σηµαντική.

Στην αντιµετώπιση, λοιπόν, του φαινοµένου της σχολικής βίας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά και στην πρόληψή του -θα
πω κάτι κοινότοπο- θεµέλιος λίθος είναι ο εκπαιδευτικός και η
πολύτιµη δουλειά που κάνει εντός κι εκτός τάξης. Οι θετικές ανα-
παραστάσεις που αναµεταδίδει στους µαθητές και η εργασία του
πάνω στην εξοικείωση των παιδιών µε τη διαφορετικότητα, όπως
την ανέφερα και προηγουµένως, αποτελούν τα βασικά εργαλεία
πάνω στα οποία εµείς ως πολιτική ηγεσία χτίζουµε τις παρεµβά-
σεις µας πάνω σε αυτό το θέµα. 

Αυτός είναι κι ένας από τους λόγους για τους οποίους από την
αρχή που αναλάβαµε στο Υπουργείο Παιδείας εργαζόµαστε για
τη δηµιουργία θετικού κλίµατος στη σχολική µονάδα, µέσω της
στήριξης των εκπαιδευτικών και του έργου τους. Αυτό ακριβώς
το κίνητρο διαπερνά κάθετα κάθε παρέµβασή µας και θα πρέπει
να πω, σε ό,τι αφορά τα µηνύµατα που λαµβάνουµε, ότι φαίνεται
πως έχουµε µια βελτίωση του σχολικού κλίµατος παρ’ όλα τα
πολύ σηµαντικά -οικονοµικά και άλλα- προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουµε και ως χώρα. Γι’ αυτό τον λόγο δίνουµε ιδιαίτερη ση-
µασία στην επιµόρφωση των εκπαιδευτικών –το αναφέρω για την
κ. Χριστοφιλοπούλου- µε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες, που θα
χρειαστεί κάποια στιγµή να πούµε, ίσως και σε αυτήν την κοινή
συνεδρίαση. 

Σε ό,τι αφορά τις δοµηµένες κι εξελισσόµενες δράσεις του
Υπουργείου Παιδείας, στην κατεύθυνση της αντιµετώπισης της
σχολικής βίας, κινούµαστε σε δύο διακριτά επίπεδα: 

Αφ’ ενός οργανώνουµε σηµαντικές δράσεις εξωστρέφειας και
ευαισθητοποίησης, οι οποίες απευθύνονται σε ολόκληρη την εκ-
παιδευτική κοινότητα και στοχεύουν στον συντονισµό των προ-
σπαθειών όλων -εκπαιδευτικών, µαθητών, γονέων- µε συµβολικό
χαρακτήρα θα έλεγα. Ένα παράδειγµα -προφανώς δεν εξαντλεί-
ται σε αυτό- είναι η Πανελλήνια Ηµέρα Κατά της Σχολικής Βίας,
η 6η Μαρτίου, όπου δίνεται η ευκαιρία σε όλες τις σχολικές µο-
νάδες να συζητήσουν διεξοδικά το θέµα της καταπολέµησης του

σχολικού εκφοβισµού, να οργανώσουν ουσιαστικές εκδηλώσεις
ευαισθητοποίησης, αφιερώνοντας τον χρόνο στην ενηµέρωση
και στην ουσιαστική συµµετοχή των µαθητών σε ένα δηµιουργικό
πλαίσιο προβληµατισµού πάνω σε σηµαντικά κοινωνικά ζητή-
µατα, όπως είναι τα φαινόµενα των διακρίσεων µε βάση, όπως
αναφέρθηκε, τα ιδιαίτερα φυσικά και πολιτισµικά χαρακτηριστικά
οµάδων ή προσώπων, όπως ήταν αυτά που είπαµε, οι γενεαλο-
γικές καταβολές, η εθνοτική ταυτότητα, η αναπηρία κ.λπ..

Τη σηµασία αυτής της ηµέρας έτυχε να τη ζήσω στο Υπουρ-
γείο, όταν ήρθαν πολλά παιδιά για να παρουσιάσουν τις δράσεις
που έκαναν καθ’ όλη τη διάρκεια της σχολικής χρονιάς. Δεν είχε,
δηλαδή, έναν πανηγυρικό µόνο χαρακτήρα, αλλά ήταν και µια
κατάθεση δουλειάς που γινόταν όλο το προηγούµενο διάστηµα.
Με αυτήν την έννοια, νοµίζω ότι ξεφεύγει από τον συµβολικό χα-
ρακτήρα κι έχει ένα ουσιαστικό περιεχόµενο. 

Αντίστοιχες δράσεις διοργανώνονται κάθε χρόνο και σε συ-
νεργασία µε άλλους φορείς που δραστηριοποιούνται στο κοινω-
νικό επίπεδο και οι οποίοι µεταφέρουν τις εµπειρίες τους στους
µαθητές, στο πλαίσιο παρουσίασης της δουλειάς τους, όπως
αυτό που σας είπα. 

Αυτές οι δράσεις υλοποιούνται συχνά µε φορείς που εργάζον-
ται στον χώρο της υγείας, όπως αναφέρθηκε από την κ. Χριστο-
φιλοπούλου στην αρχή, στον χώρο της πρόληψης των εξαρτή-
σεων, αλλά και σε άλλους κοινωνικούς χώρους, µε τους οποίους
επιχειρούµε το µέγιστο της συνεργασίας κι αυτήν την κατεύ-
θυνση ενθαρρύνουµε να ακολουθήσουν όλοι οι φορείς της εκ-
παιδευτικής κοινότητας, λαµβάνοντας ενεργές πρωτοβουλίες
στο θέµα αυτό. 

Είµαστε, λοιπόν, ανοιχτοί σε δράσεις που δηµιουργούνται στο
πεδίο και στην κοινωνία και στηρίζουµε τις συνέργειες σε τοπικό
αλλά και σε ευρύτερο πεδίο, ώστε το σχολείο και η κοινωνία να
αλληλοεπιδρούν εποικοδοµητικά στο θέµα της καταπολέµησης
της βίας, του ρατσισµού και του αποκλεισµού σε όλες τις µορ-
φές. Είναι αυτό που είπε η κ. Κατριβάνου, ότι, ενώ οι εκπαιδευτι-
κοί µας σε µερικά ζητήµατα είναι πιο εξοικειωµένοι, σε άλλα είναι
λιγότερο και αυτό θα πρέπει να το αντιµετωπίσουµε, ώστε να
αποκτήσουν τον αναγκαίο εξοπλισµό για να αντιµετωπίζουν όλες
τις µορφές διάκρισης, στον βαθµό που αυτές οι µορφές διάκρι-
σης, όταν τις αφήσουµε ανεξέλεγκτες, στο τέλος θα καταλήξουν
σ’ αυτό το πολύ αρνητικό αποτέλεσµα της ενδοσχολικής βίας. 

Με αυτή τη λογική, λοιπόν, ξεκινήσαµε τη δουλειά µας στο
Υπουργείο και το feedback που λαµβάνουµε είναι ότι εξελίσσον-
ται σηµαντικές πρωτοβουλίες, τις οποίες θα µπορούσαµε να εν-
θαρρύνουµε. 

Προφανώς και γνωρίζουµε ότι, για να στηριχθούν όλες αυτές
οι δράσεις και πρωτοβουλίες, χρειάζεται µια σταθερή πλαισίωση
από δοµές οι οποίες θα εργάζονται σε µόνιµη βάση στο πεδίο
καταπολέµησης της σχολικής βίας αλλά και στην πρόληψή της,
ώστε να µη φθάνουµε ποτέ σε σηµείο που µια τραγωδία θα στιγ-
µατίζει µε τραγικό τρόπο τη σχολική µας ζωή. 

Σ’ αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο το Υπουργείο Παιδείας έχει ανα-
πτύξει µια σειρά –κι όπως εξήγησα προηγουµένως, το «έχει ανα-
πτύξει» σηµαίνει ότι το πήραµε και το συνεχίζουµε- από θεσµικές
συνεργασίες και δοµές, τις οποίες στηρίζουµε, ώστε να λειτουρ-
γεί ένα µόνιµο δίκτυο παρέµβασης στα σχολεία για την αντιµε-
τώπιση φαινοµένων ενδοσχολικής βίας. 

Σ’ αυτό το δίκτυο συνεργασιών εντάσσονται δράσεις πρόλη-
ψης και αντιµετώπισης πρακτικών που µπορεί να οδηγήσουν σε
αρνητικά γεγονότα. Η βασική µας στόχευση στην κατεύθυνση
αυτή είναι η ισχυροποίηση ενός µόνιµου δικτύου πρόληψης και
αντιµετώπισης της σχολικής βίας σε πανελλαδικό επίπεδο, το
οποίο εκτείνεται σε ολόκληρη την εκπαιδευτική κοινότητα. 

Οι πυλώνες στους οποίους εδράζεται το δίκτυο είναι τρεις. 
Πρώτος πυλώνας: Η καταγραφή, η πρόληψη, η έγκαιρη διά-

γνωση και η αντιµετώπιση σε πρώιµο στάδιο των φαινοµένων της
σχολικής βίας.

Δεύτερος πυλώνας: Η ευαισθητοποίηση και η ενεργός συµµε-
τοχή στο δίκτυο ολόκληρης της εκπαιδευτικής κοινότητας, των
γονέων και της ευρύτερης κοινωνίας. 

Τρίτος πυλώνας: Η αντιµετώπιση των φαινοµένων σχολικής
βίας, µε τη συµµετοχή όλων των εξειδικευµένων φορέων, σε από-
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λυτη συνεργασία µε τη σχολική κοινότητα. 
Ορισµένες µορφές που µπορούν να βοηθήσουν -αναφέρθηκαν

και από άλλους οµιλητές- είναι αυτά τα προγράµµατα που έχουν
βιωµατικό χαρακτήρα. Δεν είναι µόνο διαλέξεις ή κείµενα. Αυτά
τα εργαστήρια θα βελτιώνουν τις κοινωνικές δεξιότητες και τις
σχέσεις συνύπαρξης και συνεργασίας. 

Επίσης η καθιέρωση διαδικασιών ακρόασης, όταν εκδηλώνεται
ένα περιστατικό βίας, και η ανάθεση ρόλου συµβούλων και µε-
σολαβητών σε εκπαιδευτικούς µε ειδικές γνώσεις και δεξιότητες,
θα δίνει τη δυνατότητα στους µαθητές να εξηγούν τις συµπερι-
φορές τους, να εκφράζουν τις απόψεις τους, να επικοινωνούν
ύστερα από την εκδήλωση συγκρούσεων ή βίαιων ενεργειών και
να γίνεται προσπάθεια συµφιλίωσης µεταξύ των εµπλεκοµένων.

Αναφέρω, επίσης, ενδεικτικά αυτό που είπε και η κ. Κατριβά-
νου για ενίσχυση του ρόλου των ίδιων των µαθητών στη διαδικα-
σία επίλυσης συγκρούσεων, ενδεχοµένως µε τη δηµιουργία
οµάδων φιλίας ή διαµεσολάβησης, ανάλογα µε τις δυνατότητες
υποστήριξης αυτών από εκπαιδευτικούς του σχολείου, καθώς
και ανάπτυξη υποστηρικτικών µηχανισµών -σε αυτό υστερούµε-
, δηλαδή η δυνατότητα προσφυγής σε εξειδικευµένους επιστή-
µονες. Λέω «υστερούµε». Δεν είναι ανύπαρκτες αυτές οι δοµές,
αλλά θα έπρεπε να επεκταθούν σε όλα τα σχολικά συγκροτή-
µατα και τις σχολικές µονάδες, να υπάρχουν δηλαδή ψυχολόγοι,
κοινωνικοί λειτουργοί κ.λπ., ώστε σε περιπτώσεις που κρίνεται
αναγκαίο να προστρέχουµε σ’ αυτούς, ζητώντας τη βοήθειά
τους.

Επίσης µπορεί να βοηθήσει η ανάπτυξη προαιρετικών οµαδι-
κών δραστηριοτήτων που ενδιαφέρουν τους µαθητές και βοη-
θούν στην καλλιέργεια στενότερων δεσµών και σχέσεων συνερ-
γασίας µεταξύ τους και υπάρχουν και πολλά πολλά άλλα. 

Για να ολοκληρώσω την αρχική αυτή τοποθέτηση, θα ήθελα
να σας πω ότι έχει ήδη ξεκινήσει η υλοποίηση του προγράµµατος
«Ανάπτυξη και Λειτουργία Δικτύου Πρόληψης και Αντιµετώπισης
Φαινοµένων Σχολικής Βίας και Εκφοβισµού». Αυτό είναι το δί-
κτυο. 

Έχει µεγάλη σηµασία για εµάς και θα φροντίσουµε ώστε µέσα
από τις δράσεις και την καθηµερινή παρουσία στο σχολείο να
υπάρξει αντιµετώπιση του προβλήµατος σε βάθος, µε σταθερό-
τητα και όχι επιφανειακά, µε ψυχραιµία, χωρίς τη δηµιουργία φο-
βιών ή παρασυρόµενοι από την καλλιέργεια ενός είδους «ηθικού
πανικού», κυρίως λόγω του τρόπου που αντιµετωπίζουν το θέµα
τα ΜΜΕ. 

Το πλαίσιο αυτό, λοιπόν, το υφιστάµενο δίκτυο πρόληψης και
αντιµετώπισης των φαινοµένων σχολικής βίας και εκφοβισµού
απευθύνεται σε όλους τους µαθητές και τους γονείς, συνεργά-
ζεται µε όλα τα τοπικά δίκτυα πρόληψης και φυσικά µε τις τοπι-
κές κοινωνίες. 

Στην κορυφή αυτού του δικτύου βρίσκεται µια κεντρική επι-
στηµονική επιτροπή, η οποία αποτελείται από έγκριτους ειδικούς
µε πολύχρονη εµπειρία πάνω στο θέµα και η οποία διαδραµατίζει
έναν κρίσιµο, υποστηρικτικό και συµβουλευτικό ρόλο ολόκληρου
του δικτύου. 

Όπως γνωρίζετε, η δοµή του δικτύου εκτείνεται σε δεκατρείς
περιφερειακές διευθύνσεις εκπαίδευσης, όπου λειτουργούν δε-
κατρείς επιτροπές συντονιστών δράσης και ταυτόχρονα αντί-
στοιχες περιφερειακές οµάδες δράσεων πρόληψης, στις οποίες
συµµετέχουν πάνω από τετρακόσια στελέχη εκπαίδευσης, ενώ
σε επίπεδο σχολικών µονάδων, στο δίκτυο συµµετέχουν δεκαε-
ξίµισι χιλιάδες εκπαιδευτικοί, δύο ανά σχολική µονάδα, µε συ-
νεχή επιµόρφωση στα ζητήµατα αντιµετώπισης της σχολικής
βίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Στόχος µας είναι αυτό το σηµαντικότατο δίκτυο να ισχυροποι-

ηθεί και να δηµιουργήσει δοµηµένες συνεργασίες σε όλες τις το-
πικές κοινωνίες, ώστε η καθηµερινότητα της προσπάθειας ενά-
ντια στη σχολική βία να γίνει συνολικός στόχος σε κάθε σχολείο,
σε κάθε γειτονιά. 

Οι προτάσεις που ακούστηκαν για «σχολείο ανοιχτό και το
απόγευµα», σε συνεργασία και µε άλλους φορείς, κυρίως τους

γονείς, βεβαίως είναι σε µια πολύ θετική κατεύθυνση. Για να προ-
χωρήσει αυτό το πρόγραµµα, αλλά και άλλα σχετικά, όπως ανα-
φέρθηκε προηγουµένως, βασιζόµαστε κυρίως στους εκπαιδευτι-
κούς. Χρειαζόµαστε πρωτίστως εκπαιδευτικούς εκπαιδευµένους,
µε παιδαγωγικό εξοπλισµό, µε κέφι, µε µεράκι, ευαισθησίες, εκ-
παιδευτικούς που θα διαθέτουν παραπάνω χρόνο για να δηµι-
ουργήσουν ένα σχολείο δηµοκρατικό και ευχάριστο, στο οποίο
τα παιδιά να µαθαίνουν πώς να συνδιαµορφώνουν τους κανόνες
συνύπαρξης και στο οποίο θα µαθαίνουν πώς θα αντιµετωπίζουν
τα προβλήµατά τους και κυρίως πώς δεν θα φοβούνται να µιλή-
σουν και να αντιδράσουν όταν αντιµετωπίζουν συµπεριφορές
που τα προσβάλλουν ή τα θέτουν σε διακινδύνευση. 

Αν δεν αλλάξει η κουλτούρα, το κλίµα, η ατµόσφαιρα στο σχο-
λείο, αν δεν υπάρξει κινητοποίηση και κλίµα συνεργασίας µε κοι-
νούς στόχους ανάµεσα σε όλους τους παράγοντες της σχολικής
κοινότητας και αν δεν µπουν µπροστά οι εκπαιδευτικοί µε διά-
θεση προσφοράς χρόνου και ενέργειας, µε πνεύµα συνεισφο-
ράς, καταλαβαίνετε ότι το δηµοκρατικό, κοινοτικό, συνεργατικό
σχολείο και αυτό το πρόγραµµα δεν θα λειτουργήσει. 

Κλείνοντας αυτή την πρώτη παρέµβαση, θα ήθελα να επανα-
λάβω ότι η νέα ηγεσία στο Υπουργείο Παιδείας είναι απολύτως
ανοικτή και στη Βουλή αλλά και σε όλους τους φορείς για κοινή
επεξεργασία δράσεων και για τη µελέτη όλων των προτάσεων
που µπορούν να συµβάλλουν θετικά στην αντιµετώπιση της σχο-
λικής βίας αλλά και στην κατεύθυνση της δηµιουργίας θετικού
κλίµατος σε ολόκληρη την εκπαιδευτική κοινότητα. 

Τα υπόλοιπα, αν χρειαστεί, µπορούµε να τα πούµε στη συνέ-
χεια, µετά τις παρατηρήσεις των συναδέλφων. 

Σας ευχαριστώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έβαλα

το θέµα των πανεπιστηµιακών τµηµάτων…
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Μην απευθύνεστε σε
εµένα, αλλά στον Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, ο Υπουργός θα απαντήσει στη δευτερολογία του, µε την
παράκληση εκ µέρους µου να είναι πιο συγκεκριµένος, και σε
άλλες παρατηρήσεις-ερωτήσεις που ακούστηκαν, παρά την
ωραία, χαµηλών τόνων οµιλία του. 

Ξεκινάµε τις τοποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων από τον κ. Ανδρέα Λοβέρδο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ. Όταν τελειώσει ο κ. Λοβέρδος, σας υποβάλλω µια
θερµή παράκληση, για να µην πάει κολυµπώντας στο Ηράκλειο
της Κρήτης ο κ. Συντυχάκης, να τοποθετηθείτε για το αν δέχεστε
να προταχθεί ή όχι. Εγώ δεν µπορώ να πάρω τέτοια απόφαση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Από εµένα, ναι. 
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κι από εµένα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, έχετε

τον λόγο. 
Ο κ. Συντυχάκης θα µιλήσει µετά από εσάς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε

Υπουργέ, αν κάποιος γονιός µαθητή που έχει υποφέρει από bul-
lying παρακολουθούσε τη συζήτηση στη Βουλή σήµερα, που
είναι πολύ ενδιαφέρουσα, αλλά διαπίστωνε ότι αυτό που βγαίνει
ως κοινή συνισταµένη από πολλούς είναι ότι θα πρέπει να συζη-
τήσουµε το θέµα, να εµβαθύνουµε στο θέµα, για να καταλήξουµε
στα αναγκαία µέτρα, θα αισθανόταν πραγµατικά πάρα πολύ
άσχηµα. 

Είναι ένα θέµα που η υπόθεση του Βαγγέλη Γιακουµάκη το
έχει φέρει πάρα πολύ έντονα µέσα στα σπίτια όλων των ανθρώ-
πων και δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανένας, µα κανένας λόγος να
εµβαθύνουµε σε κάτι –σε τίποτα- στο θέµα αυτό. 

Το τι είναι bullying νοµίζω ότι ο κ. Κρεµαστινός το αποσαφή-
νισε. Το ποιο είναι το πρόβληµα η κ. Χριστοφιλοπούλου και όλοι
οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ αλλά και όλων των κοµµάτων το εντό-
πισαν. Ως εκ περισσού γίνεται η συζήτηση αυτή, αν το θέµα της
είναι ο εντοπισµός του προβλήµατος. Η συζήτηση αυτή είναι
χρήσιµη από τη στιγµή που συζητάµε τι πρέπει να κάνουµε.

Όπως σωστά διαπιστώνετε, έχουν γίνει αρκετά πράγµατα, σε
µια κατεύθυνση ολοκλήρωσης πια των δράσεων της ελληνικής
πολιτείας και πρέπει να τα πάτε παρακάτω. Εάν, όµως, κυρίες
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και κύριοι Βουλευτές, για το θέµα χρησιµοποιήσω και τη δική µου
εµπειρία ως Υπουργού για επτά µήνες στο Υπουργείο Παιδείας,
το πιο βασικό πρόβληµα είναι αυτό το οποίο ανέφερε ο κ. Κων-
σταντόπουλος, η ανάγκη να υπάρξει µια κινητή µονάδα παρέµ-
βασης. 

Ο κ. Κρεµαστινός µού έδειξε πριν από λίγο κάτι που το γνώ-
ριζα, αλλά δεν είχα τα στατιστικά στοιχεία. Το πρώτο πρόβληµα
που δηµιουργεί τις προϋποθέσεις bullying είναι η έλλειψη ισχύος,
το ανίσχυρον από την πλευρά του θύµατος, µε ένα ποσοστό,
κύριε καθηγητά, 57%. 

Η κινητή, λοιπόν, µονάδα είναι το άλφα και το ωµέγα. Και αν
δείτε το πρόβληµα που υπάρχει εκεί όπου υπάρχουν οι δοµές
που έχουµε δηµιουργήσει, αλλά που ένας διευθυντής δεν µπορεί
να τα βγάλει πέρα, γιατί δεν προλαβαίνει, γιατί φοβάται κι αυτός,
γιατί δεν καταλαβαίνει κ.λπ., και το δείτε αυτό ως συνολικό πρό-
βληµα, θα καταλάβετε ότι καλή είναι η εµβάθυνση και οι συζητή-
σεις, είναι όµως άχρηστα, αφού το πρόβληµα το ξέρουµε. Τι
άλλο να δούµε; 

Το βασικό πρόβληµα είναι η ύπαρξη αυτής της µονάδας πα-
ρέµβασης, η οποία πρέπει να λειτουργεί πάρα πολύ γρήγορα και
να δώσει τη βεβαιότητα µέσα στο σχολείο, στο διδακτικό προ-
σωπικό, στους µαθητές, ότι κάτι κινείται σε πεδίο παρακολούθη-
σης και παρέµβασης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µιλώ ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος και θα µου επιτρέψετε να κάνω µια αναφορά στα γε-
νικότερα, όπως έκαναν και άλλοι οµιλητές από το Βήµα αυτό.
Έχουµε κάποια εξέλιξη, τώρα που συζητάµε το ζήτηµα του σχο-
λικού εκφοβισµού και της βίας. Γιατί δεν πρέπει να συζητάµε τα
θέµατα αυτά όταν ένα έγκληµα, όπως, για παράδειγµα, εναντίον
αυτού του παιδιού στα Γιάννενα, το φέρνει στην επικαιρότητα
και να ξεχνάµε το πρόβληµα όταν φεύγουν τα φώτα της επικαι-
ρότητας από το έγκληµα ή από το πρόβληµα. Εµείς αποδει-
κνύουµε ότι έχουµε ζωντανή τη µνήµη για µεγάλα θέµατα, όπως
αυτό του bullying.

Πέρα, όµως, από αυτό, η Παρασκευή αυτή που συζητάµε, προ
της Δευτέρας, που όπως φαίνεται θα έχουµε τελικές αποφάσεις,
είναι µια στιγµή που η Εθνική Αντιπροσωπεία θα ήταν αδικαιολό-
γητη αν δεν είχε ως πρώτο της θέµα τις εξελίξεις που αφορούν
τη χώρα στο 100% των προβληµάτων της. Και γι’ αυτό, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πρέπει να κάνουµε µια
ανακεφαλαίωση, προ της τελικής στιγµής της Δευτέρας. Όλα
δείχνουν ότι είναι η τελική στιγµή, θα το δούµε όµως και αυτό.

Είναι πια καταφανές πως µια Κυβέρνηση κορόιδεψε τον ελλη-
νικό λαό, πήρε τη νοµιµοποίηση της λαϊκής κυριαρχίας και απέ-
δειξε αµέσως ότι κανένα σχέδιο δεν είχε, ούτε για το πώς θα
διαγράψει µονοµερώς το χρέος ούτε για το πώς µονοκοντυλιά
θα διαγράψει το µνηµόνιο, πώς θα χρηµατοδοτηθεί από την Κίνα
και τη Ρωσία κ.λπ.. 

Σε όλα απεδείχθη πως δεν υπήρχε τίποτα και η οµιλία του
Πρωθυπουργού, πριν από δύο εβδοµάδες από το Βήµα αυτό,
ήταν η οµολογία ότι τώρα κατάλαβε τι ακριβώς συµβαίνει. Γέφυ-
ρες, ενδιάµεσες συµφωνίες, έντιµες συµφωνίες, επώδυνες συµ-
φωνίες, ρήξεις κ.λπ. είναι θέµατα που δεν είναι κατανοητά σε
κάποιον που µε στοιχειώδη παρατηρητικότητα κοιτά τι γίνεται
στη χώρα µας, τουλάχιστον από το 2009 και µετά.

Δεν υπάρχει ρήξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Υπάρχει µία
κατάσταση κατά την οποία η χώρα πάει στο χωράφι των πιστω-
τικών γεγονότων ή και της πτώχευσης, αναδιπλώνεται και ταπει-
νωµένη ζητάει συµβιβασµό από πολύ χειρότερες θέσεις. Αυτή
είναι η ρήξη, της οποίας τόσες φορές συνάδελφοι από την πλει-
οψηφία επικαλούνται την αξία.

Και τελικά -πρέπει να το καταλάβουµε πάρα πολύ καλά αυτό-
εκεί που φτάσατε την κατάσταση µετά από πέντε µήνες έχετε
ένα δίληµµα του οποίου και τα δύο σκέλη είναι τραγικά. Η µόνη
διαφοροποίηση του ενός σκέλους από το άλλο είναι η ποσότητα
και η ποιότητα της καταστροφής. Τα µέτρα σε βάρος του ελλη-
νικού λαού προέκυψαν και τα ελλείµµατα είναι αυτά που είναι
από το ότι από τον Δεκέµβριο και µετά η χώρα βαδίζει στο που-
θενά. Και όσα θα χρειαστεί να γίνουν σε αυτόν τον τόπο εάν η
χώρα πτωχεύσει. Ή το ένα ή το άλλο. Εκεί φέρατε τα πράγµατα.

Χθες έδειξε ο λαός στην Αθήνα κάτι το οποίο σάς το λέµε πολ-

λές φορές. Θα σας το πω πολύ ανοιχτά. Το έχω πει και άλλη
φορά, πριν αναλάβετε εσείς. Δεν έχετε τη νοµιµοποίηση –όπως
το παραδέχεστε- να πάτε τη χώρα στα βράχια. 

Αλλά, εάν για κάποιους από εσάς -νοµίζω ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος κ. Πετράκος είναι ένας απ’ αυτούς, αλλά δεν είµαι
και βέβαιος- πρέπει να παρακολουθήσουµε αυτά που ακούµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι τώρα προσωπι-
κές αναφορές. Ούτως ή άλλως κρατάει σηµειώσεις ο κ. Πετρά-
κος, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πολιτικά µιλάω. Έχει άλλωστε τη δυ-
νατότητα να µιλήσει αµέσως µετά. 

Λένε διάφοροι Υπουργοί, Βουλευτές ότι η ρήξη και η αλλαγή
νοµίσµατος ή το οτιδήποτε δεν είναι και κάτι σοβαρό και φοβερό
–δεν το λένε ανοιχτά αυτό, το εννοούν, όµως-, ότι δεν υπάρχει
κάποιο ιδιαίτερα σοβαρό πρόβληµα. Kάποιους µήνες θα δυσκο-
λευτούµε και µετά θα ξαναβρούµε τον δρόµο µας!

Ένας µείζων Υπουργός είπε χτες –τον άκουσα- ότι πιο πολύ
κακό θα πάθουν οι άλλοι στην Ευρώπη απ’ αυτή την ταλαιπωρία
των ολίγων µηνών που θα πάθουµε εµείς επί απολύτως αρνητι-
κού σεναρίου.

Δεν θα σας αφήσει ο λαός να κάνετε κάτι τέτοιο. Δεν υπάρχει
περίπτωση. Και όποιος το αποτολµήσει παρά τη λαϊκή εντολή –
που έχετε παραδεχθεί ότι είναι το ακριβώς αντίθετο µιας οδυνη-
ρής προοπτικής πτώχευσης και χρεοκοπίας και αλλαγής νοµίσ-
µατος- υπάρχει Γουδή. Όχι Γουδή του Ζορµπά, όχι Γουδή του
Κινήµατος του 1909, αλλά το άλλο. 

Γιατί δεν είµαστε όλοι µετριοπαθείς εδώ, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Εγώ φιλοδοξώ να ανήκω εκεί και δεν θα µετακινηθώ.
Ποτέ µου στην Αίθουσα αυτή, επί δεκαπέντε χρόνια που υπηρετώ
τον κοινοβουλευτισµό που πιστεύω, δεν έχω µιλήσει εναντίον συ-
ναδέλφου, δεν έχω υψώσει τη φωνή της βίας. Ποτέ µου! Και δεν
θα το κάνω.

Αλλά η χώρα δεν αποτελείται από µετριοπαθείς. Η χώρα έχει
αποδειχθεί ιστορικά ότι αποτελείται από ανθρώπους που περ-
νούν τα όρια. Εσείς είστε το χαρακτηριστικότερο παράδειγµα.
Θα υπάρχει αντίλογος σε αυτή τη συµπεριφορά και να το σκε-
φτείτε καλά. Και πρώτ’ απ’ όλα να το σκεφτεί ο Πρωθυπουργός. 

Και να αφήσετε τα διλήµµατα που ρωτάτε εµάς –προσπαθών-
τας να µας τα βάλετε- για το τι θέση παίρνουµε. Εµείς έχουµε
ξεκαθαρίσει τα πράγµατα προ των εκλογών και όσα είπαµε απορ-
ρίφθηκαν. Εσείς που κοροϊδέψατε τον κόσµο, υποσχόµενοι τα
πάντα, έχετε τώρα την κοινοβουλευτική πλειοψηφία.

Μη ρωτάτε εµάς τι πρέπει να κάνουµε για τα δισεκατοµµύρια
των υποχρεώσεων που συσσωρεύουν οι καθυστερήσεις σας.
Γιατί κάθε µήνας που περνάει, για να τα βρείτε µεταξύ σας, ο
λαός επιβαρύνεται από 500 εκατοµµύρια έως 700 εκατοµµύρια
ευρώ. Και αυτά είναι µέτρα. Μη ρωτάτε εµάς, λοιπόν. Είστε εκα-
τόν εξήντα δύο εδώ.

Λέτε κάθε µέρα επί πέντε µήνες ότι κάνετε άριστη διαπραγµά-
τευση, που την κάνετε και για πρώτη φορά. Θα υποστηρίξετε,
λοιπόν, και το τελικό προϊόν της, για να µπορέσουµε να δούµε
στη συνέχεια τι ακριβώς θα γίνει σε αυτή τη χώρα στους µεγά-
λους, κρίσιµους, µείζονες τοµείς, στην παιδεία, στην ενέργεια,
στη µετανάστευση, στην υγεία, σε όλα τα µεγάλα θέµατα του ελ-
ληνικού λαού, του Έλληνα πολίτη. 

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι το πείραµα
Τσίπρα απέτυχε και απέτυχε παταγωδώς. Τώρα πρέπει να σκε-
φτεί τον λαό του και όχι την παράταξή του ο Έλληνας Πρωθυ-
πουργός, διότι είναι ο Έλληνας Πρωθυπουργός. Εµείς δεν τον
βλέπουµε ως εκπρόσωπο καθεστώτος, όπως έλεγαν εµάς, όπως
έλεγαν µείζονες κοινοβουλευτικοί και Υπουργοί της σηµερινής
πλειοψηφίας που τους έλεγες «µα αυτά τα λέει το Υπουργείο
Εξωτερικών» και έλεγαν «όχι, δεν είναι το Υπουργείο Εξωτερικών
της Ελλάδας, είναι το Υπουργείο Εξωτερικών του καθεστώτος».
Έτσι µας έλεγαν πριν από λίγους µήνες.

Εµείς δεν σας βλέπουµε ως εκπροσώπους του καθεστώτος
των τυχοδιωκτών και των αεριτζήδων. Σας βλέπουµε ως τους Έλ-
ληνες ιθύνοντες, αυτούς που έχουν τη δηµοκρατική νοµιµοποί-
ηση. 

Είναι ο Πρωθυπουργός της χώρας ο κ. Τσίπρας. Να σκεφτεί,
λοιπόν, τον λαό του, να σκεφτεί τους Έλληνες και τις Ελληνίδες,
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να πάρει αποφάσεις. Απέτυχε και πρέπει να το οµολογήσει, να
το δεχτεί και να κλείσει τα θέµατα το συντοµότερο δυνατόν. Γιατί
φαίνεται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι πάµε σε εβδοµάδα πο-
λιτικών εξελίξεων και εύχοµαι αυτές να είναι ό,τι το καλύτερο
µπορεί να υπάρξει για την πατρίδα, για τον λαό, για τους πολί-
τες.

Αυτή η µεγάλη αναστάτωση αυτών των τελευταίων πέντε
µηνών, αλλά και των δύο που προηγήθηκαν των εκλογών, οδή-
γησε τα πράγµατα σε χειροτέρευση σε όλα τα επίπεδα. Διότι η
κατηφόρα της χώρας ξεκινά από τον Δεκέµβρη του 2014, όταν
πια όλοι είναι βέβαιοι ότι πάµε σε εκλογές. Διότι ρίξατε την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση και εµείς θυµόµαστε να λέτε εδώ, απειλών-
τας κάθε Βουλευτή που σκεφτόταν να ψηφίσει για Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας, ότι χρηµατίζεται και ότι είναι προδότης. Έτσι λέ-
γατε. Αφού, λοιπόν, τα κάνατε όπως τα κάνατε, τώρα πρέπει να
πάρετε και τις ευθύνες. Γιατί οφείλουµε και οι τριακόσιοι εδώ να
κοιτάξουµε µε προσοχή αυτά που είναι να γίνουν σήµερα και
αύριο, δηλαδή το παρόν και µέλλον αυτής της χώρας και των πο-
λιτών της. 

Δεν υπάρχει κάτι σοβαρότερο από την οικονοµία, την παιδεία,
την υγεία, τις µορφές κοινωνικής παρέµβασης, την ενέργεια, τα
θέµατα της µετανάστευσης. Αυτά είναι τα θέµατά µας. Θα ασχο-
ληθούµε µε αυτά; Όλα έχουν περάσει στην άκρη, γιατί το βασικό,
το µείζον της χώρας -που το φέρατε εκεί- έχει γίνει το θέµα της
συµφωνίας, της χρηµατοδότησης, της αποφυγής χρεοκοπίας.
Όµως, εµείς είµαστε αντιπρόσωποι του λαού και δεν µπορούµε
να αφήνουµε τα άλλα θέµατα στην άκρη. Έτσι, είµαστε σήµερα
εδώ, για να συζητήσουµε το θέµα της σχολικής βίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν µπορώ, θα ήθελα ακόµα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε και άλλη φορά τοποθετηθεί για ζητήµατα παιδείας.

Έχουµε και άλλη φορά τοποθετηθεί, κύριε Υπουργέ, και θυµάστε
ότι εγώ σε εσάς παρέδωσα. Και παρέδωσα πάρα πολύ αναλυτικά
τα θέµατα, µε τους φακέλους. Ο Υπουργός, ο κ. Μπαλτάς, δεν
ήταν εκεί. Είχε πάει στο Υπουργείο Πολιτισµού και στο οποίο,
όµως, έµαθα ότι και εκεί δεν έµεινε για πολύ. Σαν να µην µας είχε
ανάγκη, σαν να υπήρχε ένα παρελθόν τόσων δεκαετιών που δεν
σας ενδιέφερε, γιατί όλα τα ξέρατε και όλα θα τα κάνατε. Όµως,
αυτό που έµενε να γίνει στο ζήτηµα του σχολικού εκβιασµού και
τις βίας δεν έγινε. 

Δεν αµφισβητώ ότι έχετε καλή διάθεση. Σηµειώσαµε δε όλοι
οι Βουλευτές το ύφος µε το οποίο σήµερα τοποθετηθήκατε και
µας ξαφνιάζει θετικά, γιατί σας θυµόµαστε και στις διαδηλώσεις
εναντίον του Προέδρου της Δηµοκρατίας στη Θεσσαλονίκη. Το
θύµισε, νοµίζω, ο κ. Δριβελέγκας. Σε εκείνες τις προβοκατόρικες
ενέργειες, των οποίων το σκοτεινό βάθος θα αποκαλυφθεί, είναι
ζήτηµα χρόνου. Είστε αλλιώς και αυτό το διαφορετικό είναι καλό,
γιατί επιτρέπει να βρούµε για το θέµα της σχολικής βίας και του
εκβιασµού µία λύση. 

Αλλά, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, υπάρχουν και άλλα, που θα τα
πω µόνο µε τους τίτλους τους, γιατί δεν έχω χρόνο. Υπάρχουν
τα ζητήµατα, που αυτές τις ηµέρες τα βλέπουµε και στην πρα-
κτική τους εφαρµογή, της εκλογής -και όχι πια της επιλογής- των
διευθυντών των σχολικών µονάδων από τους εκπαιδευτικούς της
κάθε σχολικής µονάδας. Το έχουµε πια δει αυτό το πράγµα πώς
εξελίσσεται στην πράξη. 

Ε, είναι παγκόσµια πρωτοτυπία! Αναφέρθηκε νοµίζω η κ. Χρι-
στοφιλοπούλου. Όχι µεταφορά του σκανδιναβικού προτύπου,
δηλαδή, οι γονείς, η τοπική αυτοδιοίκηση να αποφασίζουν ακόµα
και τα µαθήµατα που µπορεί να συµπεριλάβει ένας κύκλος σπου-
δών. Αυτό είναι ένα πρότυπο που δεν πάει στην Ελλάδα, γιατί θα
είναι πολύ ταξικό, εάν εφαρµοστεί, αλλά είναι ένα συνολικό πρό-
τυπο. Εκεί, ναι, και τη διεύθυνση και µάλιστα µε ανθρώπινο out-
sourcing, παίρνοντας και έναν άνθρωπο που δεν είναι στη σχο-
λική µονάδα, αλλά θα τον επιλέγει η τοπική κοινωνία. Αυτά δεν
πάνε για την Ελλάδα. Τα έχουµε συζητήσει εµείς σε παλαιότερες
εποχές. Άλλα πράγµατα χρειαζόµαστε. 

Πήρατε απ’ αυτόν τον κόσµο ένα µεµονωµένο παράδειγµα της
εκλογής των διευθυντών –αναφέροµαι σε αυτό το θέµα, γιατί
τρέχει αυτές τις ηµέρες- και το κάνατε εκλογικό, του δώσατε χα-

ρακτηριστικά τριτοκοσµικά που µάλιστα και οι χώρες του τρίτου
κόσµου αποφεύγουν.

Κοµµατικοποιήσατε και πολιτικοποιήσατε ένα χώρο που δεν
πρέπει να είναι τέτοιος κι ίσως αυτή η πρακτική εφαρµογή -γιατί
µαθαίνουµε και τα αποτελέσµατά της- να σας δώσει ένα έναυσµα
να το ξανασκεφτείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, να
κλείσετε, γιατί έχετε και δευτερολογία και τριτολογία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να πω κάτι που µε ενδιαφέρει προσωπικά. Σας το παρέ-

δωσα ως θέµα, είδα την πολύ δυσµενή εξέλιξη και θέλω σήµερα
που σας βρίσκω εδώ να πάρω µια απάντηση, γιατί ίσως υπάρχει
–δύσκολα, βέβαια- ακόµη λίγος χρόνος. 

Είχαµε πάρει µια πρωτοβουλία συζητώντας µε όλα τα πανεπι-
στήµια της Ελλάδας -σας το παρέδωσα και σας παρέδωσα και
τον φάκελο- να ιδρύσουµε, µε πρωτοβουλία φυσικά των πανεπι-
στηµίων και των ΤΕΙ, τµήµατα που απευθύνονται σε αλλοδαπούς
φοιτητές εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης µε δίδακτρα και µε διδα-
σκαλία στην αγγλική γλώσσα. 

Από όλα τα τµήµατα των πανεπιστηµίων που ήταν θετικά ένα
προχώρησε, αξιοποιώντας τη σχετική νοµοθετική παρέµβαση,
πάρα πολύ γρήγορα. Το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο, τόσο πολύ
σοβαρό πανεπιστήµιο -το ξέρετε καλά, είστε από τη βόρειο Ελ-
λάδα- ένα πανεπιστήµιο σαν και αυτό λοιπόν, µε ειδικούς ρό-
λους, παίρνει την απόφαση, κάνει όλες τις διεθνείς επαφές, είναι
έτοιµο και περιµένει το προεδρικό διάταγµα-τυφλοσούρτη. Σας
το είχα πει αυτό, το προεδρικό διάταγµα είναι ζήτηµα ολίγων
εβδοµάδων, η κατάρτισή του ζήτηµα µιας εβδοµάδας. Το περι-
µένει, λοιπόν, για να µπορέσει να εφαρµόσει αυτό το πάρα πολύ
καλό µέτρο, το οποίο και τη φήµη του πανεπιστηµίου θα βοη-
θούσε, αλλά και κάποια µικρή βοήθεια στη χρηµατοδότησή του
θα έφερνε σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς. 

Τι έγινε αυτό το προεδρικό διάταγµα, κύριε Υπουργέ; Έχετε
αναλάβει εδώ και πέντε µήνες. Εγώ επτά έκανα όλους κι όλους
στο Υπουργείο και έχω το φιλότιµο, αν κάτι µε ρωτάνε, να το
απαντώ. Γιατί πέρασα επτά µήνες! Είστε πέντε εκεί! Δεν έχετε
το σχετικό φιλότιµο να δείτε τις υποχρεώσεις σας; 

Καλό είναι να αντιπολιτευόµαστε ο ένας τον άλλον. Τώρα,
όµως, έχετε εσείς την κύρια ευθύνη και θα σας παρακαλούσα να
δώσετε µία εικόνα γι’ αυτό που έχετε σκοπό να κάνετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε Λο-
βέρδο, δεν είναι λίγη η ανοχή. Είναι πολλή.

Κύριε Συντυχάκη, ευχαριστώ εγώ εκ µέρους σας τους συνα-
δέλφους. Εσείς αναλαµβάνετε τη δέσµευση απέναντι στους συ-
ναδέλφους για έξι λεπτά ακριβώς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Του επιτρέπουµε και παραπάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και ένα παραπάνω.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και

κύριοι συνάδελφοι, για την παραχώρηση του χρόνου και ζητώ
ταυτόχρονα να τύχω και την αντίστοιχης µεταχείρισης ως προς
τον χρόνο. Νοµίζω ότι δεν µας βιάζει και κανένας ως προς τη δια-
δικασία που εκτυλίσσεται. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα τελευταία χρόνια αναπτύσσε-
ται πλούσιος προβληµατισµός από εκπαιδευτικούς, γονείς και
µαθητές γύρω από το φαινόµενο της ενδοσχολικής βίας. 

Με αφορµή τον θάνατο του Βαγγέλη Γιακουµάκη, η συζήτηση
φούντωσε ακόµα περισσότερο, ψάχνοντας απαντήσεις, ολοκλη-
ρωµένη ενηµέρωση για το φαινόµενο αυτό και µάλιστα σε συν-
θήκες που η λαϊκή οικογένεια δέχεται αντιλαϊκά, καταιγιστικά
πυρά από τις κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ και τη
σηµερινή ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Μπαίνοντας, όµως, στην ουσία για το τι είναι σχολικός εκφο-
βισµός ή bullying, όπως λέγεται, και τις αιτίες που τον γεννούν
και τον αναπαράγουν, νοµίζω ότι πρέπει να τεθούν ορισµένα
ερωτήµατα. 

Είναι υπαρκτό το πρόβληµα σήµερα µέσα στα σχολεία και ποιο
είναι αυτό το πρόβληµα; Είναι καινούριο φαινόµενο; Ποιες οι αι-
τίες που αυξάνονται αυτές οι συµπεριφορές, κυρίως σε περιό-
δους κρίσης; Ποιες είναι οι πραγµατικές στοχεύσεις των διαφό-
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ρων εκστρατειών του Υπουργείου Παιδείας του προηγούµενου
ή και των εκστρατειών που πριν από λίγο µας ανακοίνωσε ο
Υπουργός Παιδείας αυτής της Κυβέρνησης και των διαφόρων µη
κυβερνητικών οργανώσεων; Τελικά, µπορούν αυτοί που τσακί-
ζουν τον λαό και τη νεολαία µε µνηµόνια, αντιλαϊκά µέτρα, αυτοί
που εκβιάζουν και τροµοκρατούν τον λαό, να είναι µέρος της
λύσης αυτών των προβληµάτων;

Επιτρέψτε µας να πούµε ότι ο ορισµός που δίνουν οι επερω-
τώντες, αλλά και οι διάφορες κυβερνητικές και µη κυβερνητικές
οργανώσεις, όπως το «Δίκτυο Κατά της Βίας στο Σχολείο», ο Συ-
νήγορος του Παιδιού και άλλοι, για τον σχολικό εκφοβισµό είναι
προβληµατικός, αντιεπιστηµονικός, µε στόχο και σχέδιο τη διά-
σπαση της αιτιώδους συνάφειας δύο καταστάσεων, αιτίας και
αποτελέσµατος.

Ο ορισµός του «τίποτα και όλα», ανάλογα µε το τι ο καθένας
έχει στο µυαλό του ή καλύτερα τι θέλει να καταλάβει. Κυρίως,
όµως, αποσιωπά και συσκοτίζει τα κοινωνικά αίτια, εµποδίζει τη
διάκριση, µεταξύ του απλού συνηθισµένου πειράγµατος, ενός
τσακωµού πάνω στο παιχνίδι, της φιλίας που χαλάει και έπειτα
ξαναφτιάχνεται, ό,τι πιο φυσιολογικό να εκδηλώνεται στις σχέ-
σεις µεταξύ των παιδιών και των εφήβων και εκείνης για την
οποία θα πρέπει κανείς να ανησυχεί.

Ξαφνικά τις περιβόητες µη κυβερνητικές οργανώσεις των ευ-
ρωπαϊκών προγραµµάτων τις έπιασε ο πόνος να ασχοληθούν µε
το πρόβληµα και όλοι µαζί µε µία φωνή να αποκηρύξουν τη βία.
Τη µόνη βία που αποφεύγουν να κατονοµάσουν είναι η βία της
αστικής εξουσίας και όλες οι µορφές µε την οποία εµφανίζεται
σε συνθήκες µονοπωλιακού καπιταλισµού και µάλιστα βαθιάς και
παρατεταµένης κρίσης του, όπου η βία του παίρνει συγκεκριµένη
µορφή και περιεχόµενο. 

Δεν είναι βία η διαρκής τροµοκράτηση του λαού, προκειµένου
να µην παρεκκλίνει από τον ευρωµονόδροµο, για να µην αµφι-
σβητηθεί ο καπιταλιστικός δρόµος ανάπτυξης και να εµποτι-
στούν οι νέοι µε την ευρωπαϊκή ιδέα, την επιχειρηµατικότητα, την
ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων, µε τον αντικοµµουνισµό; 

Κουβέντα για τη βία και την εκµετάλλευση που ασκεί ο εργο-
δότης στον εργάτη, στον χώρο δουλειάς, ειδικά στα νέα παιδιά
της κατάρτισης, της νέας βάρδιας της εργατικής τάξης, που στο
όνοµα αντίθετης πρακτικής τους, τα αναγκάζουν να δουλεύουν
από τα δεκαπέντε τους χρόνια για 200 ευρώ, µε εξαντλητικά
ωράρια εργασίας.

Η εκπαιδευτική πολιτική, λοιπόν, εκφράζει και αναπαράγει τη
βία. Βία δεν είναι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που ποινι-
κοποιεί τους µαθητικούς αγώνες και οι απειλές για αναπλήρωση
των χαµένων ωρών εν είδει απειλής και τιµωρίας για το αγωνι-
στικό τους φρόνηµα; 

Βία δεν είναι ο εκφοβισµός που ασκούν εισαγγελείς, αστυνο-
µία, τσεκουροφόροι γονείς, πραιτοριανοί καθηγητές και διευθυν-
τές στους µαθητές, όταν κινητοποιούνται; 

Βία δεν είναι η κατάργηση χιλιάδων τµηµάτων και σχολείων;
Βία δεν είναι ο οικονοµικός στραγγαλισµός των σχολείων;

Αυτό το σχολείο είναι που εκκολάπτει και το αυγό του φιδιού,
όταν η ιστορική γνώση για τις θηριωδίες και τη φρίκη που προ-
κάλεσαν στην ανθρωπότητα ο εθνικισµός και ο ναζισµός, δεν
είναι στις προτεραιότητες των σχολικών αναλυτικών προγραµ-
µάτων. 

Αυτοί, λοιπόν, ήρθαν να δώσουν µαθήµατα αντιµετώπισης της
βίας. Ποιοι; Οι υπερασπιστές της ωµής βίας του κεφαλαίου. Εκεί-
νοι δηλαδή που υπερασπίζονται τα συµφέροντά τους, που σε
συνθήκες κρίσης στέλνει ενάµισι εκατοµµύριο εργαζόµενους
στον Καιάδα της ανεργίας και τριάµισι εκατοµµύρια να φυτο-
ζωούν µε ψίχουλα και κάτω από τα όρια της φτώχειας, που θέλει
τους νέους εργαζόµενους-σκλάβους των 300 και 400 ευρώ, για
να φουσκώνουν τα κέρδη των καπιταλιστών ή στη δίνη των ιµπε-
ριαλιστικών πολέµων που µας εµπλέκουν οι κυβερνήσεις, οι πα-
λιές και οι καινούργιες, στο όνοµα διάσωσης των χριστιανικών
πληθυσµών από τους τζιχαντιστές, στα παιχνίδια µονοπωλιακών
οµίλων για τον έλεγχο των ενεργειακών κόµβων στην περιοχή,
στην επέκταση των νατοϊκών βάσεων. Ποιοι; Οι κατ’ εξοχήν τρο-
µοκράτες των λαών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να πάρω και τη δευτερολογία

µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχετε δευτερο-

λογία, κύριε Συντυχάκη. Μόνο πρωτολογία και έχετε ένα λεπτό
ανοχή εκ µέρους µου.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι, αν δεν κάνω λάθος, σε συ-
νεννόηση µε τον κ. Μητρόπουλο -µάλλον µου έδειξε την κατά-
σταση- υπάρχει και η δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν υπάρχει δευ-
τερολογία. 

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τρία λεπτά, αυτό λέω. Είναι

τρία λεπτά δευτερολογία.
Για το ΚΚΕ είναι αναγκαία η σαφής διατύπωση λειτουργικού

ορισµού του φαινοµένου, ώστε να αποσαφηνιστούν τα όρια µε-
ταξύ των απλών διαπληκτισµών και εκείνων των περιστατικών
που στοιχειοθετούν σοβαρές µορφές σχολικού εκφοβισµού και
ενδοσχολικής βίας. 

Ορισµένοι δηλώνουν έκπληκτοι και αναρωτιούνται, είτε από
άγνοια είτε συνειδητά, πώς το σχολείο από φορέας κοινωνικο-
ποίησης που διαπαιδαγωγεί στις αρχές της ισότητας του σεβα-
σµού στη διαφορετικότητα του άλλου να γεννά τέτοια φαινό-
µενα. Και µάλιστα λένε ότι το πρόβληµα δεν είναι ακριβώς στο
σχολείο, είναι η ίδια η οικογένεια.

Η ηθικολογία, όµως, του αστικού σχολείου σταµατά µέχρι εκεί.
Το ότι το σχολείο έχει µετατραπεί σε ένα ξέφραγο αµπέλι δια-
φόρων επιχειρηµατικών δράσεων από ασφαλιστικές εταιρείες,
διατροφικές εταιρείες τύπου «COCA COLA», µε την κάλυψη δή-
θεν πανεπιστηµιακών ερευνών, µέχρι και ΠΑΕ, για να στείλουν
στρατούς και οπαδούς, είναι µέσα στα ιερά και τα όσια της κα-
πιταλιστικής κρεατοµηχανής.

Αν, λοιπόν, θέλει κάποιος να µιλήσει για βία, πρέπει να κοιτάξει
-και µάλιστα κυρίως- πέρα από τους τοίχους της οικογένειας.
Διαφορετικά, ενοχοποιείται όχι γενικά η οικογένεια, αλλά η ερ-
γατική λαϊκή οικογένεια, γιατί είναι αυτή που αδυνατεί να διαχει-
ριστεί το πρόβληµα -επιθετικότητα, µαταίωση στόχων, ανασφά-
λεια, αποστέρηση, αυτοέλεγχο- και να εξοπλίσει τα µέλη της µε
τις ψυχοκοινωνικές δεξιότητες. 

Να, λοιπόν, ποια είναι η βία και µάλιστα η επίσηµη και νοµιµο-
ποιηµένη βία. Νόµιµη βία είναι να µην µπορείς να µορφωθείς, να
µην µπορείς να πας διακοπές και ο συµµαθητής σου να λέει
πόσο ωραία πέρασε το καλοκαίρι. Βία είναι να ακούς το µπράβο
του δασκάλου και του καθηγητή και εσύ συνεχώς να είσαι «ξύλο
απελέκητο», που πρέπει να τελειώνεις το σχολείο νωρίς-νωρίς,
για να µάθεις κάποια τέχνη. Πώς να τα αντιµετωπίσουν όλα αυτά
οι εκάστοτε κυβερνήσεις και η σηµερινή; 

Το περιεχόµενο της επερώτησης και τα µέτρα που προτείνον-
ται δεν είναι τίποτα άλλο παρά αναµάσηµα των πολιτικών που
προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση και εφάρµοζε η προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Με τις συµβουλευτικές τηλεφωνικές γραµµές και τις
διαδικτυακές υπηρεσίες; Με τη θεραπεία των επιµορφώσεων και
τις οµιλίες ειδικών ψυχολόγων και ψυχιάτρων; Με τα παρατηρη-
τήρια ή µε την καθιέρωση της 6ης Μάρτη ως µέρα κατά της εν-
δοσχολικής βίας; Έτσι για να γίνει καλά ο «άρρωστος», ο ανεπί-
δεκτος κοινωνικής µάθησης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ, τελειώστε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου,
έχω το δικαίωµα της δευτερολογίας µου και ταυτόχρονα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
δεν έχετε δικαίωµα δευτερολογίας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δώστε µου λίγο χρόνο. Δείξτε
ανοχή. Είναι λάθος αυτό που κάνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη, δεν
έχετε ούτε εσείς… 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και οι προηγούµενοι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,

µπορείτε να µε ακούσετε; 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λάθος ήταν αυτό που
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ακούστηκε. Μόνο ο κ. Λοβέρδος, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του επερωτώντος κόµµατος έχει δικαίωµα δευτερολο-
γίας. Εδώ είναι ο Κανονισµός. Είδατε ότι σας έχω αφήσει τρία
λεπτά επιπλέον, που και δευτερολογία να είχατε, αυτός είναι ο
χρόνος. Όµως, σας παρακαλώ, όχι να µου κάνετε και παράπονα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου,
αλλά δεν σηµαίνει ότι επειδή το Σώµα µού παραχώρησε τη σειρά,
µε την προτροπή τη δική σας, στο σηµείο αυτό της τοποθέτησης
του εκπροσώπου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας να
εξαντλήσετε όλη την αυστηρότητα ή να επαναφέρετε αυτό που
έγινε ως λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ποια αυστηρότητα,
κύριε Συντυχάκη; Τρία λεπτά σας έχω αφήσει παραπάνω. Ποια
αυστηρότητα µου λέτε; 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου, αλλά ακόµα και
όσοι δεν είναι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και τοποθετήθη-
καν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, να µην χά-
νουµε άλλο χρόνο. Έχετε, λοιπόν, άλλο ένα λεπτό. Κλείστε,
όµως.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …πήραν πρωτολογία, δευτερο-
λογία και είχαν και την ανοχή του Προεδρείου. Εσείς, λοιπόν,
εξαντλείτε όλη την αυστηρότητά σας σε µένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επαναλαµβάνω ότι
δεν έχετε ούτε εσείς ούτε κανένας άλλος Κοινοβουλευτικός,
πλην του κ. Λοβέρδου, δευτερολογία. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι, εν πάση περιπτώσει, δεν
θέλω να χαρακτηρίσω προσωπικά πόσο µίλησε ο καθένας, αλλά
δείξτε µία ανοχή. Όλη αυτή η αυστηρότητα στον εκπρόσωπο του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μα, για το 50% του
χρόνου σας έχω δείξει ανοχή. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Λοιπόν, µέτρα, κατά τη γνώµη
µας, πρέπει να παρθούν. Όµως, κατά βάση οι προτάσεις, οι
οποίες ακούστηκαν µε τα βιωµατικά προγράµµατα, µε τους µη-
χανισµούς βελτίωσης κοινωνικών δεξιοτήτων, εξωραΐζουν το
πρόβληµα µε κύριο στόχο τον εξωραϊσµό του ίδιου αυτού συ-
στήµατος. Κατά συνέπεια οι όποιες πρακτικές ψυχολογικοποί-
ησης, ψυχιατρικοποίησης των κοινωνικών φαινοµένων µας βρίσ-
κουν κάθετα αντίθετους.

Τα αληθινά αίτια που παράγουν και αναπαράγουν τη βία βρί-
σκονται σε αυτές καθαυτές τις αρχές λειτουργίες του καπιταλι-
στικού συστήµατος, ενός συστήµατος που εδραιώνει τη βία και
την εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο. 

Εκείνο, λοιπόν, που πρέπει να κάνουν όλοι –η εκπαιδευτική κοι-
νότητα και πριν από όλα οι µαθητές, οι εκπαιδευτικοί και οι γο-
νείς- είναι να πάρουν την υπόθεση στα χέρια τους, ανεξάρτητα
από επιµέρους προθέσεις και στοχεύσεις. Αυτό που εµείς θεω-
ρούµε είναι ότι πρέπει να συναντηθεί ο ριζοσπαστισµός µε την
αµφισβήτηση της νεολαίας και των παιδιών της εργατικής τάξης
αυτού του σάπιου και βάρβαρου συστήµατος. 

Προς αυτήν τη κατεύθυνση, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
και η ΚΝΕ θα µπουν σε αυτόν τον αγώνα για την ανατροπή ενός
ολόκληρου σάπιου συστήµατος που παράγει και αναπαράγει
αυτά τα φαινόµενα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Πε-

τράκος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσω, εί-

χαµε την εντύπωση, επειδή γενικεύτηκε η συζήτηση, ότι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ενηµερώθηκα. Ήταν

λάθος. Εν πάση περιπτώσει, θα έχετε κι εσείς την αντίστοιχη
ανοχή. Δεν υπάρχει περίπτωση να µην έχετε την αντίστοιχη
ανοχή κι εσείς και η κ. Ασηµακοπούλου και όλοι. Μη µου λέτε,
όµως ότι δικαιούστε δευτερολογίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μου ασκήσατε bullying όµως,

κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε

Συντυχάκη. Μιλήσατε δέκα λεπτά και µου λέτε αυτό το πράγµα!
Ξεκινήστε, κύριε Πετράκο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να τονίσω εισαγωγικά ότι ήταν θετική η πρωτοβουλία

του ΠΑΣΟΚ να συζητηθεί αυτό το θέµα. Βέβαια, η τοποθέτηση
του κ. Λοβέρδου είναι «άνω ποταµών». Θα µιλήσουµε για αυτά.

Θέλω να τονίσω µε δύο λόγια τα ζήτηµα της ενδοσχολικής
βίας. Όταν µιλάµε για σχολική βία, δεν έχουµε πολλές φορές συ-
νειδητοποιήσει ότι µιλάµε για το αποτέλεσµα και όχι την αιτία του
προβλήµατος. Για να υπάρχει, όµως, αποτέλεσµα πάντα υπάρχει
µία αιτία. 

Συνειδητά, λοιπόν, οι διαµορφωτές της κοινής γνώµης, όταν
µιλούν γι’ αυτό, κάνουν µία προσπάθεια να πείσουν ότι αυτό έχει
να κάνει µόνο µε διάφορους ατοµικούς όρους. Το θέµα, όµως,
έχει και κοινωνικές αιτίες και κοινωνική διάσταση και δεν µπορεί
να αποδίδεται µόνο σε ατοµικές ιδιαιτερότητες κ.τ.λ.. 

Εντέχνως, επίσης, αποσιωπάται πολλές φορές ότι ο µαθητής
αλλά και η οικογένεια του ζουν και επηρεάζονται από την οργά-
νωση της κοινωνίας και συνεπώς ανήκουν σε µία κοινωνία. Επο-
µένως και ο τρόπος, µε τον οποίο τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
χειρίζονται ορισµένα πρότυπα ή προβάλλουν πρότυπα βίας, δη-
µιουργεί µόδα. Και η ίδια η οικονοµική κρίση, όµως, είχε αρνητι-
κές συνέπειες στα παιδιά, όταν είναι σε µία ευάλωτη ηλικία. Όσο
πιο δύσκολα, δηλαδή, το µεροκάµατο έρχεται στο σπίτι, τόσο µε-
γαλώνουν οι εντάσεις και τα κοινωνικά προβλήµατα. 

Συνεπώς όταν η προηγούµενη πολιτική ηγεσία κατήργησε χω-
ριστές δοµές αγωγής υγείας, περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, πο-
λιτιστικών δραστηριοτήτων, οι οποίες υπήρχαν σε κάθε νοµό και
δηµιούργησε µία δοµή που τα περιλαµβάνει όλα αυτά, είναι ου-
σιαστικά υποβάθµιση. Και έρχεται τώρα και ζητάει τα ρέστα ο κ.
Λοβέρδος!

Για εµάς, για να αντιµετωπιστεί το φαινόµενο της ενδοσχολι-
κής βίας, πρέπει το σχολείο να είναι όχι µόνο χώρος απόκτησης
γνώσης αλλά και χώρος πολιτικής και κοινωνικής αγωγής.

Για την αντιµετώπιση, βεβαίως, του φαινοµένου καθοριστικό
ρόλο έχει η πολιτεία πρώτα από όλα, η οικογένεια και όλοι οι δια-
µορφωτές της κοινής γνώµης.

Συνεπώς είναι πάρα πολλά τα ζητήµατα και τα είπε ο κύριος
Υπουργός. Δεν θέλω να σταθώ αναλυτικά, αλλά θα τονίσω µόνο
δύο πλευρές: Πολλές φορές νοµίζουµε ότι, όταν δείξουµε µηδε-
νική ανοχή απέναντι στο θύτη, κάναµε το καθήκον µας. Θεωρώ
ότι αυτό δεν είναι σωστό. Πρέπει να είµαστε ανοικτοί στον διά-
λογο και µε αυτούς που θεωρούµε θύτες, γιατί στις περισσότε-
ρες περιπτώσεις είναι πληγωµένα παιδιά από διάφορα προβλή-
µατα. Εποµένως πρέπει να ενδυναµώσουµε τις κοινωνικές δρά-
σεις. 

Δεύτερον, πρέπει να τονίσουµε ότι εκτός από το θύτη και το
θύµα υπάρχει, αυτό που λέµε «ο τρίτος παράγοντας» που είναι
σηµαντικός και είναι οι παρατηρητές. Ο παρατηρητής, λοιπόν,
όταν ευαισθητοποιηθεί, µπορεί να συµβάλει στο να µειωθεί ο κύ-
κλος της βίας. 

Όµως, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι και κύριε Λο-
βέρδο, εσείς ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος –και πολύ
σωστή η πρωτοβουλία του κόµµατός σας, όπως είπα και µετά
από πολλά χρόνια δίνω συγχαρητήρια στο ΠΑΣΟΚ που έφερε
αυτό το ζήτηµα και που έφερε ένα τέτοιο θέµα- όταν µιλήσαµε
για βία, πραγµατικά, δεν είδα να αντιδράτε.

Αντίθετα ο κύριος Κουµουτσάκος από την άλλη µεριά έδειξε
να ενοχλείται από αυτό που είπε ο κ. Λεουτσάκος, ότι εκτός από
την ενδοσχολική βία, τη βία στην κοινότητα τη σχολική, υπάρχει
και η βία που ασκείται απέναντι στη χώρα και στον λαό από την
κοινότητα στην οποία βρίσκεται. 

Εσείς, όµως, χθες από ό,τι είδα, χειροκροτούσατε κάποιους
που φωνάζαν να γίνουν δεκτά τα µέτρα Γιούνκερ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι είναι αυτό;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Τι λέτε τώρα; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Τα είδαµε στις φωτογραφίες. Υπάρ-

χουν στις εφηµερίδες σήµερα. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Μας ταυτίζετε εµάς µε

αυτούς;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Τέλος πάντων, και να µη χειροκρο-

τήσατε εσείς προσωπικά, κύριε Λοβέρδο, όµως, απέναντι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη διακόπτουµε.
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Έχει δευτερολογία ο κ. Λοβέρδος και θα απαντήσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Όµως, απέναντι στην άθλια βία που

ασκείται στη χώρα µας από τους πιστωτές, δεν είδαµε να αντι-
δράτε. Δεν είδαµε να µιλάτε καθόλου. 

Αντίθετα µιλήσατε και µας είπατε: «Ο Τσίπρας απέτυχε. Τι
κάνει;». Αλήθεια; Τι κάνει ο Τσίπρας; Αγωνίζεται για το µέλλον
αυτής της χώρας, γι’ αυτήν τη χώρα την οποία τη φέρατε στα
βράχια. Εσείς τη στείλατε στα βράχια µε την πολιτική σας το
2009 και το 2010. Εσείς τη στείλατε τη χώρα στα βράχια. Εσείς
αρνηθήκατε το κούρεµα του χρέους τότε. Εσείς δεχτήκατε να
µετατραπεί το ιδιωτικό χρέος των τραπεζών και η κρίση των ιδιω-
τικών τραπεζών της Ευρωζώνης σε κρίση χρέους της Ελλάδας
και του ελληνικού λαού και να οδηγηθεί η χώρα στα µνηµόνια και
µας ζητάτε τα ρέστα και µας λέτε να απολογηθεί ο Τσίπρας, ο
οποίος απέτυχε και τι κάνει στους διάφορους τοµείς;

Και το λέτε σήµερα: «Τι κάνει ο Τσίπρας στους διάφορους το-
µείς;»; Αφού µιλήσατε και για την ενέργεια, υπεγράφη πριν λίγο
το µεγαλύτερο αναπτυξιακό έργο της τελευταίας δεκαετίας. Ο
νέος ευρωπαϊκός αγωγός, ο ελληνικός αγωγός φυσικού αερίου,
ο οποίος θα φέρει πενήντα δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα φυσι-
κού αερίου στην κεντρική Ευρώπη, θα δώσει είκοσι χιλιάδες θέ-
σεις εργασίας, θα χρηµατοδοτηθεί κατευθείαν µε 2.000.000.000
ευρώ και θα είναι 50-50 και όχι χωρίς χρηµατοδότηση, όπως
εσείς κάνατε τον ΤΑΠ πριν 100-0 υπέρ της αζέρικης εταιρείας.
Θα ανήκει 50-50. 

Αυτά κάνει ο Τσίπρας σήµερα και θα κάνει πολύ περισσότερα
τη Δευτέρα όπως κάνει όλη αυτήν την περίοδο αυτή η Κυβέρ-
νηση, η οποία αγωνίζεται για να υπάρξει µέλλον σε αυτόν τον
τόπο.

Εσείς, όµως, ερχόσαστε και επαναλαµβάνετε και όπως και ορι-
σµένα συστηµικά µέσα ενηµέρωσης, τα οποία επιχαίρουν σή-
µερα. Διάβασα ένα άρθρο και διάβασα και κάτω το περιεχόµενο.
«Σφίγγει ο κλοιός του ΔΝΤ» γράφει σήµερα σε έναν τίτλο και επι-
χαίρουν µε αυτό. 

Απαντάµε, λοιπόν. Ο ελληνικός λαός, η ελληνική Κυβέρνηση
και η ίδια η χώρα δεν εκβιάζονται, δεν υποτάσσονται. Καλούµε
τον ελληνικό λαό απέναντι στις σειρήνες των εκβιασµών και της
τροµοκρατίας, οι οποίες δίνουν ένα ρεσιτάλ κινδυνολογίας το
οποίο υπάρχει αυτές τις µέρες, να κλείσει τα αυτιά του, να µείνει
ψύχραιµος και να είναι σίγουρος πάνω από όλα ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση αγωνίζεται για να υπάρξει προοπτική σ’ αυτόν τον τόπο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ)

Καταθέσαµε προτάσεις. Είναι ευθύνη και των εταίρων να βρε-
θεί λύση. Και πρέπει να ξέρετε, κύριε Λοβέρδο, πράγµατι, αλή-
θεια είπε ο Υπουργός και να σας το πω πιο χαρακτηριστικά: Αν
µας σφίγγουν το µαχαίρι στον λαιµό πρέπει να αντιδράσετε, µιας
και το θέµα είναι η ενδοσχολική βία, και πρέπει να τους πείτε κι
εσείς αυτό που θα πω εγώ. Το µαχαίρι έχει δύο πλευρές. 

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ο Χριστός και η Παναγία!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Εµείς, όµως, δεν θέλουµε να χρη-

σιµοποιηθεί κανένα µαχαίρι. Εµάς µας εκφράζει η δήλωση του
Πρωθυπουργού ότι µόνο µε αλληλεγγύη, µε δηµοκρατία και αλ-
ληλοσεβασµό µπορεί να βρεθεί η λύση στην κρίση. Όµως, εσείς
θα αντιδράσετε; Θα απαιτήσετε αλληλοσεβασµό στη χώρα σας
και στον λαό σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώνετε, σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Θα απαιτήσετε αλληλεγγύη από
τους εταίρους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ολοκληρώνετε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: …ή θα λέτε συνεχώς ότι φταίει η ελ-
ληνική Κυβέρνηση επειδή αγωνίζεται; 

Θα δεχθείτε µεθαύριο να συµµετάσχετε σε κορυφαία κοινο-
βουλευτική διαδικασία που προτείνουµε, ώστε να υπάρξει συζή-
τηση στη Βουλή, στην Ολοµέλεια της Βουλής, για το πώς
δηµιουργήθηκε το χρέος και να ενισχύσουµε τον αγώνα για να
απαιτήσουµε τη διαγραφή του µεγαλύτερου µέρους και τη µεί-
ωσή του; 

Θα µιλήσετε για αυτά τα ζητήµατα; Θα συνταχθείτε στον

αγώνα για να µην υπάρξουν αυτές, να µη γίνουν δεκτές και να
µην υποκύψει η χώρα µας απέναντι στους άθλιους εκβιασµούς
ή θα συνεχίσετε να συντάσσεστε µε το µέρος των δανειστών και
θα λέτε, «µπράβο, καλά κάνουν και πιέζουν την Κυβέρνηση αυτή
γιατί δεν υπόγραψε από την πρώτη µέρα»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώνετε, σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Αυτό είναι το επιχείρηµά σας µέχρι
τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε Πετράκο, σας
παρακαλώ, ολοκληρώνετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ολοκληρώνετε. Μιλάτε

διπλάσιο χρόνο ήδη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Όχι, δεν υπάρχει

«κύριε» σε αυτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι γενικευµένη

η συζήτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ολοκληρώνετε, σας

παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Τώρα, ποιο είναι το πρόβληµά σας;

Είναι γενικευµένη η συζήτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ολοκληρώνετε, σας

παρακαλώ. Δεν υπάρχει ένσταση σε αυτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Πάλι τα ίδια και τα ίδια. Είναι γενι-

κευµένη η συζήτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ολοκληρώνετε, παρα-

καλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Θα ολοκληρώσω σας είπα και µε

διακόπτετε. Σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τι παρακαλείτε; Ολο-

κληρώνετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Τελείωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας η κ. Ασηµα-

κοπούλου για έξι λεπτά παρακαλώ.
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το bul-
lying, την ενδοσχολική βία και προτού, όπως καταλάβετε, απαν-
τήσω στον κ. Πετράκο, ας ξεκινήσω µε το θέµα της ερώτησης,
που και από εµάς ήταν αποδεκτό και χαιρόµαστε που γίνεται δι-
ευρυµένη συζήτηση για ένα τόσο σηµαντικό θέµα.

Οι άξιοι συνεργάτες µου µου έχουν δώσει πάρα πολλά στοι-
χεία, τα οποία τεκµαίρουν την ύπαρξη του φαινοµένου της ενδο-
σχολικής βίας.

Χάριν συντοµίας χρόνου, θα σας πω µόνο ότι υπάρχει µία έ-
ρευνα από το «Χαµόγελο του Παιδιού», που λέει ότι η Ελλάδα
είναι η τέταρτη µεταξύ των σαράντα ένα χωρών που υπάρχουν
φαινόµενα ενδοσχολικής βίας.

Το Παρατηρητήριο του Υπουργείου Παιδείας το 2015 κατα-
γράφει ότι 34% των µαθητών παραδέχονται ότι έχουν ασκήσει
βία και ότι αυτό γίνεται συνήθως στον προαύλιο χώρο και γίνεται,
επίσης, συνήθως κατά τη διάρκεια του διαλείµµατος.

Για τα Πρακτικά καταθέτω ορισµένα συµπεράσµατα από
αυτήν την έρευνα, τα οποία πιστεύω ότι είναι ενδιαφέροντα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα-Μισέλ Ασηµακοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το πρώτο βήµα στην αντιµετώπιση ενός προβλήµατος, βε-
βαίως, είναι η αναγνώρισή του και η ανάδειξή του και αυτό, παρά
την άρτια τεκµηρίωση που υπάρχει, έγινε µε αφορµή του τραγι-
κού θανάτου του εικοσάχρονου Βαγγέλη Γιακουµάκη, ο οποίος,
όπως ξέρετε, εξαφανίστηκε από τη Γαλακτοκοµική Σχολή Ιωαν-
νίνων στις 6 Ιανουαρίου αυτού του έτους και ευρέθη τριάντα
εφτά ηµέρες µετά νεκρός σε ένα χωράφι της περιοχής. Το απο-
τέλεσµα είναι ότι τώρα πραγµατοποιείται µία έρευνα καθότι
άσκησε ποινική δίωξη ο Εισαγγελέας Πρωτοδικών Ιωαννίνων για
ανθρωποκτονία από πρόθεση.

Αυτό το τραγικό συµβάν, επιτρέψτε µου να σας µεταφέρω, βε-
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βαίως, αναστάτωσε όλο το πανελλήνιο, βεβαίως µας ευαισθητο-
ποίησε όλους, αλλά ιδίως στην κλειστή κοινωνία των Ιωαννίνων
συγκλόνισε τον κόσµο. Συγκλόνισε τον κόσµο πως µπορούσε
αυτό το παιδί να µην έχει που να στραφεί, πως µπορούσε να συµ-
βαίνει αυτό και κανείς να µην είχε πάρει χαµπάρι, πως µπορούσε
να συµβαίνει αυτό και κανείς να µην είχε µιλήσει για το θέµα, πως
µπορούσε όλη η κοινωνία να το είχε αποτρέψει αυτό.

Σαν ελάχιστο φόρο τιµής στη µνήµη αυτού του νέου ανθρώ-
που που χάθηκε άδικα οφείλουµε να είµαστε ενωµένοι στην αν-
τιµετώπιση του θέµατος. 

Βεβαίως, υπάρχουν πάρα πολλές προτάσεις για την αντιµετώ-
πιση του θέµατος και αναφέροµαι σε προτάσεις που έχουν κα-
τατεθεί από τον Συνήγορο του Παιδιού, για παράδειγµα. Όµως,
πιστεύω ότι δεν υπάρχει λόγος να εφευρίσκουµε τον τροχό κάθε
φορά που αντιµετωπίζουµε ένα πρόβληµα στη χώρα µας, υπάρ-
χουν και διεθνείς πρακτικές, πολλές, διαδεδοµένες για την αντι-
µετώπιση του προβλήµατος.

Καταθέτω πάλι στα Πρακτικά, παρακαλώ, ορισµένα παραδείγ-
µατα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα-Μισέλ Ασηµακοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ελπίζω ότι θα τα λάβει υπ’ όψιν του ο Υπουργός, όπως και τις
προτάσεις που κατατέθηκαν από την Αντιπολίτευση για το θέµα
αυτό.

Αν και θα πρέπει να οµολογήσω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν είµαι
ιδιαίτερα αισιόδοξη για την αποτελεσµατικότητα µε την οποία θα
αντιµετωπίσετε αυτό το θέµα, καθότι έχω δει τον τρόπο µε τον
οποίο αντιµετωπίζετε τα θέµατα της παιδείας γενικότερα. 

Παρ’ ότι δεν έχω χρόνο να το αναπτύξω αυτό επί του παρόν-
τος, ειλικρινά σας λέω ότι λυπάµαι, γιατί βλέπουµε ότι η Κυβέρ-
νησή σας οπισθοδροµεί τόσο τροµακτικά σε αυτόν τον τόσο
σηµαντικό τοµέα της παιδείας, σε όλα τα επίπεδα, στη δευτερο-
βάθµια, στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, στο να καταργήσει πράγ-
µατα, τα οποία η κοινωνία και το πολιτικό σύστηµα διεκδίκησαν
και κατάφεραν χρόνια τώρα, όπως είναι το άσυλο ή ο τρόπος µε
τον οποίο άρχισαν να διοικούνται σύγχρονα τα πανεπιστήµια και
η κοµµατικοποίηση όλων των δοµών της παιδείας στη δευτερο-
βάθµια και στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Οπότε, επιτρέψτε µου να µην είµαι ιδιαίτερα αισιόδοξη ότι θα
µπορέσετε να αντιµετωπίσετε µε αποτελεσµατικότητα και χωρίς
ιδεοληψία και µε ανοικτό µυαλό αυτό το θέµα, ακόµα και όταν
µας ενώνει. 

Επιτρέψτε µου επίσης να µιλήσω και σαν µητέρα, γιατί έχω και
ένα παιδί σε µια ηλικία, που µε απασχολεί ιδιαιτέρως αυτό το
θέµα, ένα παιδί που –όπως όλα τα παιδιά αυτής της γενιάς- είναι
χαµένο στο διαδίκτυο και εγώ ως εργαζόµενη µητέρα έχω λίγο
χρόνο για να απασχολούµαι µαζί του, πολύ λιγότερο από ό,τι θα
ήθελα. 

Νοµίζω λοιπόν ότι ένα θέµα είναι και τα πρότυπα, τα οποία δί-
νουµε στα παιδιά. Και τι πρότυπο δίνει το πολιτικό σύστηµα; Τι
πρότυπο δίνουµε εµείς σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, όταν αντιπα-
ρατιθέµεθα; Τι πρότυπο δίνουν αυτοί που ασκούν θεσµικές λει-
τουργίες µέσα στο πολιτικό σύστηµα, όπως η Πρόεδρος της
Βουλής, η κ. Κωνσταντοπούλου; Τι κάνει εδώ µέσα η κ. Κωνσταν-
τοπούλου; Βullying κάνει στους Βουλευτές και στους αστυνοµι-
κούς της Βουλής! Τι κάνει η κυρία Κωνσταντοπούλου παντού,
εκτός από το να προβάλλει τον εαυτό της; Βullying κάνει η κ.
Κωνσταντοπούλου. Και αναφέροµαι σε αυτήν, επειδή είναι θε-
σµικός ο ρόλος της. 

Στο πολιτικό σύστηµα –και επανέρχοµαι στην άλλη µου ιδιό-
τητα- αντιπαρατιθέµεθα στα τηλεπαράθυρα µε όρους πολιτικού
bullying. Ο γιος µου όταν βλέπει τηλεόραση µιλάει για το ποιος
«τάπωσε» ποιον ή ποιος είπε την καλύτερη ατάκα. 

Ο κ. Πετράκος πριν, σε αυτή την κρίσιµη στιγµή για τη χώρα,
όπου έχουµε ελάχιστο χρόνο µπροστά µας –υπάρχει αυτή η προ-
θεσµία µέχρι τη Δευτέρα για το τι θα συµβεί- περιέγραψε τη δια-
πραγµατευτική στρατηγική και την όλη αντιµετώπιση από την
Κυβέρνηση µε όρους bullying. 

Είπε: «Δεν θα ανεχθούµε να µας κάνουν bullying οι δανειστές

µας»! Με συγχωρείτε, κύριε Πετράκο, αλλά εµείς αρνούµεθα να
δούµε την Ελλάδα στον ρόλο του θύµατος. Δεν είµαστε θύµα,
αλλά κυρίαρχο κράτος! Ναι, φυσικά δεν θέλουµε και δεν θα ανε-
χτούµε την ταπείνωση και την υποταγή, στην οποία εσείς µας
οδηγείτε, µε τον αποτυχηµένο τρόπο διαπραγµάτευσής σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Εσείς έχετε υπογράψει!
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ακούστε. Δεν αντέχετε να

ακούσετε. Αυτό είναι το bullying το δικό σας, που δεν θα περάσει
στον ελληνικό λαό! Γιατί, ο πρώτος τρόπος, για να αντιµετωπίσει
κανείς το bullying, είναι το σπάσιµο της σιωπής. Και το είδατε
χθες το βράδυ στο Σύνταγµα το σπάσιµο της σιωπής. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ζήτω οι προτάσεις Γιούνκερ! Αυτά
έλεγαν.

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Η σιωπηλή µειοψηφία των
Ελλήνων πολιτών αυτήν τη στιγµή αγωνιούν και παρατηρούν
αποσβολωµένοι µια Κυβέρνηση, η οποία τα έχει απολύτως χα-
µένα. Δεν ξέρει πού πάει, δεν ξέρει τι να κάνει. Ενώ όλος ο κό-
σµος περιγράφει την κατάσταση µε έναν συγκεκριµένο τρόπο,
σήµερα βγαίνει το Μαξίµου και λέει ότι είναι αισιόδοξο ότι όλα
θα πάνε καλά, ότι πετύχαµε κάτι! 

Τι πετύχαµε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Τη συζήτηση σε πολιτικό επίπεδο!
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Να έχουµε µπροστά µας

τις δύο εναλλακτικές, που θα σας περιγράψω ως εξής; Μια συµ-
φωνία µε µέτρα ύψους 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ στην πλάτη του
ελληνικού λαού από τη µία και από την άλλη χρεοκοπία και έξοδο
από το ευρώ;

Και εσείς λέτε, κύριε Πετράκο, στον ελληνικό λαό να κλείσει
τα αυτιά του; Να µην ακούει;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Να µην ακούει την κινδυνολογία
σας.

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πετράκο, ο ελληνι-
κός λαός και ακούει και βλέπει και κρίνει! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Και όσους προκαλούν να βγάλουν
τα λεφτά τους από τις τράπεζες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρία Ασηµακοπού-
λου, στο Σώµα αναφέρεστε. Δεν αναφέρεστε κάπου συγκεκρι-
µένα. 

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Είναι δυνατόν, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να ακούει ο ελληνικός

λαός τον εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι η απάντησή µας
στους δανειστές που µας κάνουν bullying πρέπει να είναι: «το µα-
χαίρι έχει δύο πλευρές»;

Σας ενηµερώνω, κύριε Πρόεδρε, ότι η Νέα Δηµοκρατία,
ασκώντας αντιπολίτευση, έχει υπάρξει ιδιαιτέρως συναινετική.
Έχει καλέσει τον κ. Τσίπρα να πάρει πρωτοβουλίες εθνικής συ-
νεννόησης, έστω και αυτήν την τελευταία στιγµή.

Μην νοµίζετε ότι ο πατριωτισµός µας και η διάθεσή µας για
εθνική συνεννόηση, είναι αδυναµία. Μην το εκλαµβάνετε έτσι.
Δεν είναι. Δεν πρόκειται να αφήσουµε τον κ. Τσίπρα και την Κυ-
βέρνηση το µαχαίρι που έχει δύο πλευρές να το χρησιµοποι-
ήσουν για να κάνει χαρακίρι η Ελλάδα και να φύγει από την
Ευρώπη και να χρεοκοπήσει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Τη χρεοκοπήσατε τρεις φορές τη
χώρα, κυρία Ασηµακοπούλου!

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν πρόκειται να το επι-
τρέψουµε ούτε εµείς ως Αντιπολίτευση, αλλά πολύ περισσότερο
δεν πρόκειται ο ελληνικός λαός να ανεχτεί άλλο το δικό σας bul-
lying σε όλα τα επίπεδα. Και το απέδειξε χθες το βράδυ, όταν
πάρα πολλοί άνθρωποι ένωσαν τις φωνές τους για να πουν το
αυτονόητο, ότι σε αυτήν τη χώρα αυτοί που θέλουν την Ελλάδα
µέσα στην Ευρώπη, αυτοί που δεν θέλουν να χρεοκοπήσει η
χώρα, είπαν µε µία φωνή χθες το βράδυ: Είµαστε και εµείς εδώ
και να µην το ξεχνάτε!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.

Ασηµακοπούλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
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την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι οκτώ καθηγητές και φοιτητές από πανε-
πιστήµια της Ελλάδας, της Αµερικής, του Καναδά και της
Ολλανδίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. Welcome!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει εκ µέρους του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή
η κ. Δέσποινα Σβερώνη-Χονδρονασίου, για έξι λεπτά παρακαλώ.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Είναι σοβαρό το θέµα. Πίστευα και εγώ, επειδή -πέρα από τα
οικονοµικά, που είναι µείζονα θέµατα- ένα θέµα σαν αυτό, που
έχει να κάνει µε τον εκφοβισµό στα σχολεία ή όχι, είναι κάτι που
αφορά όλους µας σε αυτό το ελληνικό, το εθνικό Κοινοβούλιο -
δεν ξέρω µέχρι πότε θα µπορούµε να αποκαλούµε και το Κοινο-
βούλιό µας εθνικό- ότι θα ήταν πολλοί οι ενδιαφερόµενοι
συνάδελφοι. Και δεν ξέρω βέβαια αν µου δίνουν ακόµα το δι-
καίωµα οι συνάδελφοί µου Βουλευτές να τους αποκαλώ έτσι.

Έγινε πολύς λόγος εδώ για τον εκφοβισµό, για τον πάσης φύ-
σεως εκφοβισµό, αλλά και τον ενδοσχολικό.

Θα έπρεπε, όµως, κάνοντας την ενδοσκόπησή µας ο καθένας,
να σωπάσουµε για λίγο γιατί εγώ τουλάχιστον το λέω και θα το
ξαναπώ και θα ήθελα να είναι η τελευταία φορά: Στο εθνικό Κοι-
νοβούλιο βίωσα τον εκφοβισµό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πού;
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Εδώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εδώ; Εσείς προσωπικά;
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Κοιτάξτε, να σας

πω κάτι, εγώ προσωπικά, κύριε καθηγητά, όταν ανεβαίνω εδώ
στο Βήµα, είµαι η Δέσποινα Σβερώνη-Χονδρονάσιου και είµαι
Βουλευτής της Χρυσής Αυγής.

Ο καθένας, όµως, προσδιορίζεται και ως άτοµο και ως χώρος,
κύριε Λοβέρδο. Δεν υπάρχει πουθενά συλλογική ευθύνη, ούτε
στα κόµµατα ούτε στις οµάδες των ανθρώπων. Όµως, εσείς -δεν
µιλάω για εσάς προσωπικά, αλλά επειδή ακριβώς απαντήσατε σε
εµένα- όταν ειπωθεί από τη δική µου τη µεριά οτιδήποτε περνάει
κάποιες κόκκινες –ή δεν ξέρω πώς- γραµµές σας, τότε µε διακό-
πτετε. Η διακοπή, την οποία δέχοµαι κάθε φορά, είτε είµαι σε
επιτροπή είτε είµαι στην Ολοµέλεια της Βουλής, µε κάνει να αι-
σθάνοµαι ότι είµαι παιδί και άτοµο ενός κατώτερου θεού, ότι
εσείς ανήκετε σε µια άλλη κοινωνία και εµείς είµαστε κάπου
αλλού. Είναι ακριβώς έτσι όπως σας το λέω και λυπάµαι. 

Ξέρετε, δεν είχα αισθανθεί φόβο. Πολύ µικρή µπορεί, ναι. Αρ-
γότερα στο κράτος µας, στην ελληνική επικράτεια, παρ’ ότι
ασκούσα ένα επάγγελµα-λειτούργηµα, του δικηγόρου, που έχει
και την επικινδυνότητά του, δεν αισθανόµουν φόβο.

Όµως αισθάνθηκα πρώτη φορά φόβο και το έδειξα –και θα το
καταθέσω, κύριε Πρόεδρε- ως µητέρα όταν µε τρόµο διάβασα,
από τις δηµοκρατικές και προοδευτικές δυνάµεις, έξω από σχο-
λικό κτήριο -µια που µιλάµε για την ενδοσχολική βία- το εξής:
«Να τσακίσουµε µια για πάντα τους ναζί της Χρυσής Αυγής». 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Δέσποινα Σβερώνη-Χονδρο-
νάσιου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ενώ λέµε ότι ο καθένας έχει το δικαίωµα να αυτοπροσδιορίζε-
ται, σε εµάς δεν το αναγνωρίζετε αυτό. Σε εµάς δεν αναγνωρί-
ζετε το δικαίωµα να σας λέµε «είµαστε αυτοί, δεν είµαστε κάποιοι
άλλοι». Λέτε «όχι, δεν είσαστε αυτό που φαίνεστε». 

Και πού ξέρετε εσείς ποιοι πραγµατικά είµαστε; Έχετε κάποιες
άλλες δυνατότητες; Έχετε κάποιες µαγικές δυνάµεις που δεν τις
έχουµε εµείς; «Δεν είσαστε αυτό, είσαστε κάτι άλλο. Είστε ναζί».
Ε, όχι, κύριοι. Λυπάµαι που το λέω, αλλά αισθάνοµαι και εγώ ότι
είµαι θύµα πλέον αυτού του εκφοβισµού και θα ήθελα να τα πω
από Βήµατος της Βουλής. 

Ούτε ρατσιστές είµαστε ούτε φασίστες είµαστε ούτε παλαι-
οναζί είµαστε ούτε νεοναζί είµαστε. Και αυτό που κάνετε είναι
ολέθριο, γιατί διδάσκετε στους νέους και τις νέες, διδάσκετε
στους µαθητές, σε όλους όσους παρακολουθούν το ελληνικό -
εθνικό λέω ακόµα- Κοινοβούλιο, τι θα πει βία. 

Είναι σαν να λέτε ότι αν κάποιος επιτεθεί στον δικό µου γιο ή

στον γιο του κ. Παππά, από τη στιγµή που αυτός ανήκει στον
χώρο που λέγεται Χρυσή Αυγή και εφόσον προτρέπεται από νε-
ολαίους «τσακίστε τους», τότε όλα επιτρέπονται. Άρα, λοιπόν, τη
βία τη χαρακτηρίζετε ανάλογα από πού προέρχεται και σε ποιον
κατευθύνεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, αν έχω την ανοχή σας, µισό λεπτό να ολοκλη-
ρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Παρακαλώ, κυρία Σβε-
ρώνη.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ
πολύ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούστηκαν πάρα πολλά για τη
βία. Αισθάνοµαι για µία ακόµη φορά ότι στην Ελλάδα και στο ελ-
ληνικό, το εθνικό Κοινοβούλιο είµαστε πάρα πολύ καλοί στο να
αναλύουµε και να ξαναναλύουµε και να αναλισκόµεθα στην ανά-
λυση και κάπου εκεί να χανόµαστε και να κριτικάρουµε έντονα ο
ένας τον άλλο, Κυβέρνηση, Αντιπολίτευση και να λέµε «εµείς
ήµαστε οι καλύτεροι» και «εσείς οι χειρότεροι», στα λόγια βέβαια
πάντα και να µένουµε πάντα εκεί. Ενώ θα έπρεπε να πούµε τώρα,
«αµ’ έπος, αµ’ έργον κάτι να γίνει», λέµε «εσείς τότε, χθες, προχ-
θές» και κουνάµε ο ένας στον άλλο το δάκτυλο. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές και κύριοι Υπουργοί, έχω να
σας πω κάτι που µου βγαίνει και από το Σύνταγµά µας. Υπάρχει
πίστη στον τριαδικό Θεό των πατέρων µας, στην ελληνορθόδοξη
παράδοση; Υπάρχει αυτή η πίστη; Ξέρετε γιατί το λέω; Γιατί η
επίσηµη θρησκεία του κράτους είναι της Ανατολικής Ορθοδόξου
Εκκλησίας. Δεν υπάρχει, προφανώς όχι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, µόνο αυτό να τελειώσω, σας παρακαλώ. 
Δεν είναι κακό, δηλώνετε άθεοι. Τουλάχιστον οι της προοδευ-

τικής, της αριστερής πλευράς δηλώνετε άθεοι, αλλά θα µου επι-
τρέψετε να πω ότι εγώ σας χαρακτηρίζω ειδωλολάτρες. Είστε
ακριβώς ειδωλολάτρες και πιστεύετε περισσότερο στον άν-
θρωπο, στο είδωλό σας. 

Πιστεύετε, λοιπόν, σε κάποια είδωλα και πέρα από τον εαυτό
σας, αναλόγως πιστέψατε περισσότερο στο δηµιούργηµα και όχι
στο δηµιουργό και εκεί νοµίζω ότι χάσατε πλέον τον προσανα-
τολισµό σας. Θεοποιήσατε και άλλα είδωλα ή τα δαιµονοποι-
ήσατε, ανάλογα µε το πού είσαστε ιδεολογικοπολιτικά, όπως
είναι δηλαδή ο Μαρξ, ο Λένιν, ο Σµιθ, ο Νίτσε, ο Χίτλερ, ο Στάλιν,
ο Μάο, ο Microsoft και πιο σύγχρονα. 

Και αυτό που έχω να σας πω -δεν είναι κάτι καινούργιο- είναι
πολύ σπουδαίο. Επειδή είναι πολύ σπουδαίο, δεν το έχω πει εγώ.
Το έχει πει αυτός ο Θεός στον οποίο πιστεύουµε, αυτός ο Θεός
στον οποίο, τουλάχιστον σύµφωνα µε το Σύνταγµα, οφείλουµε
να δώσουµε αυτόν τον όρκο. 

Τι σας λέω δηλαδή; Ότι αυτό που λείπει, κυρίες και κύριοι,
είναι η αγάπη, διότι η ελληνορθόδοξος πίστη βασίζεται στην
αγάπη και όχι µόνο στο «αγαπάτε αλλήλους», αλλά στο «αγαπάτε
τους εχθρούς υµών».

Κι επειδή εγώ αισθάνοµαι όντως ένας απλός καθηµερινός άν-
θρωπος, το µόνο που µπορώ να σας πω είναι λόγια του Μεγάλου
Αποστόλου, του σπουδαίου Αποστόλου των Εθνών, του Αποστό-
λου Παύλου: «Εάν ταις γλώσσαις των ανθρώπων λαλώ και των
αγγέλων, αγάπην δε µη έχω, γέγονα χαλκός ηχών ή κύµβαλον
αλαλάζον. Και εάν έχω προφητείαν και ειδώ τα µυστήρια πάντα
και πάσαν την γνώσιν, και εάν έχω πάσαν την πίστιν, ώστε όρη
µεθιστάνειν, αγάπην δε µη έχω, ουδέν ειµί». 

Τίποτα δεν είµαστε. Αυτό που λείπει από όλους µας –ακούω
για λαό, για δηµοκρατία και άλλα- είναι η αγάπη. Όταν η αγάπη
υπερισχύσει, τότε όλες αυτές οι ιδιαιτερότητες που λέµε ότι
υπάρχουν στους ανθρώπους και τα γεγονότα θα αµβλυνθούν.
Εκείνο που υπερισχύει είναι η αγάπη. 

Γι’ αυτό και θα σας παρακαλούσα, ακόµα κι αν δεν πιστεύετε
εσείς στον τριαδικό Θεό, τουλάχιστον σαν φιλοσοφικά κείµενα
διαβάστε τους Πατέρες της Εκκλησίας και ειδικά τον Απόστολο
Παύλο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Ορφανός από το Ποτάµι για έξι

λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος.

Είµαι εκπαιδευµένος να µιλάω γρήγορα, παρ’ ότι αγχώνω τους
ακροατές µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορµή της σηµερινής συζήτη-
σης είναι ο θάνατος ενός νέου ανθρώπου, δυστυχώς. Με αυτό
το γεγονός ως αφορµή σήµερα, όχι µόνο δεν µπορούµε να είµα-
στε περήφανοι, αλλά οφείλουµε και να παραδεχτούµε την ανε-
πάρκεια της πολιτείας να αντιµετωπίσει σοβαρά το φαινόµενο
της ενδοσχολικής βίας.

Οφείλουµε να παραδεχτούµε όλοι την έλλειψη µιας πολιτικής
πρόληψης του φαινοµένου που, αν υπήρχε, πιθανώς τη σηµερινή
συζήτηση θα την όριζε ένα άλλο πλαίσιο και όχι ένας θάνατος.
Τέσσερις µήνες πριν το παιδί αυτό έχασε τη ζωή του σε µια
σχολή στα Ιωάννινα. Ήταν, όπως όλα έδειξαν, η κορυφαία πράξη
εκφοβισµού που έχει συµβεί ποτέ σε εκπαιδευτικό ίδρυµα στην
Ελλάδα. 

Εδώ και καιρό το Ποτάµι έχει εντοπίσει την έλλειψη πολιτικών
πρόληψης της ενδοσχολικής βίας και πριν από δύο µήνες προ-
τείναµε την κοινή συνεδρίαση των Επιτροπών Κοινωνικών και
Μορφωτικών Υποθέσεων γι’ αυτό το θέµα. Για ποιον λόγο; Διότι
θεωρούµε ότι οι Βουλευτές, προτού φτάσουν εδώ να µιλήσουν,
πρέπει πρώτα να ακούσουν τους φορείς, τους γονείς, τους κα-
θηγητές, τους δασκάλους και όσους έχουν ασχοληθεί µε το φαι-
νόµενο, να δουν αναλυτικά τι ακριβώς συµβαίνει και µετά να
έρθουµε εδώ και να γίνουµε αυτόκλητοι παιδοψυχολόγοι και να
αναλύσουµε τις απόψεις µας. Καταθέτω στα Πρακτικά το αίτηµά
µας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ορφανός καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παρά τις επανειληµµένες οχλήσεις µας προς το Προεδρείο
της Βουλής, αντιµετωπίσαµε την απόλυτη αδιαφορία. Έστω και
τώρα, όµως, µετά από τόσο καιρό, µε αυτήν την επίκαιρη επε-
ρώτηση ας αντικρύσουµε το «τέρας» στον κοινωνικό µας καθρέ-
πτη και ας προσπαθήσουµε να κάνουµε κάτι ουσιαστικό.

Διαβάζω στην ερώτηση του ΠΑΣΟΚ ότι ήδη από το 2009 το
Υπουργείο Παιδείας προχώρησε στον σχεδιασµό και την υλοποί-
ηση καινοτόµων πολιτικών και δράσεων για την ενηµέρωση µα-
θητών, γονέων και καθηγητών. Δύο παραγράφους όµως πριν,
διαβάζω περί της αποτυχίας όλων αυτών που περιγράφονται στη
συνέχεια αναλυτικά, καθώς υπάρχει η παραδοχή ότι τα τελευταία
χρόνια παρατηρείται έξαρση του φαινοµένου στα σχολεία. Πού
βρισκόµαστε, λοιπόν, σήµερα; 

Το Υπουργείο επαναξιολογεί –αλλού θέλουµε την αξιολόγηση
και αλλού δεν τη θέλουµε- το καινοτόµο πλαίσιο αυτό δράσης
για την πρόληψη και την αντιµετώπιση που υπάρχει και λειτουρ-
γεί τα τελευταία χρόνια. 

Αυτή ήταν η απάντηση που πήρα στις 30 Μαρτίου σε σχετική
µου ερώτηση από τον κύριο Υπουργό, την οποία επίσης κατα-
θέτω στα Πρακτικά, για να µην σας κουράσω αναλυτικότερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ορφανός καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να πούµε την αλήθεια, όπως
αρέσκεται να λέει και ο κύριος Πρωθυπουργός. Το καινοτόµο
πλαίσιο που δήθεν επαναξιολογεί το Υπουργείο µε λεπτοµέρειες
κ.λπ. και όσα ισχυρίζεται το ΠΑΣΟΚ ότι έγιναν, στην ουσία είναι
τα τελευταία χρόνια απόντα από τη σχολική ζωή και τη σχολική
καθηµερινότητα.

Το φαινόµενο της ενδοσχολικής βίας αντιµετωπίζεται σήµερα
µόνο µε παρότρυνση των σχολικών συµβούλων για την εφαρ-
µογή προγραµµάτων διαχείρισης συναισθηµάτων, θυµού, απο-
δοχής διαφορετικότητας. Το περίφηµο Παρατηρητήριο Πρόλη-
ψης της Σχολικής Βίας δεν λειτουργεί και δεν λειτούργησε ποτέ
ουσιαστικά, όπως και η επιµόρφωση των εκπαιδευτικών που ποτέ
δεν έγινε. 

Κι εδώ συµφωνώ απολύτως µε τη φράση που επίσης διαβάζω
στην ερώτηση του ΠΑΣΟΚ για πρωτοφανή αδράνεια της πολι-
τείας στην καταστολή των φαινοµένων ενδοσχολικής βίας και εκ-
φοβισµού.

Ναι, κατά κανόνα η ελληνική πολιτεία αυτό κάνει, αδρανεί. Και
ξέρετε πού αδρανεί κατά προτεραιότητα; Σε αυτό που όλοι ανέ-
φεραν, την πρόληψη.

Τι σηµαίνει, όµως, πρόληψη; Πού ξεκινά; Στην πράξη, σε τι
ακριβώς συνίσταται; Στο Ποτάµι θέτουµε συνεχώς ως ζητούµενο,
ως προτεραιότητα, την ποιότητα της ελληνικής εκπαίδευσης.
Εκεί πιστεύουµε και υποστηρίζουµε πως βρίσκεται το κλειδί. Τι
σχολεία θέλουµε, τι δηµοτικά, τι γυµνάσια, τι λύκεια, τι πανεπι-
στήµια, τι θέλουµε να µαθαίνουν οι µαθητές στην πρωτοβάθµια,
τι να έχουν µάθει στη δευτεροβάθµια, τι εφόδια να έχουν πάρει
στην αποφοίτηση από το πανεπιστήµιο και, πάνω απ’ όλα, τι πο-
λίτες να είναι; Να έχουν εκπαίδευση µε δηµοκρατικά ιδεώδη, ναι,
αλλά τι αγωγή να αποκτούν, τι ήθος, τι συµπεριφορά;

Θα αναφέρω εδώ την αξιοσηµείωτη έρευνα του World Values
Survey, της Παγκόσµιας Έρευνας Αξιών του οµώνυµου ερευνη-
τικού ινστιτούτου. Προσέξτε: στην ερώτηση «ποια στοιχεία χα-
ρακτήρα ή αξιών θεωρείτε σηµαντικά να αποκτήσει ένα παιδί;»
το στοιχείο να ανέχεται και να σέβεται τους άλλους ήταν στη
χώρα µας το λιγότερο σηµαντικό απ’ ό,τι ήταν σε κάθε άλλη
χώρα. Η Ελλάδα ήταν στην κατάταξη εξηκοστή ένατη σε εξήντα
εννέα χώρες. Ποιες ήταν κοντά µας στον πάτο, αλλά ακριβώς
από πάνω µας; Η Ουγκάντα, η Σαουδική Αραβία, η Αλγερία και
το Πακιστάν.

Στην πρόληψη, εποµένως, πρέπει να επικεντρώσουµε και όχι
στην καταστολή. Η καταστολή, όταν έρθει, θα είναι πλέον αργά.
Ποιος εκπαιδευτικός θα τιµωρήσει και πώς; Μιλάµε για παραβα-
τικότητα ανηλίκων. Με ποιες γνώσεις, ποια κατάρτιση και βάσει
ποιου κριτηρίου ο εντεταλµένος εκπαιδευτικός θα παρέµβει µε
τρόπο παιδαγωγικά ενδεδειγµένο, προσεκτικό, ώστε να µη στιγ-
µατίσει το παιδί, να µη δηµιουργήσει επιπρόσθετη κατάσταση
αποκλεισµού και µια νέα θυµατοποίηση και, µάλιστα, µε τρόπο
που να είναι και σωφρονιστικός ή, ας πούµε, επίπληξη; Τέλος
πάντων, ας την πούµε όπως θέλουµε.

Αν το πρόβληµα ξεκινά από την οικογένεια -που συνήθως ξε-
κινά- τι µπορεί να κάνει ο ανυπεράσπιστος δάσκαλος, καθηγη-
τής, που του φορτώνουµε αρµοδιότητες χωρίς προστασία και
βεβαίως χωρίς έλεγχο; Πρέπει να πάψουµε να κάνουµε ότι δεν
βλέπουµε την προβληµατική µας εκπαιδευτική διαδικασία.

Γνωρίζετε, κύριοι συνάδελφοι -και εδώ µπαίνουµε στην πράξη
της πρόληψης- την τροµακτική αύξηση κρουσµάτων σχολικής
βίας στην προσχολική ηλικία; Αν συνυπολογίσουµε το πόσο κρί-
σιµα είναι τα νηπιακά χρόνια για τη διαµόρφωση του χαρακτήρα
του ανθρώπου, σύµφωνα µε τη σύγχρονη παιδοψυχολογία, αν-
τιλαµβανόµαστε ότι οι θύτες και τα θύµατα παγιώνονται πολύ
νωρίς.

Αν µιλάµε, λοιπόν, για πρόληψη, από εδώ θα ξεκινήσουµε και
θα διαφωνήσω µε τον κ. Λοβέρδο, διότι η κινητή µονάδα, κύριε
Λοβέρδο, είναι το ωµέγα, δεν είναι το άλφα. Το άλφα ξεκινά από
εδώ.

Να ξαναφτιάξουµε, λοιπόν, την προσχολική µας αγωγή, τους
παιδικούς σταθµούς ως κέντρα ανάπτυξης και κοινωνικοποίησης
των παιδιών, ως κέντρα ενθάρρυνσης και ανάδειξης των δεξιο-
τήτων τους. Οι έρευνες δείχνουν ότι η προσχολική αγωγή και
παιδεία καθορίζουν τουλάχιστον το ένα τρίτο της µελλοντικής
επιτυχίας ή αποτυχίας του ανθρώπου. Η ανισότητα δεν θα κατα-
πολεµηθεί, εάν δεν προσφέρουµε σε όλα τα παιδιά ίσες ευκαι-
ρίες. Η καταπολέµηση των ανισοτήτων σηµαίνει πιο χαρούµενα
παιδιά, αλλά στην πράξη πού συνίσταται; Τα χαρούµενα παιδιά
δεν χτυπούν, δεν προσβάλλουν, δεν κακοποιούν και η καταπο-
λέµηση των βίαιων συµπεριφορών σηµαίνει καταπολέµηση κάθε
αποκλεισµού, αποδοχής διαφορετικότητας κ.λπ.. Τα έθιξαν οι συ-
νάδελφοι.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας πω ακριβώς το
πλαίσιο για να µην ψάχνετε πώς θα ενεργοποιήσετε τα παιδιά και
πώς θα φτιάξετε δράσεις αποδοχής της διαφορετικότητας.
Υπάρχει ένα πλαίσιο αγωγής που είναι έτοιµο. Τα εµπεριέχει όλα
αυτά και ονοµάζεται «θεατρική αγωγή» και «θεατρικό παιχνίδι»,
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ως η ύψιστη αγωγή που κοινωνικοποιεί το παιδί και το µαθαίνει
από χειρισµό του λόγου, ενσυναίσθηση, ανοχή στη διαφορετικό-
τητα, στη θέση του άλλου, οµαδικότητα, συνεργατικότητα, εγρή-
γορση της φαντασίας, πάρα πολλά πράγµατα. Εκεί µέσα
υπάρχουν όλα.

Χάθηκε αυτό το παλικάρι στα Γιάννενα. Τι κάναµε για την πρό-
ληψη και την πρόνοια στο πρώτο έτος κυρίως των πανεπιστη-
µίων, που είναι η πρώτη φορά που το παιδί φεύγει από την
οικογένεια και αποµακρύνεται από το σπίτι; Το άγχος που έχουν
οι οικογένειες εν’ όψει των πανελλαδικών, όταν δίνουν τα παιδιά
τους, δεν είναι τίποτα µπροστά στο άγχος όταν το παιδί φεύγει
για πρώτη φορά και πάει σε µια ξένη πόλη. Έγινε τίποτα; Αντί να
βάζουµε ως προτεραιότητα τον εκδηµοκρατισµό της παιδείας,
µήπως να βοηθούσαµε τους εκπαιδευτικούς να καταπολεµήσουν
τα φαινόµενα της βίας µε προστασία, µε διευκόλυνση, µε σαφές
πλαίσιο;

Για να ολοκληρώσω, διότι ο χρόνος είναι περιορισµένος, πρέ-
πει να υπάρξει υποχρεωτική αντιµετώπιση των φαινοµένων βίας,
καµµία ανοχή στην αδιαφορία. Όποιος θεσµικά αδιαφορεί πρέπει
να είναι υπόλογος. Προτείνουµε τη δηµιουργία µιας πλατφόρµας
επικοινωνίας µε ειδικούς για τον εντοπισµό κάθε δυσλειτουργίας.
Συµβουλευτικοί, παιδοψυχολόγοι και κοινωνικοί λειτουργοί στα
σχολεία και στα πανεπιστήµια.

Τόσες σχολές ψυχολογίας, κύριε Υπουργέ, να µη διοχετεύ-
σουµε τους Έλληνες ψυχολόγους εκεί που είναι πρωτίστως απα-
ραίτητοι;

Είµαστε ακόµα µακριά από ένα σχολείο χαράς. Κάνουµε,
όµως, σήµερα ένα µεγάλο βήµα. Σταµατάµε να κάνουµε ασκή-
σεις στην άρνηση. Έχουµε µια µοναδική ευκαιρία να συνεργα-
στούµε όχι µόνο για τα παιδιά µας, αλλά για να είναι αυτό το
παλικάρι το τελευταίο που χάνεται από µια τέτοια κατάσταση,
απ’ αυτό που ονοµάζουµε «ενδοσχολική βία». 

Βεβαίως, αυτές οι δράσεις πρέπει να υλοποιηθούν ασχέτως
οικονοµικής διαπραγµάτευσης. Μην ξανακούσουµε πάλι «Δεν
έχουµε χρήµατα. Πώς θα τα φτιάξουµε όλα αυτά;». Βούληση,
έλεγχος, αξιολόγηση, χρονοδιάγραµµα και σχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Νικολόπουλος εκ µέρους των Ανε-

ξαρτήτων Ελλήνων.
Ορίστε, κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ασφαλώς η σηµερινή συνεδρίαση είναι αφιερωµένη στον άδικο
θάνατο του φοιτητή της Γαλακτοκοµικής Σχολής Ιωαννίνων Βαγ-
γέλη Γιακουµάκη. Είναι το ελάχιστο –και το καλύτερο ταυτό-
χρονα- µνηµόσυνο που θα µπορούσαν οι Έλληνες και οι Ελληνί-
δες Βουλευτές να προσφέρουν σ’ αυτήν την τραγική περίπτωση
που επισυνέβη πριν από λίγο καιρό.

Όµως, πριν από λίγη ώρα ακούσαµε και εµείς που είµαστε εδώ
στην Αίθουσα, αλλά και όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες
που από το κανάλι της Βουλής παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
συνάδελφο «Σαµαροφύλακα» να µιλά για το «bullying» που κάνει
αυτή η Κυβέρνηση. Όπως άκουγα κι εγώ, σκεφτόµουν εκείνη τη
γνωστή ταινία µε τον τίτλο «Κοίτα ποιος µιλάει».

Είναι δυνατόν; Είναι δυνατόν ταυτόχρονα να ακούγονται αυτά
εδώ από το Βήµα της Βουλής απ’ αυτούς που οδήγησαν εξαιτίας
αυτής της πίεσης χιλιάδες ανθρώπους στην αυτοκτονία, άλλους
στα ψυχιατρεία και εκατοµµύρια Έλληνες στα κράσπεδα της
φτώχειας; 

Είναι δυνατόν αυτοί να λένε εδώ, χωρίς αιδώ, «δεν πρόκειται
να επιτρέψουµε στον κ. Τσίπρα…». Τι; Πώς; Αυτό δεν µας το
είπαν. Τι εννοούν; Έχουν στο µυαλό τους κάτι που δεν πρέπει να
µας το πουν; Φτιάχνουν σχέδια αποσταθεροποίησης; Αυτή είναι
η εθνική µεγάλη συνεννόηση που θέλει ο κ. Σαµαράς; Αλήθεια;
Σε µια καινούργια Κυβέρνηση, µ’ αυτή τη νωπή εντολή, πώς θα
γίνει η ανατροπή; Φαντάζοµαι, όχι µε τανκς. Με διαδηλώσεις της
κατσαρόλας; Πώς θα γίνει; Με τα µέσα ενηµέρωσης; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτούς τους «Σαµαροφύλα-
κες» που είναι οι ίδιοι που πήγαιναν στα φιλόξενα κανάλια της
διαπλοκής και ειρωνεύονταν την ελληνική Κυβέρνηση για την

προκαταβολή που θα έπαιρνε σαν θα υπέγραφε συµφωνία για
τον αγωγό, θα µου επιτρέψετε να τους κάνω δώρο –δεν µπορώ
να κάνω κάτι άλλο, εκτός αν και αυτό το θεωρήσουν «bullying»-
αυτήν την έκτακτη είδηση που τώρα µου κατέβασαν οι συνεργά-
τες µου από το διαδίκτυο.

Διαβάζω: «Έκτακτο: Υπογράφτηκε ο αγωγός Greek Stream!
Έρχεται η πρώτη προκαταβολή ύψους 3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ». 

Έχει τις σχετικές δηλώσεις και του Υπουργού κ. Λαφαζάνη.
Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι τα ίδια πρόσωπα που έβγαιναν και τότε µε χαιρεκακία,
όπως βγαίνουν και τώρα, σαν να θέλουν να µην πετύχουµε.

Απορώ: Δεν τους το λέει κανένας από τους φίλους τους, από
τους συγγενείς τους ότι αυτό το µήνυµα εκπέµπουν; 

Σήµερα, λοιπόν, που αφιερώσαµε -και σωστά- τη συνεδρίαση
της Ολοµέλειάς µας στην ενδοσχολική βία, σήµερα που ιδιαίτερα
οι Ελληνίδες και οι Έλληνες νιώθουν στο πετσί τους αυτή τη βία
των «ευρωβαρώνων», σήµερα είµαστε λίγες ώρες πριν το τέλος
µιας πολύµηνης σκληρής διαπραγµάτευσης. Και δεν µπορώ και
δεν θέλω να πιστεύω πως θα ανατραπεί αυτή η δύσκολη, αλλά
και εθνικά αναγκαία συµπόρευση µε την Ευρώπη. 

Ακόµα και τώρα πιστεύω ότι θα καταλήξουµε σε µια λύση ευ-
ρωπαϊκή στο πρόβληµα που µας ταλανίζει. Πιστεύω ότι θα υπο-
γράψουµε µια συµφωνία που θα εµπεριέχει την ισχυρή διαβε-
βαίωση για τη ρύθµιση του χρέους, για την απαλοιφή κάθε πρό-
νοιας για περικοπές χαµηλών συντάξεων και µισθών. Μια τέτοια
συµφωνία θέλουµε να υπογραφεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι άλλες εκδοχές της λύσης, όπως η παράταση του προγράµ-
µατος, θα είναι ασφαλώς χειρότερες και για την Ελλάδα και για
την Ευρώπη.

Οι «ευρωβαρώνοι» πιστεύω να συνειδητοποιήσουν, λοιπόν, ότι
ή όλοι µαζί θα σωθούµε ή όλοι µαζί θα πνιγούµε, µιας και δεν
άρεσε το προηγούµενο που άκουσε η κυρία συνάδελφος ότι από
µια µη συµφωνία δεν θα είναι χαµένη η µία από τις δύο πλευρές
αλλά θα είναι και οι δυο.

Ελπίζω και πιστεύω, όπως όλοι οι Έλληνες, ότι θα αναλάβουν
την ευθύνη µιας απόφασης και δεν θα συνυπογράψουν ακριβώς
µια άλλη απόφαση µε ένα τέτοιο τεράστιο βάρος. Θέλουµε, λοι-
πόν, την Ευρώπη. Δεν θέλουµε επ’ ουδενί τον διαρκή εκφοβισµό
και εκβιασµό µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω δυο κουβέντες να πω,
κλείνοντας αυτήν την αναφορά στο µείζον ζήτηµα της επερχό-
µενης συµφωνίας, εκ µέρους των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Θέλω
να χαιρετήσω τη συγκέντρωση-πορεία, όπου πάνω από πενήντα
οργανώσεις καλούν την Κυριακή στις 21 Ιουνίου στις Βρυξέλλες
τους Ευρωπαίους πολίτες για τη στήριξη του ελληνικού λαού και
ενάντια στη λιτότητα, στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής εβδοµάδας
αλληλεγγύης µε τον ελληνικό λαό.

Στο ψήφισµα που έχουν εκδώσει λένε: «Είναι επιτακτική ανά-
γκη να αλλάξουµε πορεία». Οι ίδιοι λένε: «Αν συνεχίσουν στον
ίδιο δρόµο, το µόνο αποτέλεσµα θα είναι η επιδείνωση των ανι-
σοτήτων και της ανεργίας στην Ελλάδα». Κλείνοντας το ψήφισµα
λένε ότι ο ίδιος κίνδυνος δεν απειλεί µόνο την Ελλάδα αλλά όλες
τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ακόµα λένε: «Δηλώ-
νουµε την αλληλεγγύη µας µε την Ελλάδα», «Ναι, ένας άλλος
δρόµος είναι εφικτός για το καλό όλων µας, ένα όραµα οικονο-
µικής προόδου και κοινωνικής δικαιοσύνης».

Αυτή, λοιπόν, την ώρα να πω πολύ σύντοµα ότι ο σχολικός εκ-
φοβισµός, ανάλογα µε τα µέσα που χρησιµοποιεί ο δράστης, για
να βλάψει το θύµα του, παίρνει και διαφορετικές µορφές. Και
συχνά παρατηρούµε το ισχυρότερο παιδί να αντλεί από την
πράξη του κάποιος όφελος, όπως ευχαρίστηση, κύρος, υλικά
αποκτήµατα, ενώ το αδύναµο παιδί να µην µπορεί να προστατεύ-
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σει µε ουσιαστικό και ριζικό τρόπο τον εαυτό του. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, είµαι σίγουρος

ότι ξέρετε ότι στη Νορβηγία τη δεκαετία του 1970 ένας Καθηγη-
τής Πανεπιστηµίου, ο Νταν Όλβεους, πρώτος ασχολήθηκε µε το
bullying. Αυτός, λοιπόν, σχεδίασε ένα κεντρικό πρόγραµµα για
όλα τα σχολεία της χώρας. 

Εκεί βρίσκει κάποιος συγκεκριµένες δράσεις που πρέπει να
υλοποιήσουν τα σχολεία µέσα σε µια σχολική χρονιά. Υπάρχει
ήδη και αποτίµηση όλων αυτών των συγκεκριµένων δράσεων που
έχουν υλοποιήσει δήµοι, αλλά και άλλοι φορείς. Προτείνουµε µε
έναν λόγο να το δει, να το µελετήσει, να το εξετάσει το Υπουρ-
γείο και οι υπηρεσίες και -γιατί όχι- να το κάνουµε και εµείς.

Αυτό να γίνει σε κάθε σχολείο µε ένα οργανωµένο κοινό σχέ-
διο, κάτι που µπορεί να εξασφαλίζει την επιτυχία ενός παρόµοιου
προγράµµατος.

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βέβαιο ότι υπάρ-
χουν και κάποιοι άλλοι που χρειάζονται µια τέτοια εκπαίδευση.
Αυτοί είµαστε εµείς, οι γονείς. Οι προτάσεις µας είναι η «πρωτο-
τυποποίηση» του σχεδίου. Να αναθέσει η πολιτεία –ίσως µέσω
του ΕΣΠΑ- στα πανεπιστήµια που έχουν τµήµατα ψυχολογίας, τα
οποία έχουν σχέση και µε την κοινωνιολογία, να σχεδιάσουν ένα
συγκεκριµένο πρόγραµµα µε δράσεις και κριτήρια αξιολόγησης,
που θα ελέγχονται για όλα τα σχολεία της χώρας και για όλες
τις βαθµίδες.

Το ίδιο θα πρέπει να γίνει και µε τις σχολές γονέων που έχουν
οι δήµοι. Και σε περίπτωση που κάποιοι δήµοι δεν έχουν, να δη-
µιουργήσουν. Επίσης, µπορεί να επεκταθεί σε επαγγελµατίες,
δηλαδή σε χώρους εργασίας κοκ.

Μια ανάγκη που καθηµερινά διαπιστώνουν οι εκπαιδευτικοί ότι
λείπει είναι η ειδικότητα του κοινωνικού λειτουργού και του ψυ-
χολόγου από τα σχολεία γενικής εκπαίδευσης, πρωτοβάθµιας
και φυσικά δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Το πρόγραµµα στα
σχολεία πρέπει να περιλαµβάνει σεµινάρια εις τύπον εργαστη-
ρίου και για τους εκπαιδευτικούς, ιδιαίτερα της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, γιατί το µεγαλύτερο πρόβληµα είναι ότι δεν έχουν
παιδαγωγικές σπουδές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή οι περισσότεροι από εµάς έχουµε την ευλογία να είµα-

στε γονείς και επειδή, ως γνωστόν, όλα ξεκινούν από την οικο-
γένεια, και οι γονείς οφείλουµε µαζί µε την πολιτεία να αναλά-
βουµε πρωτοβουλίες, οφείλουµε να παρακολουθούµε την εξέ-
λιξη της κατάστασης και να συνεργαζόµαστε στενά µε το σχο-
λείο, να µιλάµε γι’ αυτά τα προβλήµατα στον διευθυντή ή στον
δάσκαλο της τάξης και να συνεργαζόµαστε, για να πάρουµε βοή-
θεια. 

Όλα αυτά αποτελούν κάποιες άµεσες δράσεις σε επίπεδο
πρόληψης και αντιµετώπισης, στις οποίες µπορεί να προχωρήσει
το Υπουργείο Παιδείας, η εκπαιδευτική κοινότητα και φυσικά οι
γονείς. Από µόνες τους, όµως, δεν µπορούν να δώσουν λύση στο
πρόβληµα του εκφοβισµού και της βίας στο σχολείο.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον λόγο
αυτό, η πολιτεία οφείλει να είναι σταθερός αρωγός στις προσπά-
θειες που επίσης οφείλουν να καταβάλουν οι εκπαιδευτικοί, οι
γονείς και οι άλλοι µε έναν κοινό στόχο, την εξάλειψη του φαινο-
µένου της ενδοσχολικής βίας. Η πολιτεία θα πρέπει γρήγορα να
υλοποιήσει δράσεις προς αυτήν την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Νικολόπουλο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε ο κύκλος των

Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.
Τώρα θα δώσουµε τον λόγο στην κ. Χριστοφιλοπούλου για να

δευτερολογήσει.
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, έχουµε κάθε λόγο από την

πλευρά µας ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ να εκφρά-
σουµε την ικανοποίησή µας για το επίπεδο της συζήτησης σε ό,τι

αφορά το ζήτηµα της ενδοσχολικής βίας, το οποίο είχαµε την
πρωτοβουλία να φέρουµε στη Βουλή.

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι οφείλω να κάνω δύο, τρία σχόλια
πάνω σ’ αυτά που άκουσα τόσο από εσάς όσο και από συναδέλ-
φους.

Κατ’ αρχάς, συµφωνώντας µε τις επισηµάνσεις πολλών συνα-
δέλφων και ειδικότερα της κ. Κατριβάνου για τη βιωµατική εκ-
παίδευση και επιµόρφωση, θα ήθελα να δείτε ένα προηγούµενο
πρόγραµµα που υπήρξε και έχει βιωµατικά στοιχεία. Αυτό είναι
το Πρόγραµµα Μείζονος Επιµόρφωσης, το οποίο θεωρούµε ότι
είναι προς την κατεύθυνση αυτή και νοµίζω ότι διεφάνη να υπάρ-
χει µια συναίνεση του Σώµατος εδώ. 

Το δεύτερο σχόλιό µου αφορά σε αυτό που είπατε, κύριε
Υπουργέ. Και εδώ θα συµφωνήσω µε τον κ. Λοβέρδο: Στα λόγια
θα συµφωνήσουµε, αλλά θα πρέπει να το δούµε στην πράξη.

Μιλήσατε για τη διαφορετικότητα, το να κάνουµε τα σχολειά
και τον εκπαιδευτικό κόσµο να αποδεχθούν τη διαφορετικότητα.
Πολύ σωστά η κ. Κατριβάνου µίλησε πριν για την οµοφοβική βία
και τον ρατσισµό και εσείς είπατε –πάλι σωστά- για τη διαπολιτι-
σµικότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ
εισήγαγαν τη διαπολιτισµικότητα στα σχολεία και τον θεσµό
αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, θα περιµένω να δω τι θα κάνετε γι’ αυτό. Ξέ-
ρετε γιατί; Διότι δεν είναι βέβαιο ότι θα είναι εύκολο να περάσετε
πράγµατα. Ελπίζω να µην κάνετε πράγµατα που θα χρειάζονται
το Κοινοβούλιο, διότι οι συγκυβερνώντες, τους οποίους έχετε
επιλέξει, οι οµογάλακτοί σας ΑΝΕΛ, είναι κυρίως εθνικιστές, λαϊ-
κιστές και δεν αποδέχονται ούτε τη διαπολιτισµικότητα ούτε
άλλες µορφές βίας, όπως είναι η οµοφοβική. Νοµίζω ότι κατανο-
είτε και εσείς, όπως και η Αίθουσα. 

Και θα ήθελα να σας θυµίσω το πρόσφατο παράδειγµα του
τζαµιού, που ήµασταν οι πρώτοι που είπαµε ότι θα το στηρίξου-
µε. Διότι, κύριε Πρόεδρε, βούτυρο στο ψωµί της εκάστοτε αντι-
πολίτευσης είναι όταν η κυβέρνηση χάνει προς στιγµήν τη δεδη-
λωµένη σε συγκεκριµένα νοµοσχέδια – όχι τη γενική δεδηλω-
µένη.

Λοιπόν, εµείς δεν θα το κάνουµε αυτό ούτε στο θέµα της ιθα-
γένειας, που πάλι είναι δικός µας νόµος ο νόµος Ραγκούση. Γιατί
ακούστηκε κι αυτό. Η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έφερε τον νόµο της
ιθαγένειας και το Σ.τ.Ε είχε πρόβληµα. 

Πού, σε ποιες πλάτες πολιτικές θα στηριχτείτε, κύριε Υπουργέ,
για τη διαπολιτισµικότητα, όπως και για το τζαµί, την ιθαγένεια
και άλλα τέτοια µείζονα θέµατα που αφορούν στάσεις και αντι-
λήψεις;

Θα περιµένουµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να δούµε τις συγκε-
κριµένες πρωτοβουλίες σας για την ενδυνάµωση του δικτύου. Το
δίκτυο αυτό κατά της σχολικής βίας πρέπει να γίνει, αν θέλετε,
πιο ενεργό και η παρουσία του να είναι εµφανής στα σχολεία.
Και εδώ θα πρέπει να συζητήσουµε και να κάνετε αυτό που δε-
σµευτήκατε στην πρωτοµιλία σας, ότι θα συγκαλέσετε την επι-
τροπή, για να δούµε πολύ συγκεκριµένα και τις προτάσεις σας
αλλά και τα αποτελέσµατα από τις πρωτοβουλίες που θα πάρετε.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Πετράκος αναφερόµενος στο θέµα
της σχολικής βίας, για άλλη µια φορά µας µίλησε για τα ΜΜΕ
που προβάλλουν πρότυπα βίας. Βεβαίως, θα πω εγώ. Και ο κινη-
µατογράφος, επίσης και πολλά από τα σίριαλ της τηλεόρασης.
Αυτό είναι όµως το ζήτηµα; Υπάρχουν δύο πτυχές στο ζήτηµα
αυτό.

Υπάρχει και η πτυχή των προτύπων που εµείς οι πολιτικοί καλ-
λιεργούµε. Τα τελευταία χρόνια και έξω µε τους αγανακτισµέ-
νους και όσοι αγανακτισµένοι µετά το ’12 εισήλθαν εδώ στη
Βουλή είχαν κηρύγµατα µίσους για την ελληνική πολιτεία, µίσους
γι’ αυτούς µε τους οποίους δεν συµφωνούσαν και δίχασαν το
λαό και µας έφεραν σε εµφυλιοπολεµικές καταστάσεις. Αυτά τα
πρότυπα δεν είναι πρότυπα βίας;

Επίσης, το να κατασκευάζεις µονίµως εσωτερικούς και εξωτε-
ρικούς εχθρούς, όπως συστηµατικά κάνει η Κυβέρνηση τη στιγµή
αυτή, δεν είναι ένα πρότυπο το οποίο απάδει µε όσασυζητήσαµε
σήµερα µε αφορµή την ενδοσχολική βία; Απαντήστε µου γι’ αυτό.

Επίσης, απαντήστε µου ποια πρότυπα συνεργατικότητας και
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συνεννόησης προβάλλει το Προεδρείο της Βουλής; Και δεν µιλώ
για τον αξιότιµο Αντιπρόεδρο κ. Μπαλάφα, που βρίσκεται στην
Έδρα, αλλά για την Πρόεδρο της Βουλής, την οποία είχαµε τη
δυστυχή πρωτοβουλία να ψηφίσουµε. Ποια είναι τα πρότυπα
ακριβώς που το Προεδρείο της Βουλής διά της Προέδρου προ-
βάλλει; Συνεννόηση ή «αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν»;

Έχει, λοιπόν, νόηµα όχι µόνο να κατασκευάζουµε τους εχ-
θρούς µέσα κι έξω από τη χώρα, µέσα κι έξω από το κόµµα µας,
για να δούµε, να περάσουµε µια γραµµή και να ασκούµε µια βίαιη
προπαγάνδα, αλλά έχει νόηµα και µεταξύ µας να συνεννοη-
θούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα τελευταίο σχόλιο.
Όπως ακριβώς σήµερα µπόρεσε η Βουλή των Ελλήνων να συ-

νεννοηθεί -και χαιρόµαστε πολύ που η πρωτοβουλία είναι δική
µας, αλλά το µπράβο είναι για όλα τα κόµµατα που ήρθαν και συ-
ζητήσαµε και ανταλλάξαµε απόψεις-, όπως ακριβώς µπορέσαµε
να συνεννοηθούµε, έτσι οφείλουµε να συνεννοούµαστε. Κι εµείς
το λέµε συνεχώς, έχουµε βαρεθεί να το λέµε προς όλες τις κα-
τευθύνσεις ότι χρειάζεται η χώρα αυτήν τη στιγµή, περισσότερο
πάρα ποτέ, την εθνική συνεννόηση. Και εθνική συνεννόηση µε
κηρύγµατα µίσους δεν µπορεί να γίνει. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε κι εµείς. 
Νοµίζω ότι εκ των επερωτώντων Βουλευτών δεν υπάρχει κά-

ποιος άλλος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Εδώ βλέπω στον κατά-

λογο που µου παρέδωσε ο κ. Κακλαµάνης -γι’ αυτό σας ρωτώ-
ότι έχουν γίνει όλες οι πρωτολογίες εκ µέρους σας. Από τις δευ-
τερολογίες µένουν ο κ. Κουτσούκος και ο κ. Κωνσταντόπουλος;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Έχετε τον λόγο για

τρία λεπτά ο καθείς.
Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε

Υπουργέ, θα ήθελα µια απάντηση σε ό,τι αφορά το Πανεπιστήµιο
Αγρινίου.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, είναι απορίας άξιο πώς σε µια τέτοια
περίοδο κρίσιµη για τη χώρα µας δεν αναζητάτε ευρύτερες συ-
ναινέσεις για προβλήµατα σηµαντικά στη λειτουργία της εκπαί-
δευσης. Σας θυµίζω ότι µόλις πριν λίγες µέρες τελειώσατε τις
µεταθέσεις και ακόµα δεν έχετε καταλήξει τι θα κάνετε µε τις µε-
τατάξεις, τις αποσπάσεις, τη λειτουργία των σχολείων ΕΑΕΠ, τις
πιστώσεις, τους διορισµούς και µια σειρά άλλα ζητήµατα.

Έχουµε συνηθίσει να ακούµε για το νοµοσχέδιο «κουρελού»,
όπως εσείς έχετε δηλώσει, αλλά µάλλον πρόκειται για τραπεζο-
µάντηλο, το οποίο στρώνετε ανάλογα µε την όρεξη των συνοµι-
λητών σας και των στενών συντεχνιακών αντιλήψεων που εκφρά-
ζουν.

Πώς αλλιώς θα µπορούσε να δικαιολογηθεί η ακατανόητη εµ-
µονή σας να φέρετε και να νοµοθετήσετε, µε τη διαδικασία κα-
τεπείγοντος, την αλλαγή στελεχών µε µια νοµοθεσία εντελώς
πρόχειρη και διαλυτική για πολλά σχολεία της χώρας µας;

Ακόµα και χθες –και σήµερα ίσως- αναγκάζεστε να υπογρά-
φετε διευκρινιστικές εγκυκλίους για τη διαδικασία των εκλογών
διευθυντών και υποδιευθυντών των σχολικών µονάδων. Πολύ φο-
βάµαι ότι το ίδιο θα κάνετε και µετά το τέλος των διαδικασιών.

Σας είχαµε προειδοποιήσει, κύριε Υπουργέ, για τη διαδικασία
αυτή, ότι µπορεί να ακούγεται δηµοκρατική, απαιτεί όµως προ-
ετοιµασία και διαµόρφωση κουλτούρας µέσα στα σχολεία, για
να µη δηµιουργηθούν προβλήµατα και παρενέργειες. Επιµένατε,
για δήθεν ενδοεπιλογές του 2011, µε τον ν.3848/2010 και τη δια-
δικασία των συνεντεύξεων, που όπως αναφέρατε στην εισηγη-
τική σας έκθεση, του ν.4327/2015, ήταν αναξιοκρατικές και τα
συµβούλια επιλογής επέλεξαν τους «ηµετέρους». Επιβεβαι-
ώσατε, όµως, ωστόσο µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο το αντίθετο. 

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι οι επιλογές διευθυντών σχο-
λείου στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση είναι σε ποσοστό 90% επι-

κυρωτικές των επιλογών που έγιναν το 2011; Υπάρχει πιο δυνατή,
πιο αναµφισβήτητη απόδειξη για τη δικαίωση του ν.3848/2011
και την προσπάθεια του ΠΑΣΟΚ να επιλέγονται στελέχη της εκ-
παίδευσης αντικειµενικά και πέρα από τις κοµµατικές αναφορές
και τις παθογένειες του παρελθόντος;

Οφείλατε να κάνετε τις αναγκαίες βελτιώσεις και να προχωρή-
σετε ήρεµα και στον σωστό χρόνο ως προς τις επιλογές. Γιατί
τόση σπουδή; Το πρόβληµα της εκπαίδευσης είναι τα στελέχη
της; Είναι τα εκλεκτορικά σώµατα που συγκροτούνται για µια
φορά και που αποφασίζουν;

Σε λίγο θα επιλεγούν οι νέοι διευθυντές εκπαίδευσης, για τους
οποίους θα ψηφίζουν και οι υποδιευθυντές. Ενώ στην αρχή λέ-
γατε µόνο διευθυντές στο 20% των προϊσταµένων και νηπιαγω-
γείων, κάτι µετρήσατε, βέβαια, στη συνέχεια και δεν σας έβγαινε.
Είναι µια διαδικασία, η οποία γίνεται µέσα στις άδειες των εκπαι-
δευτικών και µάλλον µε καµµία δυνατότητα οι υποψήφιοι να συ-
ναντήσουν τους εκπαιδευτικούς που θα τους ψηφίσουν και ούτε
καν να γνωρίζουν τι θα συµβεί. Αυτό δεν σας τροµάζει;

Τελικά αυτό που σας ενδιαφέρει είναι κάποιοι να φύγουν και
να έλθουν κάποιοι άλλοι, αρκεί να υπηρετούν δηµιουργική ασά-
φεια που επαγγέλλεστε µε θεωρητικό περιτύλιγµα και να είναι
κατ’ επίφαση δηµοκράτες, γιατί δεν είναι υπέρ της αξιολόγησης,
αλλά υπέρ της σύνθετης αποτίµησης, την οποία περιγράφετε λε-
κτικά, αλλά δεν αποτυπώνετε νοµοθετικά;

Κύριε Υπουργέ, ο τρόπος, µε τον οποίο χειριστήκατε τις επι-
λογές των περιφερειακών, µας έδειξε τον δρόµο και τη διαδικα-
σία που θα ακολουθήσετε για την πολιτική ανεξιθρησκίας. Εσείς
το ανακοινώσατε, για να σπεύσουν τετρακόσιοι πενήντα και
πλέον εκπαιδευτικοί να υποβάλουν αίτηση και τελικά να επιλε-
γούν αυτοί τους οποίους εσείς ήδη έχετε αποφασίσει, χωρίς καν
να συστήσετε, έστω για τα µάτια του κόσµου, µια επιτροπή αξιο-
λόγησης.

Αδικείτε, βέβαια, και τους εκπαιδευτικούς που θα επιλεγούν –
και στους οποίους εµείς ευχόµαστε κάθε επιτυχία στο έργο τους
για το καλό της εκπαίδευσης και των παιδιών µας– για να δικαιώ-
σετε τις δεσµεύσεις σας και τις συντεχνιακές σας εξαρτήσεις.

Για το ΠΑΣΟΚ και για όλους εµάς, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ο χώρος της εκπαίδευσης δεν προσφέρεται
και πολύ περισσότερο δεν επιλέγεται για πεδίο συγκρούσεων και
αντιπαραθέσεων. Δεν θα ακολουθήσουµε εµείς τη δική σας λο-
γική, που ως Αντιπολίτευση υπονοµεύσατε κάθε πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης. Το χειρότερο ήταν ότι δεν συµµετείχατε σε
καµµία θεσµοθετηµένη διαδικασία διαλόγου, µε προσχηµατικές
δικαιολογίες, τεχνικών εντάσεων και πολώσεων γύρω από την
αξιολόγηση και τη διαθεσιµότητα.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, είµαστε εδώ, µε προτάσεις και θέσεις,
µε διάθεση να συµβάλουµε ουσιαστικά στην ενίσχυση της δηµό-
σιας και δωρεάν εκπαίδευσης, ενισχύοντας δοµές και καινοτο-
µίες, τις οποίες µε χαρά βλέπουµε ότι κι εσείς θέλετε να αξιο-
ποιήσετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος για τρία λεπτά.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ,

νοµίζω ότι ο θετικός χαρακτήρας της πρωτοβουλίας του ΠΑΣΟΚ
έχει ήδη αναδειχθεί. Θέλω να το σηµειώσω αυτό, χαιρετίζοντας
τόσο την τοποθέτηση, στο κλίµα που έγινε, του κυρίου Υπουρ-
γού, όσο και αρκετών συναδέλφων της κυβερνητικής πλευράς,
ιδιαίτερα της κ. Κατριβάνου αλλά και των άλλων πτερύγων της
Βουλής.

Αυτό, λοιπόν, που εµείς αισθανόµαστε ως χρέος, δηλαδή να
παίρνουµε πρωτοβουλίες που να νοηµατοδοτούν µια κοινωνία
αξιών, µέσα από την οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε όλα τα
φαινόµενα της βίας και ιδιαίτερα της σχολικής για την οποία µι-
λάµε σήµερα, το κάναµε και θα το κάνουµε και για άλλα µείζονα
κοινωνικά ζητήµατα.

Το θέµα είναι τι θα κάνει από εδώ και πέρα η Κυβέρνηση, αξιο-
ποιώντας όλη αυτήν τη συζήτηση, και τι πρωτοβουλίες θα πάρει,
τόσο στο κοινωνικό πεδίο όσο και στο πεδίο της καθηµερινής
διαχείρισης της εξουσίας, την οποία ασκείτε εσείς τώρα, κύριε
Υπουργέ. Και εµείς θα σας κρίνουµε από αυτό.
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Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να επεκταθώ παραπέρα. Θα περι-
µένουµε τις πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης και θα είµαστε εδώ.

Το δεύτερο, όµως, που θέλω να σηµειώσω, κύριε Πρόεδρε,
επειδή η συζήτησή µας έγινε σε µια περίοδο που η Ελλάδα κρέ-
µεται σε µια κλωστή, δεν µπορούµε –µε το πνεύµα της ευθύνης
που έχουµε αντιµετωπίσει µέχρι τώρα ως ΠΑΣΟΚ κι έχοντας υπο-
στεί, όλα όσα έχουµε υποστεί και για την ευθύνη που υποδείξαµε
παίρνοντας σκληρές αποφάσεις– να ανεχτούµε ακόµα και σή-
µερα µια πολιτική «βίας» εναντίον µας, που λέει, δηλαδή, ότι «αν
αποτύχουµε, εσείς θα φταίτε».

(Γέλωτες)
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ωραίο!
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Το είπε ο κ. Πετράκος. Για όνοµα

του θεού! Σας δώσαµε τόσες ευκαιρίες. Σας παροτρύναµε, σας
βοηθήσαµε. Έφτασε ο κ. Βενιζέλος να στείλει επιστολή στους
ηγέτες των σοσιαλιστικών κοµµάτων, οι οποίοι συµµετέχουν στις
περισσότερες κυβερνήσεις και να πει «στηρίξτε, κάντε αυτό που
δεν κάνατε σε µας, που µας φερθήκατε σκληρά» και θα µας ζη-
τήσετε και τον λόγο στο τέλος;

Σας παρακαλούµε πάρα πολύ, πάρτε τις αποφάσεις που είναι
να πάρετε και µη µετέρχεστε αυτήν την πολιτική της βίας, εναν-
τίον αυτών που έχουν πληρώσει κι έχουν λοιδορηθεί για να είναι
η Ελλάδα εδώ σήµερα και να διαπραγµατεύεστε εσείς και να
αναλάβετε τις ευθύνες σας!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννη Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουτσούκο.

Να δώσουµε τον λόγο τώρα στον κύριο Υπουργό για τη δευ-
τερολογία του.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τοn λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Θα µιλήσω πολύ λιγότερο.
Νοµίζω ότι έχουν τεθεί όλα τα ζητήµατα.

Δυο τρεις παρατηρήσεις θα κάνω για το ζήτηµα που έθεσε
προηγουµένως ο συνάδελφος κ. Κωνσταντόπουλος για το Πα-
νεπιστήµιο Πατρών στην πρωτολογία του για την απόφαση της
Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου των Πατρών, η οποία στρέφεται
–θα έλεγα- µε έναν τρόπο εναντίον της περιφερειακής αποκέν-
τρωσης και του δικαιώµατος στο Αγρίνιο να υπάρχουν σχολές.

Θα πρέπει να συζητήσουµε πολύ σοβαρά. Βεβαίως, κάθε πα-
νεπιστήµιο έχει το αυτοδιοίκητο, αλλά µου είναι πάρα πολύ δύ-
σκολο να δεχθώ ότι το Αγρίνιο θα απογυµνωθεί από υπηρεσίες,
οι οποίες προσφέρουν σε κάθε περίπτωση. Θα πρέπει να έρ-
θουµε σε µια συνεννόηση, να δούµε τι καλύτερο µπορούµε να
κάνουµε προς την πλευρά της ενίσχυσης, όχι της αποδυνάµω-
σης, θα έλεγα. 

Σχετικά µε το ζήτηµα που τέθηκε για τα ξενόγλωσσα τµήµατα,
µε πληροφόρησαν, κύριε Λοβέρδο, ότι υπάρχει ένα πρόβληµα
µε τον φάκελο. Δεν θεωρώ ότι είναι προσχηµατικό. Να δούµε, αν
υπάρχει πρόβληµα µε τον φάκελο, πώς µπορεί να τακτοποιηθεί
στο πλαίσιο του νόµου.

Για τα υπόλοιπα που συζητήσαµε, θα έλεγα ότι θα έχουµε την
ευκαιρία στην κοινή επιτροπή που θα γίνει, να τα δούµε. Αλλά θα
πρέπει να γνωρίζουµε –και κλείνω µε αυτό- ότι τα µέτρα εναντίον
της σχολικής βίας, όσο καλά µέτρα και να πάρουµε, όσα παρα-
τηρητήρια και να φτιάξουµε, όσες δοµές και να στήσουµε, η βία
κι ο εκφοβισµός είναι καταστάσεις που είναι ανάλογες µε την κοι-
νωνική αδικία.

Το σχολείο δεν το φτιάχνουµε, φτιάχνοντας µόνο το σχολείο.
Το σχολείο δεν είναι µια νησίδα µέσα σε µια θάλασσα, όπου κυ-
ριαρχούν η ταξική ανισότητα, ο εθνικός φανατισµός, αλλά θα
έλεγα και οι λειψές εκπαιδευτικές δοµές, η υποβαθµισµένη τε-
χνική εκπαίδευση.

Θα έλεγα ότι δεν µπορούµε να καταπολεµήσουµε τη βία και
τον σχολικό εκφοβισµό, αν δεν αντιµετωπίσουµε ουσιαστικά την
ενισχυτική διδασκαλία, την πρόσθετη διδακτική στήριξη, αν δεν
αντιµετωπίσουµε µε τµήµατα υποδοχής τους µετανάστες, τους
παλιννοστούντες µαθητές, που τους αφήνουµε να παλεύουν πολ-
λές φορές σε ένα ακατάληπτο, ξένο κι εχθρικό γλωσσικό περι-
βάλλον.

Στο νοµοσχέδιο που φέρνουµε θα δείτε ότι το πρώτο άρθρο –
και για λόγους συµβολικούς- στο κοµµάτι που αφορά την πρω-
τοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση είναι για την ενισχυτική
διδασκαλία. Θα έχουµε τη δυνατότητα να τα συζητήσουµε όλα
αυτά.

Και µια τελευταία αναφορά στο ζήτηµα της εκλογής των σχο-
λικών συµβούλων. Είχαµε κατηγορηθεί ότι βάλαµε τη διαδικασία
της εκλογής για να την κοµµατικοποιήσουµε. Και ήδη αναφέρ-
θηκε προηγουµένως ότι το 90% των διευθυντών που εκλέχθηκαν
ήδη ήταν οι προηγούµενοι διευθυντές.

Έτσι αποφάσισε ο κλάδος, αυτό έκανε. Και αυτό είναι ένα
πάρα πολύ καλό επιχείρηµα στον φόβο πως θα βάζαµε τη διαδι-
κασία της ψηφοφορίας κατά το 1/3 και τα άλλα 2/3 θα ήταν τα
προσόντα που είχαν οι εκπαιδευτικοί, για να αλλάξουµε συσχε-
τισµούς. Τα αποτελέσµατα δείχνουν ότι ούτε τέτοια πρόθεση εί-
χαµε ούτε επιβεβαιώθηκαν. 

Εποµένως, θα έλεγα, οτιδήποτε τείνει, κατά τη δική µας αντί-
ληψη, στον εκδηµοκρατισµό του σχολείου, σε κάθε επίπεδο και
αφορά και το σηµερινό θέµα, νοµίζω ότι θα πρέπει να το ενι-
σχύουµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ

κ. Λοβέρδος για έξι λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το πρώτο και πολύ συγκεκριµένο που

θέλω να πω στον κύριο Υπουργό σχετίζεται µε το κυρίως θέµα
της επίκαιρης επερώτησής µας. 

Κι εγώ από την πλευρά µου, εκφράζοντας και όλη την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, υπογραµµίζουµε το γεγονός ότι
απ’ όλες τις πλευρές του Κοινοβουλίου σηµειώθηκε το πόσο ση-
µαντικό είναι το ζήτηµα και υπογραµµίστηκε η πρωτοβουλία µας
να το φέρουµε στη Βουλή. Για να είναι, όµως, πρακτικό το επιτυ-
χές αποτέλεσµα, πρέπει να πείτε, κύριε Κουράκη, τι προκύπτει
από τον διάλογο. 

Σας είπα στη δική µου παρέµβαση, κάνοντας τη δική µου αξιο-
λόγηση –είµαι και εκπαιδευτικός και έχω και την εµπειρία του
Υπουργείου Παιδείας- ότι το πρώτο που χρειάζεται αυτή τη
στιγµή, µετά από έναν διάλογο που έχει ωριµάσει, είναι οι µονά-
δες άµεσης παρέµβασης και το αιτιολόγησα. 

Θα ήθελα εσείς, µε τη δική σας αξιολόγηση, να πείτε τι συνά-
γει η Εθνική Αντιπροσωπεία από µια συζήτηση τόσων ωρών. Τι
είναι το κέρδος για τον γονιό, για τον ανίσχυρο µαθητή, που υφί-
σταται τη σχολική βία και τον εκφοβισµό; Τι είναι αυτό, δηλαδή,
που όταν πάτε στο Υπουργείο σας το απόγευµα ή τη Δευτέρα,
θα βάλετε µπροστά, αν κάτι η Βουλή σας έδωσε; Ή από αυτά
που έχετε ετοιµάσει τι προτάσσετε πρώτο, ούτως ώστε να µπο-
ρούµε κι εµείς να αξιολογήσουµε το θετικό του αποτέλεσµα;
Αυτό είναι το πρώτο, το πολύ βασικό, αφορά στο θέµα της επε-
ρώτησης και σας απευθύνω για την τριτολογία σας το συγκεκρι-
µένο ερώτηµα. 

Το δεύτερο, που αφορά πάλι θέµα εκπαίδευσης και είχατε την
καλοσύνη να µου απαντήσετε, σε ό,τι αφορά στα ξενόγλωσσα,
το θέµα του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης δεν ήταν, όσο
εγώ παρέδωσα τα πράγµατα τον Ιανουάριο σε εσάς, ζήτηµα ατέ-
λειας της πρότασης. Ήταν ζήτηµα, εκ µέρους σας, διεκπεραί-
ωσης του σχετικού προεδρικού διατάγµατος, που απαιτεί η
συνολική νοµοθεσία περί πανεπιστηµίων και ΤΕΙ, άρα και η ειδική
νοµοθετική ρύθµιση του Δεκεµβρίου, που είχα εγώ την ευθύνη
της, προκειµένου να λειτουργήσει ένα τµήµα.

Άρα διεκπεραιώσατε το προεδρικό διάταγµα; Το στείλατε; Μη
χαθεί αυτή η χρονιά. Πάει να χαθεί για το Δηµοκρίτειο το ακαδη-
µαϊκό έτος 2015-2016. Και θέλω και επ’ αυτού µια διευκρίνιση,
αν µπορείτε σήµερα, ειδάλλως από εβδοµάδα. 

Το τρίτον αφορά την παρέµβαση του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά τα οποία αναφέρατε για τη ρύθµιση
των θεµάτων του χρέους - προφανώς εννοείτε το 2010 και το
2011, το 2011 µέχρι τον Ιούνιο- είναι θέµατα που προέκυψαν,
κύριε εκπρόσωπε, από τα όσα λέει ο κ. Ρουµελιώτης και µε τη
φορά που τα λέει και µε τον τρόπο που τα λέει. 

Η αλήθεια είναι ότι τον καιρό εκείνο…
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κάνετε µεγάλο λάθος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα τα πείτε στην οµιλία σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε Πετράκο, σας

παρακαλώ. Θα µιλήστε µετά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι καθαρό, κύριε Πρόεδρε, ότι τον

πρώτο καιρό της απόπειρας να αντιµετωπίσουµε τη δραµατική
κρίση, υπήρχε από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα αλλά και
από τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθολική απροθυµία -
κυρίως από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα- να θίξουµε τα θέ-
µατα αυτά. 

Οι φωνές και στη δική µας, τότε, Κοινοβουλευτική Οµάδα -
αλλά και ο πρώην Πρωθυπουργός του ΠΑΣΟΚ κ. Σηµίτης-, από
το 2011 και µετά άρχισαν να θέτουν αυτό το θέµα.

Πράγµατι, από τον Ιούλιο του 2011 και µετά, επί πρωθυπουρ-
γίας Γεωργίου Παπανδρέου, τον Οκτώβριο του 2011, µε τις απο-
φάσεις της Συνόδου Κορυφής της 26ης Οκτωβρίου, λίγο πριν τα
φοβερά επεισόδια της Θεσσαλονίκης –που ξαναλέω ότι το σκο-
τεινό τους βάθος θα αποδειχθεί µετά από κάποιον καιρό- ετέθη
το θέµα της διαρρύθµισης του χρέους, µέσα από το «κούρεµα»,
όπως το λέµε, των ιδιωτών και αυτό που αποκλήθηκε µετά PSI. 

Και πραγµατοποιήθηκε τον Φεβρουάριο του 2012, όπου και οι
διαβεβαιώσεις ότι όταν τελικώς ολοκληρωθεί το πρόγραµµα θα
υπάρξουν διαρρυθµίσεις του χρέους. Ηµεροµηνία ολοκλήρωσης
του προγράµµατος ήταν ο Δεκέµβριος του 2014, εξελίξεις τις
οποίες σταµατήσατε εσείς. 

Άρα, κύριε συνάδελφε, θα πρέπει τα πράγµατα να τα λέµε εξε-
τάζοντάς τα την περίοδο που προέκυπταν και όχι εκ των υστέρων
και εκ του ασφαλούς.

Ο δε κ. Ρουµελιώτης µε αυτά που λέει σήµερα –το λέω επειδή
έχω προσωπική µαρτυρία τού τι έλεγε το 2009, το 2010, το 2011
σε εµένα, όχι σε άλλους, διότι είµαι αυτόπτης και αυτήκοος µάρ-
τυς- προκαλεί εντυπώσεις. Γι’ αυτό και πρότεινα στον πρόεδρο
της εξεταστικής επιτροπής για τα µνηµόνια, στον κ. Βίτσα, να
κληθεί στην εξεταστική επιτροπή να µας τα πει και εκεί, αλλά να
είµαστε και εµείς εκεί να τον ακούµε.

Τέταρτον, είναι αποκρουστικό, κύριε Πρόεδρε -το λέω επειδή
ξέρω και την ευγένειά σας και το µέτρο που έχετε- να βλέπουµε
στην τηλεόραση την κυρία Πρόεδρο της Βουλής να επιτίθεται
στον µαθητή µου και δηµοσιογράφο, που µου έχει επιτεθεί πολ-
λές φορές, όταν ήµουν Υπουργός Εργασίας, στον Γιάννη Καν-
τέλη, και να του λέει ότι εκτελεί αποστολή, να του λέει όσα του
έλεγε, επειδή της έκανε µία ερώτηση. Οι πολιτικοί πρέπει να
ακούνε την κριτική και να την αποδέχονται. Αυτή είναι η µοίρα
µας, να µας ελέγχει όλος ο λαός και όλα τα µέσα ενηµέρωσης.
Δεν είναι δυνατό να λέει σε έναν εργαζόµενο αυτά που του είπε
χθες. Το θέαµά της είναι αποκρουστικό και εξηγεί γιατί αυτή, η
Πρόεδρος της Βουλής, η κ. Κωνσταντοπούλου, όπως και ο
Υπουργός Παιδείας, ο κ. Μπαλτάς, είναι τα πιο δυσάρεστα πρό-
σωπα για την ελληνική κοινωνία, για τον ελληνικό λαό, όταν οι
πολίτες δηµοσκοπούνται.

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, αυτά που γίνονται αυτές τις ηµέρες
και αφορούν στο µείζον θέµα της χώρας µε τις διαδηλώσεις και
τις εκδηλώσεις, τη µια µέρα να διαδηλώνουν οι µεν και την άλλη
µέρα να διαδηλώνουν οι δε, είναι ο ορισµός αυτού που επε-
τεύχθη από τον Δεκέµβριο και µετά, δηλαδή του διχασµού. Είναι
επικίνδυνο φαινόµενο. Γι’ αυτό πρέπει το µήνυµα να το πάρουν
αυτοί που κυβερνούν, να το πάρει η σηµερινή Κυβέρνηση. Ο δι-
χασµός, «τα δίκοπα µαχαίρια» του κ. Πετράκου δεν είναι σωστά
πράγµατα, είναι επικίνδυνα πράγµατα. 

Και όπως είπα και στην πρωτολογία µου, στον τόπο αυτόν οι
ακραίοι είναι πολλοί. Ακραίοι, όµως, υπήρξατε εσείς, επί Αντιπο-
λίτευσης δικής σας. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση.
Θα σας βαραίνει η ευθύνη ενός διχασµού που η Ελλάδα και ο
λαός της τον έχουν πληρώσει πάρα πολύ ακριβά. Προσοχή, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, προσοχή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, θέλετε τον λόγο;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Για ποιο θέµα, κύριε

Πετράκο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Επί προσωπικού, επειδή αναφέρ-

θηκε στο πρόσωπό µου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι για να σας θίξω. Τα επιχειρήµατά

µου είπα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ναι, µε τα επιχειρήµατά σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ορίστε, έχετε τον λόγο

επί προσωπικού, για ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ουσιαστικά προσπαθείτε, κύριε συ-

νάδελφε, να απαξιώσετε τα συµπεράσµατα που έχουν δει το φως
της δηµοσιότητας µέχρι τώρα όχι µόνο από την Επιτροπή Λογι-
στικού Ελέγχου του Χρέους, η οποία έχει συγκροτηθεί -γι’ αυτό
σας ενοχλεί και η κυρία Πρόεδρος και επιτίθεστε εν τη απουσία
της- αλλά κυρίως γιατί όλα αυτά είναι γνωστά εδώ και χρόνια,
δηλαδή τι συνέβη το 2009, το 2010 και θα αποτυπωθούν. Τα
έχουν πει και Ευρωπαίοι αξιωµατούχοι σε επίσηµες απαντήσεις
ερωτήσεων Ευρωβουλευτών, όπως του πρώην Ευρωβουλευτή
και νυν Υπουργού της Κυβέρνησης, του Νίκου Χουντή. Άρα µην
προσπαθείτε να απαξιώσετε τα αποτελέσµατα λέγοντας για τον
κ. Ρουµελιώτη. Είναι γνωστά αυτά.

Σας ευχαριστώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Είναι ανάγκη, κύριε Λο-

βέρδο; Επί προσωπικού και εσείς;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, είναι ανάγκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τον λόγο έχει ο κ. Λο-

βέρδος, επί προσωπικού, για ένα λεπτό. Είναι ο τελευταίος που
µιλάει. Παρακαλώ να τηρηθεί ο χρόνος και το ωράριο γενικότερα
από όλους.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είστε πολύ ευγενικός και πολύ δηµο-
κρατικός.

Θα περίµενα την τριτολογία του κυρίου Υπουργού. Εδώ αντι-
παραθέτουµε τα επιχειρήµατά µας. Εντάξει, έτσι γίνεται στη
Βουλή. Όµως, τον ρώτησα κάτι πολύ πρακτικό.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Θα απαντήσουµε από
εβδοµάδα. Θα έχουµε τη δυνατότητα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με ποιον τρόπο θεσµικά, κύριε Υ-
πουργέ;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Θα επικοινωνήσουµε, µε
οποιονδήποτε τρόπο, θα έχουµε την ευκαιρία να τα πούµε. Θα
σας πούµε ακριβώς τι θα γίνει µε τα θέµατα αυτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι το θέµα του Δηµοκριτείου και το
άλλο θέµα του bullying, που ήταν η βασική παρέµβαση που έκανε
ο τοµέας παιδείας της παράταξής µας µε την κ. Χριστοφιλοπού-
λου.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Όσον αφορά την άµεση
µονάδα δράσης, θα το δούµε. Χρειάζεται να το επεξεργαστούµε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Και για τα προγράµµατα
σπουδών δεν µου απαντήσατε, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε Λοβέρδο, να α-
παντήσει ο Υπουργός και παίρνετε πάλι τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Για το θέµα του Δηµοκρι-
τείου θα επικοινωνήσουµε για να δούµε ακριβώς πώς βρίσκεται
και µετά απ’ αυτά που είπατε. 

Για το θέµα της κινητής µονάδας έχω ορισµένες επιφυλάξεις.
Να το συζητήσουµε, όµως, πόσο σκόπιµο είναι να γίνει και µε τον
τρόπο που είπατε. Γι’ αυτό δεν απήντησα τώρα. Όµως θα µιλή-
σουµε και επ’ αυτού του θέµατος.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Και για τα προγράµµατα
σπουδών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε Λοβέρδο, έχετε
τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τώρα, σε ό,τι αφορά τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ που έθεσε θέµα επί προσωπι-
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κού. Εγώ έθεσα θέµα πολιτικό. Δεν έθεσα κανένα θέµα επί προ-
σωπικού. Και ο λόγος του ήταν και αυτός πολιτικός. Άρα προ-
σχηµατικό ήταν το προσωπικό. Δεν θίγω ποτέ µου συναδέλφους.
Μιλάω µόνον πολιτικά. Και οι πολιτικές απαντήσεις έχουν και πο-
λιτικές ανταπαντήσεις.

Κοιτάξτε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, αυτά τα «δίκοπα
µαχαίρια που κόβουν και από τις δύο πλευρές» τελικά είναι δί-
κοπα µαχαίρια, τα οποία στρέφονται στον λαιµό του ελληνικού
λαού. Να προσέξετε πάρα πολύ! Οι µέρες είναι πάρα πολύ κρί-
σιµες και έχετε ευθύνη. Εντολή για δραχµή δεν έχετε! Και εάν
εσείς προσωπικά την υπερασπίζεστε, το κόµµα σας δεν πήρε τέ-
τοια εντολή στις 25 Ιανουαρίου. 

Οι ώρες, οι ηµέρες είναι κρίσιµες. Αναλάβετε τις ευθύνες σας.
Επιτέλους πια!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
Τώρα είναι επί προσωπικού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ναι, αλλά αυτή η ιστο-
ρία των αλλεπάλληλων επί προσωπικού τοποθετήσεων δεν οδη-
γεί πουθενά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κατά παρέκκλιση οποι-
ασδήποτε κατά τη γνώµη µου δεοντολογίας, έχει τον λόγο επί
προσωπικού ο κ. Πετράκος για ένα λεπτό. 

Ορίστε, κύριε Πετράκο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ο κ. Λοβέρδος συνεχίζει να δηµι-

ουργεί καταστάσεις και να παραποιεί τις δηλώσεις µου και την
τοποθέτησή µου. Τον καλώ, λοιπόν, να ανακαλέσει και να στα-
µατήσει. Το τι άποψη έχω εγώ την διατυπώνω στα κοµµατικά µου
όργανα. Η άποψη που διατυπώθηκε στη Βουλή δεν ήταν σε καµ-
µία περίπτωση η άποψη που λέει ο κ. Λοβέρδος και τον καλώ να
ανακαλέσει. 

Η άποψή µας είναι σαφής. Και τόνισα: να τοποθετηθούν πάνω
στην πρόκληση του Πρωθυπουργού ότι για να υπάρξει λύση
απαιτείται αλληλεγγύη και συνεργασία. 

Θα συµβάλουν, λοιπόν, έτσι ώστε να υπάρξει αλληλεγγύη από
τους εταίρους προς την Ελλάδα ή θα ενισχύσουν τους εκβια-

σµούς τους προς την ελληνική Κυβέρνηση; Αυτό είναι το κύριο
ζήτηµα, πώς τοποθετούνται επί της ουσίας του θέµατος που
έχουµε µπροστά µας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Παρακαλώ να γίνει µια

άλλη ερώτηση επί αυτού του θέµατος. Το θέµα θεωρείται λήξαν.
Σας παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο. Σας παρακαλώ!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά τον Κανονισµό της Βουλής ο
Υπουργός κλείνει τη συζήτηση, όχι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. Άρα δικαιούµαι τον λόγο για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα κλείσω τη συζήτηση, για να µην
προκαλέσω άλλη παρέµβαση του κ. Πετράκου και τελικά µια σο-
βαρή συζήτηση να παρεκτραπεί. 

Είναι οι τελευταίες ώρες, οι τελευταίες µέρες πριν την κατά-
ληξη. Έχετε επί πέντε µήνες ισχυριστεί ότι η διαπραγµάτευση γί-
νεται πολύ καλά και για πρώτη φορά. Να αναλάβετε το τελικό
προϊόν της διαπραγµάτευσή σας!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Θα το αναλάβουµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω εδώ, κύριε Πρόεδρε, και δεν

επιχειρώ να αντικρούσω τα επιχειρήµατα του κυρίου συναδέλ-
φου, διότι αυτή η ιστορία δεν θα πάρει τέλος.

Ό,τι είχα να πω το είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί

της υπ’ αριθµόν 1/1/26-3-2015 επίκαιρης επερώτησης της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ προς τον Υπουργό Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Ενδοσχολική βία -πορεία
υλοποίησης δράσεων για την εξάλειψη του φαινοµένου». 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.29’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη Δευτέρα 22 Ιουνίου 2015 και ώρα 18.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων.
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